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Podem afirmar sense por d’equivocar-nos, que el major valor del nostre poble el trobem en aquelles 
persones que han contribuït amb els seus èxits a millorar la vida dels nostres veïns i a convertir 
Torrent en una gran ciutat que avança dia a dia i que mira cap al futur amb il·lusió, mantenint viu eixe 
esperit de poble, que respecta i promou les seues tradicions.

El títol honorífic de Fill Predilecte, en aquest cas Filla Predilecta, és la distinció més gran que con-
cedeix un municipi a una persona nascuda allí, en senyal de gratitud i reconeixement als seus valors 
professionals i humans.

Al llarg de la història de Torrent han sigut mereixedores d’aquesta distinció un selecte grup de per-
sones excepcionals que han destacat per les seues qualitats o mèrits personals o per serveis a la 
societat, amb una notable consideració en el sentir popular. La labor de moltes d’eixes persones a 
vegades està allunyada dels focus mediàtics, com és el cas de Rosa Ortí Mateu.

Rosa va nàixer al carrer de Sant Tomàs de Torrent en plena postguerra, quan la gran ciutat que 
hui coneixem era una vila rural i els seus habitants vivien principalment del camp. Una època que 
molts de nosaltres recordem amb enyorança, i que no fa molt es va plasmar d’una manera quasi 
fotogràfica en el llibre El carrer de Sant Onofre, una obra que ens recordava els nostres orígens per 
a entendre cap on anem.

 Des de ben xicoteta, i de forma permanent, Rosa ha dedicat la seua vida a fer el bé, a educar i en-
senyar, sempre escoltant les necessitats dels pobles. Una tasca que ha dut a terme des de la seua 
congregació religiosa, des d’on ha col·laborat per a dur endavant iniciatives solidàries.

És una dona compromesa amb la societat, i sempre s’ha mostrat sensible davant el patiment dels 
desprotegits i ha fet front a les injustícies des de la fe, fent de la seua vida un acte d’entrega i de ser-
vici permanent a la humanitat, mitjançant l’estudi, l’educació cristiana i la pràctica de la solidaritat.

L’excel·lència de Rosa també es demostra en la trajectòria intel·lectual. El seu currículum és més 
que brillant i la seua vàlua cultural i humanitària, un exemple per a la societat: model d’esforç i bon-
dat. Llicenciada en Magisteri i Teologia, doctora en Filosofia i Pedagogia... ha dut a les aules la seua 
passió així com en la seua labor missionera, que l’ha duta a recórrer i conéixer multitud de països i 
cultures, com ara la República Dominicana, la República Xinesa, Terra Santa... on ha aprés diverses 
llengües que ha fet servir per a fer arribar el seu missatge més enllà del nostre territori.

Rosa és una torrentina excepcional que, amb la seua conducta, contribueix de manera significativa 
a donar prestigi al nom i la imatge de Torrent, allà on la seua acció pastoral i els seus escrits arriben. 
Pel seu compromís social i d’integració, per la seua entrega als col·lectius més desafavorits, és un 
orgull per a mi i per al nostre poble, nomenar Rosa Ortí Mateu com a Filla Predilecta de Torrent. 
Enhorabona.

JESÚS ROS PILES
Alcalde de Torrent



Podemos afirmar sin temor a equivocarnos, que el mayor valor de nuestro pueblo lo encontramos 
en aquellas personas que han contribuido con sus logros a mejorar la vida de nuestros vecinos y a 
convertir Torrent en una gran ciudad que avanza día a día y que mira hacia el futuro con ilusión, man-
teniendo vivo ese espíritu de pueblo, que respeta y promueve sus tradiciones.

El título honorífico de Hijo Predilecto, en este caso Hija Predilecta, es la distinción más grande que 
concede un municipio a una persona nacida en él, en señal de gratitud y reconocimiento a sus valo-
res profesionales y humanos.

A lo largo de la historia de Torrent han sido merecedores de esta distinción un selecto grupo de per-
sonas excepcionales que han destacado por sus cualidades o méritos personales o por servicios a la 
sociedad, con una notable consideración en el sentir popular. La labor de muchas de esas personas 
a veces está alejada de los focos mediáticos, como es el caso de Rosa Ortí Mateu.

Rosa nació en la calle de San Tomàs de Torrent en plena posguerra, cuando la gran ciudad que hoy 
conocemos era una villa rural en la que sus habitantes vivían principalmente del campo. Una época 
que muchos de nosotros recordamos con añoranza, y que no hace mucho se plasmó de una manera 
casi fotográfica en el libro El carrer de Sant Onofre, una obra que nos recordaba nuestros orígenes 
para entender hacia donde vamos.

Desde muy pequeña, y de forma permanente, Rosa ha dedicado su vida a hacer el bien, a educar y 
enseñar, siempre escuchando las necesidades de los pueblos. Una tarea que ha llevado a cabo des-
de su congregación religiosa, desde donde ha colaborado y trabajado para llevar adelante iniciativas 
solidarias.

Es una mujer comprometida con la sociedad, y siempre se ha mostrado sensible ante el sufrimiento 
de los desprotegidos y que ha hecho frente a las injusticias desde la fe, haciendo de su vida un acto 
de entrega y de servicio permanente a la humanidad, mediante el estudio, la educación cristiana y 
la práctica de la solidaridad.

La excelencia de Rosa también se demuestra en la trayectoria intelectual. Su currículum es más que 
brillante y su valía cultural y humanitaria, un ejemplo para la sociedad: modelo de esfuerzo y bon-
dad. Licenciada en Magisterio y Teología, doctora en Filosofía y Pedagogía... ha llevado a las aulas 
su pasión así como en su labor misionera, que la ha llevado a recorrer y conocer numerosos países 
y culturas, como por ejemplo la República Dominicana, la República China, Tierra Santa... donde ha 
aprendido varias lenguas que ha usado para hacer llegar su mensaje más allá de nuestro territorio.

Rosa es una torrentina excepcional que, con su proceder, contribuye de manera significativa a dar 
prestigio al nombre y la imagen de Torrent, allá donde su acción pastoral y sus escritos llegan. Por 
su compromiso social y de integración, por su entrega a los colectivos más desfavorecidos, es un 
orgullo para mí y para nuestro pueblo nombrar a Rosa Ortí Mateu como Hija Predilecta de Torrent. 
Enhorabuena.

JESÚS ROS PILES
Alcalde de Torrent



N O M E N A M E N T  D E  R O S A  O R T Í  M AT E U 
C O M  A  F I L L A  P R E D I L E C TA  D E  T O R R E N T

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·

Els portaveus dels grups polítics municipals Socialista, Popular, Ciutadans, Compromís per Torrent i 
Vox, presenten al Ple de l’Ajuntament de Torrent, en la sessió ordinària celebrada el dia 30 d’octubre 
de 2019,  la proposta del nomenament de Rosa Ortí Mateu com a Filla Predilecta de Torrent, pel 
seu compromís social i d’integració,  a més de la seua entrega als col·lectius més desafavorits, en 
compliment d’allò que s’ha previst pel Reglament Especial d’Honors i Distincions d’este municipi, 
més concretament del que disposen els articles 2 i 19. 

El Ple, vist l’escrit presentat en este Ajuntament, subscrit per diversos firmants, per mitjà del qual 
proposen el nomenament de Rosa Ortí Mateu com a Filla Predilecta de Torrent, en votació ordinària i 
per unanimitat, acorda aprovar el seu nomenament, ja que concorren en la seua persona prou mèrits 
per a obtenir esta distinció.

La trajectòria vital de Rosa Ortí Mateu es dona a conéixer a través de les pàgines que s’ofereixen a 
continuació.

N O M B R A M I E N T O  D E  R O S A  O R T Í  M AT E U 
C O M O  H I J A  P R E D I L E C TA  D E  T O R R E N T

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·

Los portavoces de los grupos políticos municipales Socialista, Popular, Ciudadanos, Compromís per 
Torrent y Vox, presentan al Pleno del Ayuntamiento de Torrent, en la sesión ordinaria celebrada el día 
30 de octubre de 2019, la propuesta del nombramiento de Rosa Ortí Mateu como Hija Predilecta 
de Torrent, por su compromiso social y de integración, además de su entrega a los colectivos más 
desfavorecidos, en cumplimiento de lo que hay previsto en el Reglamento Especial de Honores y 
Distinciones de este municipio, más concretamente en sus artículos 2 y 19. 

El Pleno, visto el texto suscrito por varios firmantes, en el que se propone el nombramiento de Rosa 
Ortí Mateu como Hija Predilecta de Torrent, en votación ordinaria y por unanimidad, acuerda aprobar 
su nombramiento, ya que concurren en ella los méritos suficientes para dicha distinción.

La trayectoria vital de Rosa Ortí Mateu se da a conocer a través de las páginas que se ofrecen a 
continuación.
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VICENT PALACIOS BELLVER

I N T R O D U C C I Ó

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·

Vaig conéixer Rosa al novembre de 2017 i va ser per internet; el seu germà Vicent em digué que 
tenia una germana religiosa a Jerusalem i em sorprengué, ho desconeixia encara que mantinc una 
ja vella amistat amb ell. En voler saber més detalls em va remetre a l’altra germana, Mari Carmen, 
la qual, com havia fet Vicent, em va parlar molt elogiosament de Rosa    –com si no, podien parlar 
d’una germana a qui estimen i admiren– i m’encoratjà a posar-me en contacte amb ella per correu 
electrònic.

De la poca informació que m’havien traslladat els dos germans, entreveia en Rosa una dona amb 
una destacada formació acadèmica, uns valors humans encomiables i amb mèrits personals i 
professionals tan considerables com desconeguts a la seua ciutat natal.

Vaig pensar que tal ignorància, en la qual m’incloc, es podia deure en gran part a la modèstia 
i la discreció que sempre han orientat la seua trajectòria. Em sentia obligat a confirmar la meua 
impressió sobre els mèrits de Rosa, si eren certs, la seua divulgació estava justificada. Per això, vaig 
decidir demanar-li permís per a escriure’n una semblança biogràfica que permetria donar a conéixer 
la seua personalitat i la seua obra, si més no a Torrent. Em contestà de seguida amb la senzillesa i la 
sinceritat que la caracteritzen “... si pot aprofitar d’estímul i d’exemple per als jóvens, avant!

Començà a facilitar-me la informació que li sol·licitava, al ritme que li permetien les seues obligacions 
a Jerusalem, on residia; la lectura de tot el que m’enviava revelava algunes qualitats de l’autora, com 
per exemple una excel·lent memòria, habilitat i bon gust per a la narració, el seu estil és natural, fàcil 
d’entendre, agradable, convida a continuar llegint. La meua primera impressió s’anava confirmant, 
valia la pena descobrir l’existència i el treball de Rosa.

Uns mesos més tard la vaig conéixer personalment, ja havia pogut llegir alguns dels seus escrits i 
vaig constatar en ella una dona excepcional. D’origen humil, sent de ben jove la vocació religiosa i des 
de la Congregació de Carmelites de la Caritat comença a exercir l’altra vocació seua, la d’educadora; 
l’observança rigorosa en el desenvolupament del carisma Vedruna –pel nom de la fundadora de l’orde, 
santa Joaquima de Vedruna– la motiva per a una incessant formació intel·lectual que li permetrà 
complir eficaçment la missió per la qual se sent atreta i que ella defineix així: donar a conéixer Déu 
amor, assistir els més necessitats a través de la labor humanitària i exercir el voluntariat.

Quan parles amb Rosa notes que t’escolta, no només et sent, i quan escolta transmet la sensació 
que s’identifica amb el seu interlocutor, intenta implicar-se en tot allò que ell li conta, viu el relat, 
comparteix el missatge, es compromet amb les necessitats de l’altre.



12 

R O S A  O R T Í   M AT E U

––––––––––––––––––

La seua prosa, molt cuidada, alterna constantment els fets amb les anècdotes que amenitzen la 
lectura alhora que ajuden a comprendre millor el sentit del relat; però de cap manera la inserció de 
curiositats arriba a distraure de la idea principal, ni a distorsionar el missatge, ni tampoc a eclipsar 
la profunditat de la comunicació.

Sense buscar-ho em vaig trobar el treball fet; Rosa escriu tan bé que només calia ordenar la 
informació que m’enviava i poca cosa més. Se li ha de reconéixer l’esforç per a memoritzar tants 
records, contrastar dates i dades, buscar publicacions; igualment és obligat agrair-li la generositat 
i el valor de compartir pensaments, opinions o sentiments personals. Tot plegat constitueix les 
memòries d’una llarga existència viscuda amb intensitat, honradesa, treball, estudi, altruisme i molt 
d’amor.

Aquestes pàgines van dirigides, en primer lloc, als meus conciutadans de Torrent; és just oferir-los 
l’oportunitat de descobrir la vida i l’obra d’una dona que va nàixer i va córrer pels carrers del poble els 
deu primers anys de la seua vida, i començà un esdevenir que la portarà a assolir metes llunyanes i 
elevades tant materialment com espiritualment. Rosa no farà mai ostentació dels seus èxits, la qual 
cosa és un mèrit més.

En segon lloc van dirigides als jóvens, perquè crec que poden trobar en la vida de Rosa una 
personalitat singular, un model d’èxit basat en la humilitat, l’esforç, l’estudi i la constància. Potser 
els serà útil saber com és la vida d’una persona dedicada als altres, es pot aprendre molt d’ella.

I també, per descomptat a totes les persones que vullguen llegir-les i compartir-les.
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I N F À N C I A

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·

En plena postguerra, l’11 de febrer de 1942, naix a Torrent, al carrer de Sant Tomàs, Rosa Ortí 
Mateu, batejada tres dies després a l’església de l’Assumpció. 

Son pare, José Ortí Mas, llaurador com la major part dels habitants del poble, era conegut com el 
Leal i provenia del Mas del Jutge. Rosa és la primera filla del nou matrimoni de José, però en nàixer 
es troba amb sis germans que aportava son pare d’un casament del qual havia enviudat: Sunsioneta 
(1903), Pepe (1905), Maria (1907), Pasqual (1911), Jaime (1914) i Jesús (1922).

Sa mare, Rosa Mateu Pròsper era una aldaiera de 26 anys que acceptà la petició de matrimoni de 
José, de 66, conscient que formava una nova llar ja que els fills de qui havia de ser el seu marit ja 
eren adults i la majoria casats; només dos, Jaime i Jesús, viurien en casa uns pocs anys, el temps que 
tardaren a casar-se. Rosa recorda amb especial afecte a Jaime que, amb la seua esposa, Carmen 
Ruiz, se n’anà a viure a Alaquàs i se l’emportaven alguns dies a jugar a sa casa.

Per tal de donar eixida als fills, el pare havia instal·lat una serradora en la porxada de casa, on es 
guanyaven la vida fabricant culleres i forquetes de fusta i altres utensilis. Prompte vindrien al món 
en aquella casa nous germans, Manolo en 1943 i Paco en 1944, fins que en 1946 José deixa 
el taller als fills i trasllada el domicili familiar al carrer de Sant Onofre; d’ara en avant continuarà 
dedicant-se a l’agricultura. Rosa ho evoca d’aquesta manera:

M’agradava molt jugar al carrer amb els altres xiquets. També vaig aprendre a fer 
randa i séiem juntes en la vorera amb els nostres coixinets recolzats en la paret. La 
relació amb els altres veïns era com la d’una família gran, hi havia molt bon tracte 
entre tots; a un dels veïns li feia gràcia veure’ns junts als cinc, com en escaleta, del 
xicotet a la major.

En la nova casa naixen dos germans més, els més menuts, Mari Carmen en 1946 i Vicent en 1947.

Un fet inoblidable va ser el naixement de Vicent. Ma mare havia fet pimentons 
torrats; de sobte va seure en el balancí dient que se sentia malament i que anara a 
dir-li-ho a una veïna. Hi va arribar la senyora Maria i ens va portar tots a sa casa, era 
la fàbrica de xocolate de davant de la nostra. Ens donaren xocolate i al cap d’una 
estona ens van dir que teníem un germanet. La meua alegria va ser tan gran que 
anava cridant i saltant pel carrer dient: “tinc un germanet!, tinc un germanet!...”

Rosa, a vegades, fa les funcions de mare i cuida els germans de bon grat, sobretot a Vicent, és 
l’especialista a adormir-lo; de tant en tant fan algunes malifetes, les pròpies de la infància; quan se 
n’assabenta la mare li deia a ella, per ser la major: “en compte de donar llum, dónes fum”,

…havia anat a comprar xocolate a casa de la veïna, eren unes barretes llargues 
embolicades en paper blanc amb la marca del fabricant. Les portava en un saquet 
de tela i el vaig deixar penjat en una cadira. A l’hora de berenar, el xocolate no 
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estava, vaig traure el cap a la porta i Vicent, que era l’únic de la família al qual li 
agradava menjar-ne, les havia agafades i al llarg del carrer estaven els paperets que 
anava deixant.

Un altre dia estàvem sols i ma mare havia fet pastissets de patacat i els havia posats 
en la part alta de l’armariet de la cuina. Ens va entrar gana i li vaig dir a Manolo de 
pujar a per uns pastissets, després li tocà el torn a Paco. Quan va tornar ma mare 
va veure que n’havien desaparegut la meitat. Ens va posar davant i va preguntar 
qui els havia agafats. De moment ens quedàrem callats però al final vaig confessar 
que jo els havia dit als meus germans que anaren a agafar-los. Em va costar dir la 
veritat, però va ser una lliçó.

Rosa ha d’ajudar en casa des de ben prompte, neteja, ordena les coses, cuina en el foguer de 
serradures, més d’una vegada se li crema l’arròs. D’aquesta manera sa mare podia anar a netejar a 
unes altres cases i aportar algun ingrés a l’economia familiar. Com que el Col·legi de les Trinitàries li 
para lluny de la nova casa hi deixa d’assistir, i quan pot va a una escola unitària que hi havia darrere 
de l’Ermita, de la qual Rosa rememora amb afecte la mestra, la senyora Josefina, de Terol, i que 
havien de portar de casa la cadireta i una pissarra xicoteta.

En casa de Rosa l’ambient familiar era de fe i religiositat, el principal impulsor de les quals era son 
pare que, cada dia, anava a missa primera abans d’aparellar l’haca per a anar al camp; també es 
resava en començar i en acabar de dinar i de sopar, i el rosari totes les nits. Rosa ho resumeix així:

Era un home de fe, tenia la fe de Job. Recorde aquesta frase de mon pare en un 
moment de gran penúria econòmica: “Déu ens ho va donar, Déu ens ho ha llevat, 
beneït siga Déu”. Cada dia resàvem el rosari en família, a l’hivern al costat de la llar.

El 28 d’octubre de 1950 mor el pare d’una broncopneumònia. Rosa el cuidava, li feia aigua d’arròs i 
li la donava a culleradetes; un dia es posà a tossir i ella va pensar que no l’havia sabuda fer bé... Dos 
dies més tard morí en el seu llit amb una gran serenor. La mare, viuda i amb cinc criatures en una 
època de fam i penúries, no ho va pensar molt; era prioritari trobar la manera de sobreviure i donar-
los educació als fills, i ho havia de fer com sabia i com li havien ensenyat: treballant honestament.

Als pocs mesos, amb l’ajuda de Maria, una gran amiga, Rosa Mateu troba faena i acolliment en el 
noviciat que les germanes carmelites de la Caritat tenen a Vinalesa. Residirà en el mateix convent i 
s’encarregarà de la intendència, anar a comprar a València, cuidar els animals de la xicoteta granja... 
Els cinc fills entren en la Casa de la Misericòrdia situada al carrer de Trinitaris de València, regida 
també per les carmelites de la Caritat. Un oncle matern, franciscà i sagristà de la propera església 
de Sant Llorenç, els envia cada vesprada el berenar amb un escolanet. En la Misericòrdia, Rosa pot 
estudiar i anar a classe i en 1952 s’examina de primer de batxiller en l’institut Sant Vicent Ferrer 
de València.

Tres anys més tard, quan es tanca la Casa de la Misericòrdia, els tres germans barons van anar 
interns als salesians. Rosa i sa germana Mari Carmen a l’Asil Bou de Cullera, col·legi i fundació 
orfenat regida en aquell temps per les germanes carmelites de la Caritat, allí acabarà el batxillerat 
i s’examinarà en l’institut de Xàtiva. Rosa evoca especialment la capella de l’asil, on va sentir la 
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primera vivència de vocació religiosa; mentrestant, passa els estius a Vinalesa amb sa mare i té 
ocasió d’observar la vida conventual.



16 

R O S A  O R T Í   M AT E U

––––––––––––––––––

J O V E N T U T

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·

A l’octubre de 1957, Rosa i Mari Carmen ingressen en el Col·legi de les Carmelites de la Caritat 
a Tarragona després d’un viatge de huit hores amb tren de vapor, precisament durant la nit de la 
gran riuada de València. Com altres xiquetes pobres han de treballar en el col·legi per a pagar-se 
l’internat,

…ma mare no podia pagar l’internat i, amb altres xiquetes, ens ocupàvem del 
menjador: parar taula per a un centenar d’internes, servir en el menjador i escurar 
la vaixella. I també de la neteja del col·legi i de fer encàrrecs, ens podien cridar 
a qualsevol hora del dia. No teníem temps per a estudiar i les majors ens les 
apanyàvem de mil maneres per a poder aprendre les lliçons, trobar un racó en el 
col·legi per a poder estudiar a la nit sense que ens vera la germana de la vigilància 
nocturna: era tota una aventura. Un dels treballs més dignes era estar en la porteria 
però si el feies no podies anar a classe. A l’estiu em van enviar a fer aquesta 
tasca però vaig intuir que buscaven la xiqueta apropiada i com que a una de les 
companyes li agradava, jo li deixava la clau i així van veure que jo no aprofitava per 
al treball. Això volia jo, poder estudiar.

Rosa demostra gran interés i capacitat per a estudiar, i s’esforça per formar-se sense desatendre 
les obligacions laborals. En dos cursos obté el títol de Magisteri de l’Església, que convalida a 
Barcelona pel de mestra nacional. Els estius els passa a Vinalesa amb sa mare i no deixa de visitar 
els familiars a Torrent, Alaquàs i Aldaia. Mentrestant, va creixent en Rosa el desig de consagrar-se 
a Déu.

Segurament tenia catorze anys, estava en el nostre col·legi de Tarragona, quan un 
Dijous Sant la lectura de Jn 13,1: ”Jesús sabia que havia arribat la seua hora, l’hora 
de passar d’aquest món al Pare. Ell, que havia estimat els seus que eren al món, 
els estimà fins a l’extrem”, em va impactar profundament. L’he relacionada amb 
l’experiència que vaig tindre a Cullera, tal vegada als 12 anys, en la qual el Senyor 
em va fer sentir el seu amor infinit de Pare i vaig percebre la seua crida per a donar 
a conéixer a tots aquest amor, sobretot a aquells que no el coneixen. Eixa vivència 
la considere el fil conductor de la meua vida.

Seria religiosa, ho veia clar, però on? Parla amb persones de la seua confiança, especialment amb el 
Dr. Ros, el seu confessor i amb la germana Osacar, la seua professora; en un principi es resisteix a 
ser carmelita de la Caritat, però d’altra banda, ni el seu caràcter actiu, inquiet i estudiós, ni la vocació 
d’educadora, ni el desig de donar a conéixer a tots l’amor de Déu, casaven bé amb l’alternativa que 
oferia la vida contemplativa.

Juntament amb una amiga ens vam proposar visitar els convents de clausura 
perquè em deia a mi mateixa que era la manera de viure totalment per a Déu. Un 
diumenge a la vesprada demanàrem permís per a eixir del col·legi i fer un passeig 
per les muralles romanes. Eixírem durant diversos diumenges amb la finalitat 
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d’anar als convents. Ens rebien en el locutori i parlàvem amb les religioses, però al 
remat em vaig convéncer que podia viure totalment per a Déu sense ser monja de 
clausura, perquè podia viure per a Ell i treballar en el món complint la meua vocació 
de donar a conéixer el seu amor. És a dir, podia portar una vida contemplativa i 
activa. Amb els anys vaig comprovar que havia pres la decisió encertada, que Déu 
volia això de mi.

Acabats els estudis de Magisteri considera que ha arribat el moment de dir a sa mare que vol 
ingressar en la Congregació Vedruna. Rosa Mateu se n’alegra moltíssim, sempre havia desitjat 
que els fills sentiren la vocació religiosa, ella mateixa en la seua joventut també havia desitjat ser 
religiosa.

Dos dels meus germans van entrar en els salesians com a aspirants, però només 
Paco arribà a ser ordenat sacerdot. Hui és un religiós feliç, crec que és sant des de 
menut.
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· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·

Rosa té disset anys quan entra en el convent de Vinalesa on estarà com a postulant els primers sis 
mesos i dos anys com a novícia. Està en el mateix recinte on treballa sa mare però només la pot 
veure un diumenge al mes en les hores de visita. Ara ja no pot eixir del convent i a l’estiu tampoc no 
podrà anar a Torrent a veure els germans majors.

Durant el postulantat i els dos anys de noviciat, no podíem eixir, només ens ho 
permetien en cas de malaltia. Tampoc no podíem parlar amb altres persones, els 
familiars podien visitar-nos una vegada al mes. Això va ser el més dur per a mi, 
perquè ma mare estava treballant a la casa i jo no podia veure-la ni parlar amb ella. 
Igual em passava amb les germanes professes a les quals volia molt, tampoc no 
podia parlar amb elles.

Era una penitència afegida a la duresa de la regla conventual: el silenci, patir son, dormir sobre una 
màrfega, anar vestida d’hàbit... Malgrat això, Rosa guarda un bon record del convent, tampoc en la 
vida seglar havia tingut luxes que ara podia trobar a faltar.

En la primera planta estava el noviciat: una gran estança amb capacitat per a totes 
les novícies –en devíem ser un centenar, de jóvens– les classes, la infermeria i les 
dependències de la mare mestra i de les germanes ajudants. En la segona planta 
hi havia les habitacions separades per un barandat d’uns dos metres i una cortina 
blanca en l’entrada, només hi havia un llit i una cadira. Dormíem sobre una 
màrfega de pellorfes de dacsa, tenia un parell d’obertures per a remoure-la i que 
no fora tan dura... Una gran terrassa permetia gaudir d’un ampli horitzó sobre tota 
l’horta i els pobles del voltant.

Potser era més pesat suportar la rutina del noviciat per a persones tan jóvens, matinar, oració 
personal, laudes, missa, treball, estudi, lectura... Entre altres pregàries, acompanyava la seua vida 
el salm 50 (o el 51) més conegut com el miserere:

Miserere mei, Deus, secundum magnam misericordiam tuam
et secundum multitudinem, miserationum tuarum dele iniquitatem meam.
Aplius lava me ab iniquitate mea
et a peccato meo munda me…

(Compadeix-te de mi, Déu meu, tu que estimes tant,
tu que ets tan bo, esborra les meues faltes.
Renta’m ben bé de les culpes,
Purifica’m dels pecats …)

En acabant de dinar tornàvem a l’església en processó resant el salm 50. El recitàvem 
en llatí. A la vesprada el res de vespres i una altra estona d’oració personal, el 
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berenar i el sopar. A l’estiu, abans de sopar hi havia esplai: generalment les novícies 
passejaven en fila, de dos en dos, pel jardí i l’hort. A unes altres -les més mogudes- 
ens deixaven jugar a la pilota i córrer, botar a la corda, etc. L’esbargiment durava 
una hora. Abans d’anar a dormir tornàvem a la capella a resar completes i cantar a 
la Mare de Déu del Carme.

Rosa és una xica desperta, inquieta i un poc rebel.

Sempre teníem ganes de jugar i cantar, hi havia costums i dites que ens feien riure. 
Les germanes responsables van haver d’anar canviant a poc a poc, i acceptaren 
adaptar-se al món de la joventut que entrava en el noviciat.

Les novícies assisteixen a classe per a completar els estudis primaris, com que Rosa ja és mestra, 
la destinen a unes altres faenes: tricotar, cuidar les que estan en la infermeria, netejar, ajudar en la 
cuina, fer mantega... I sempre que pot dedica temps a la lectura. No n’és conscient encara, però el 
seu pensament ja coincideix amb els objectius del Concili Vaticà II que acaba de començar: adequar 
la disciplina eclesiàstica al món modern; promoure la fe catòlica a través del diàleg obert amb els 
altres...

M’agradava molt llegir, recorde el títol d’un llibre que m’obrí horitzons: El séptimo 
sacramento. Practicar la caritat obria les portes del cel, era el sagrament de l’amor. 
Un fort contrast amb la doctrina del moment que deia que s’aniria a l’infern si no 
es rebien els sagraments.

El 22 de gener de 1961, després de sis mesos com a postulant en el convent de Vinalesa, passa a 
ser novícia,

...la cerimònia es deia “prendre l’hàbit”. Era un vestit de llana, negre amb escapulari 
de la mateixa tela, toca blanca i vel negre; per a la missa ens posàvem un altre vel 
negre més llarg. La toca estava frunzida en el front, només quedava visible la part 
de la cara. Es portava tant a l’hivern com a l’estiu, però el cos es fa a tot i jo no 
notava tanta calor com era d’esperar. En acabar els dos anys de noviciat, al gener 
de 1963 vaig fer els vots temporals a Vinalesa, hi van vindre els meus germans, mos 
tios, gran part de la família i algunes amistats.

El juniorat, tercer període de formació, el fa en el col·legi del carrer del Mur de Santa Anna de 
València, enyora el silenci de l’horta però s’acostuma ràpidament al soroll dels tramvies, imparteix 
classes de taquigrafia i de literatura a les alumnes que estudien Comerç, cus, broda, resa... Abans 
d’un any la destinen a Cambrils on podrà exercir la seua vocació docent com a professora de segona 
etapa al mateix temps que completarà la seua formació religiosa; amb les alumnes practica esport, 
bàsquet, senderisme; a l’estiu s’inscriu en tots els cursos que li ofereixen, perfecciona el seu 
francés... mentrestant renova els vots durant cinc anys, període en el qual passa una crisi de fe.

No recorde el moment, però sí com em sentia de malament durant un temps llarg, 
uns mesos. Vivia en una nit fosca, com enmig del mar amb una tempesta terrible. 
No creia en Déu i intentava convéncer-me que Déu existia recorrent a tot allò que 
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vam aprendre en Filosofia, però no em servia cap d’aquells raonaments. En un 
moment que estava en la capella, vaig veure en el meu llibre una estampeta de 
la Mare de Déu i en la part de darrere hi havia escrit: ¡María, Madre!, cualquier 
pecador que invoque a María encontrará la paz, qualsevol persona que repetisca 
Maria, Mare!... Sé que vaig cridar des del més profund del cor: Maria, Mare! En 
aquell instant el mar es va asserenar i el meu cor es va omplir de pau, i Déu va 
aparéixer en la meua vida.

També vacil·la en la seua vocació en diverses ocasions, però la formació que ha rebut és sòlida i el 
record de son pare i l’ambient de fe que va respirar en sa casa des de menuda l’ajuden a superar les 
crisis.

Vaig dubtar de la meua vocació al llarg de molts anys. Cada any a finals de gener 
havia de fer, si ho volia, la renovació de vots. Durant l’estiu de 1966 vaig estar a Vic, 
on la congregació ens oferia uns mesos de preparació per als vots. No m’agradaven 
les xarrades del capellà que ens va fer els exercicis espirituals, però la major part de 
les activitats que teníem van ser molt satisfactòries.

Fins que arriba la quarta i darrera renovació dels vots temporals.

Quan vaig haver de fer la quarta renovació en 1967, per a mi fou la definitiva. Així ho 
vaig viure. Seguiria la meua vida de consagrada a Déu i a l’anunci del seu amor, no 
perquè em fiava de mi mateixa sinó segura de la seua fidelitat. Ho vaig expressar en 
la frase que ma mare va fer col·locar a l’interior de l’anell de la Professió Perpetua: 
In te Domine speravi (En vos, Senyor, espere).

Posteriorment dels vots perpetus, el 2 de febrer de 1968 continua en Cambrils dedicada a 
l’ensenyança, la que considera la seua segona vocació: ser educadora.

Després del Concili Vaticà II (1962-1965) s’havia produït en l’Església Catòlica una obertura 
dialogant amb el món modern, en un llenguatge conciliatori amb els cristians d’unes altres 
confessions, alhora que les congregacions havien rebaixat algunes rigideses excessives en la vida 
quotidiana dels membres. A partir d’ara podrà visitar els familiars i tots els anys, sempre que és 
possible, aprofita les vacances per a vindre a Torrent, que troba molt canviat (l’Avinguda, les finques 
altes...) a visitar els germans; també anirà a Alaquàs a saludar son germà Jaime per qui sempre va 
sentir un afecte especial; i a Aldaia a veure la família materna.

Adquireix experiència com a educadora, guanya les oposicions per a ser mestra de l’Estat i prompte 
la nomenen directora del Col·legi Vedruna, de Cambrils. Procura renovar els mètodes educatius: 
ensenyament més personalitzat, autogovern de les alumnes donant-los responsabilitat de forma 
progressiva, elles gestionen el funcionament de les classes i l’avaluen cada setmana. El professorat 
no necessita imposar-se, simplement acompanya l’alumnat en la maduració. Complementàriament 
invita experts per a fer tests d’intel·ligència, memòria, orientació i capacitat per a una carrera 
determinada.
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La vida de comunitat és alegre, resideixen en el col·legi catorze germanes, i les jóvens cuiden de les 
més majors; han passat molts anys, però Rosa encara recorda amb afecte com les acompanyava en 
el final de la vida.

La germana Ramona era molt major però mantenia una sensibilitat i un sentit 
de l’humor exemplars. Quan ja no podia banyar-se ella sola, totes les setmanes la 
“portava a la platja”. Eren moments de comunicar-nos en la intimitat. Un nebot 
seu, del qual ens n’havia parlat amb certa freqüència, plena d’esperances en ell 
perquè es preparava per a ser capellà, ho va deixar perquè no era el seu camí. Això 
li va produir molt de dolor i no ho va dir a la comunitat. Quan li vaig preguntar per 
què no ens ho havia dit, la seua contestació fou, no m’agrada parlar de les coses que 
fan patir. Ho vaig considerar un detall de delicadesa envers les germanes.

La germana Clara tenia molta por de la mort. Va patir un ictus i en parlar deia 
coses inconnexes, generalment gracioses. Les nostres habitacions estaven juntes 
i un dia, a mitjanit, va entrar a la meua, em vaig despertar, s’havia quedat molt 
freda, la torní a gitar, la vaig abrigar bé, em vaig asseure al seu llit i començàrem a 
parlar amb tota naturalitat sobre la mort. Pel que sembla, li estava molt pròxima. 
En un moment donat li vaig preguntar, i què li dirà al Senyor quan arribe al cel? 
Mai no podré oblidar l’expressió de goig en el seu rostre i les seues paraules: “Que 
què li diré...!”. A l’endemà estava en coma.

Rosa participa activament en la vida de la comunitat i, a més de dirigir el col·legi, exerceix qualsevol 
missió que li encarrega la superiora: supervisa la construcció d’un nou pavelló, acompanya a cal 
metge les germanes que ho necessiten, es desplaça a Barcelona a fer gestions, condueix...

En aquells anys, de la germana responsable de la comunitat se’n deia mare 
superiora. Un dia, la mare entrà al menjador i ens digué que havia comprat un 1500 
negre de segona mà a un taxista, perquè deia que eixe cotxe, en el qual ja havia pujat 
moltes vegades, era molt còmode. Era explicable que el taxista haguera aprofitat el 
seu ús fins a l’extrem i que a sovint en conduir-lo em donara algun ensurt.

El pitjor tingué lloc a Barcelona, en la Gran Via, amb sis carrils, els cotxes a gran 
velocitat: observe que no em respon ni el fre de peu ni el de mà. Anàvem a l’Hospital 
de Sant Pau, venia també la superiora i em vaig posar a resar a tots els sants perquè 
trobàrem tots els semàfors en verd. Així va ser i vam poder arribar a l’hospital sense 
accidents. Vaig frenar reduint les marxes i enfront d’un mur. Demaní ajuda i un 
home que em va atendre, molt amable, va dir que li faltava líquid de fre. En va ficar, 
però en tornar a posar el cotxe en marxa vaig dir molt decidida: “No conduïsc, cal 
portar-lo a un taller!”. Eren les huit i mitja, se’l van quedar per a revisar-lo i vam 
haver de tornar a recollir-lo a última hora de la vesprada: la pastilla de fre estava 
desgastada i frenava ferro contra ferro.

Ràpidament el bon fer de Rosa destaca, guanya afecte i prestigi; el seu talent no passa desapercebut. 
En 1972, els superiors inviten les germanes a practicar alguna afició, ella decideix matricular-se 
com a alumna lliure en la Universitat de Barcelona.
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Em deia, has de preparar-te tan bé com siga possible per a les teues dues vocacions: 
com a religiosa, has d’estudiar o convé que estudies Teologia i, com a educadora, 
Pedagogia.

En un principi va totes les setmanes a Barcelona per a informar la superiora, que estava operada, 
sobre la marxa del col·legi, i aprofita cada viatge per a acostar-se a la facultat. Després, quan 
la Universitat de Barcelona obri unes delegacions a Tarragona, que es convertiran després en la 
Universitat Rovira i Virgili, pot matricular-s’hi com a nocturna i assistir a classe en acabar la jornada 
laboral com a directora del col·legi de Cambrils.

Estava estudiant en la Universitat de Tarragona en horari nocturn. Donaren 
permís per a no vestir hàbit, va ser molt fàcil, preferia vestir com tots i que la meua 
realitat de persona consagrada es manifestara per l’estil de vida. Em deia com a 
argument: Jesús vestia com les persones del seu temps. Vestir de seglar es va fer 
més necessari quan vaig començar les classes en la universitat. Tots sabien que era 
religiosa, però no anava cridant l’atenció per la indumentària.

Són els darrers anys de la dictadura franquista i Espanya està immersa en una crisi econòmica, 
les universitats viuen intensament l’agitació del corrent estudiantil que vol unir-se als moviments 
socials a la recerca de l’esperada democràcia. Rosa coneix de sobte un ambient reivindicatiu i 
de lluita molt diferent al marc ordenat en què es desenvolupa la comunitat a la qual pertany; la 
universitat és per a ella una escola de ciutadania on viurà la seua primera experiència política. Però 
és plenament conscient de la seua condició de religiosa professa i del compromís adquirit amb la 
congregació, i en cap moment dubta a actuar segons el propi criteri.

Eren temps confusos de freqüents manifestacions. Se’ns va convidar a reunir-nos en 
una aula de la universitat per a eixir al carrer. Alguns dels alumnes de la nocturna 
ens vam ajuntar, però quina va ser la nostra sorpresa en veure entrar molts jóvens 
que no eren estudiants universitaris! Els organitzadors tenien preparada la tècnica 
V de manipulació de masses. En l’estrada, al costat de la pissarra, dos alumnes van 
exposar les exigències de la manifestació, però hi hagué una veu que expressà el seu 
desacord; immediatament una altra veu del fons va donar suport a la manifestació i 
va seguir-ne una altra de l’esquerra, i una altra de la dreta. No hi hagué possibilitat de 
protestar, semblava que tots hi estàvem d’acord. Els de la nocturna no hi vam anar.

Assisteix a les classes amb interés, estudia, llig els clàssics, intercanvia opinions amb les d’altres 
companys, escolta i aprén de tots.

Per a la professora de Pedagogia férem un treball molt interessant sobre l’educació 
en el futur, n’érem sis, un grup molt plural: un capellà, un ateu, un comunista, 
un altre que es confessava agnòstic, una dona cristiana i jo. Per parelles ens 
distribuírem els autors sobre els quals havíem de fer el treball: Carl Rogers, 
Sigmund Freud i Alfred Adler.

En la comunitat segueixen amb molta atenció les notícies de la malaltia del cap de l’Estat, Francisco 
Franco. Rosa no recorda haver tingut por del canvi de règim polític, potser per estar molt implicada 
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en la direcció del col·legi, en els estudis i en la salut de la germana Carmen que patia un càncer. 
Al contrari, viu amb esperança l’arribada de la democràcia; el president Adolfo Suárez li inspira 
confiança.

En 1978 vaig participar en el referèndum constitucional en favor de la democràcia. 
Des que es va poder votar en Espanya, les superiores sempre van mostrar un gran 
respecte a la nostra llibertat de consciència, participava en totes les eleccions que 
es convocaven i mai no vaig rebre cap indicació respecte al sentit del vot; crec que 
és l’estil propi d’una congregació moderna, oberta i adaptada a la societat actual.

Al desembre de 1975 la congregació l’envia a Roma, a fer un curs de renovació per a les germanes 
amb més de deu anys de vida religiosa. Estudia i aprofita per a visitar Roma i aprendre italià. Coneix 
unes altres germanes i sorgeixen amistats que encara manté.

Estàvem en l’hora d’esplai i em va telefonar la mare provincial, em preguntà si 
volia anar a Roma a fer el curs de renovació, sense dubtar-ho li vaig dir que sí, i 
torní contentíssima a comunicar-ho a les germanes. Ninguna estava a favor de la 
decisió, la primera que va protestar va ser la mare superiora. Jo era la directora del 
col·legi i qui em supliria?

El curs es feia en un antic col·legi i residència de les sorelle juniores. Es trobava 
en la zona de l’EUR (Exposició Universal de Roma), urbanització que va fer 
construir Benito Mussolini. En 1975 ja no funcionava el col·legi, només s’utilitzava 
la residència de germanes. Hi havia tres comunitats: les germanes del Consell 
General, la comunitat de la casa i les germanes del curs.

Al curs assisteixen vint-i-sis germanes procedents de les comunitats d’Espanya i dels països 
d’Amèrica, amb una superiora. Les distribueixen en tres grups plurals per a propiciar-ne el 
coneixement mutu.

Crec que va ser molt encertada la decisió dels superiors. Per tal de facilitar la 
relació i el tracte entre nosaltres i alhora conéixer Roma i els voltants, durant la 
primera setmana eixíem cada dia de matí amb autocar a recórrer els llocs més 
significatius. Teníem una guia excepcional, la germana Antonieta, una romana 
entusiasta de la història de Roma i de les seues restes arqueològiques. Era major, 
però incansable, volia que vibràrem com ella, no comprenia que les germanes més 
jóvens es cansaren.

Després, al llarg del curs, molts diumenges els té lliures i juntament amb algunes companyes visita 
la Galeria Borghese, el Capitoli, el Panteó, el Museu Nacional Etrusc... una immersió cultural.

Recorde el dia que vam anar al Museu Vaticà, algunes vam quedar embadalides 
davant les meravelles de l’art, però havíem d’arrancar a córrer per a no perdre 
Antonieta. Era important, ens deia, que vérem molt per a poder tornar en el temps 
lliure als llocs que ens interessaven.
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Les classes són al matí, vénen professors de Bíblia, Ètica, Psicologia... Fan dinàmiques de grup. 
Havent dinat, hi ha un parell d’hores lliures que aprofiten per a caminar, descobrir els voltants i 
alliberar-se de la tensió d’estar tantes hores assegudes; són jóvens.

El nostre grup era de huit germanes, a vegades no era fàcil arribar a un acord, 
Carmen i jo xocàvem amb freqüència fins que, per orientació de Pilar, decidírem 
fer una estona d’oració les dos juntes. La capella on resàvem tenia els bancs 
tradicionals, algunes no ens sentíem còmodes per fer allí l’oració personal i vam 
demanar a la superiora un lloc on poder orar assegudes en postures orientals: mig 
lotus, diamant, en un coixí. Ens van oferir una habitació que estava en desús i 
la vam preparar ambientant-la amb icones, catifes, coixins... De vegades ens 
acompanyava alguna germana del Consell General. Allí vam fer l’oració que ens 
havia suggerit Pilar a Carmen i a mi, eixa estona ens va sanar definitivament i 
ens va unir en una profunda amistat que encara perdura. Ja no vam tindre més 
discussions.
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En tornar de Roma, pel juny de 1976, prepara i aprova les últimes assignatures que li quedaven 
pendents i obté la llicenciatura en Filosofia i Lletres, Secció Pedagogia, en la Universitat Autònoma 
de Barcelona.

Quan vaig anar a Roma em quedaren assignatures pendents per a examinar-me 
al setembre. Una amiga, Núria, em va demanar que l’acompanyara als Pirineus 
perquè havia de fer els exercicis espirituals i li havien oferit, per a eixos dies, una 
casa a Prada, un poblet del Pirineu català. Vaig acceptar gustosa, ella estaria en 
silenci orant i jo prepararia els exàmens. El primer dia vàrem muntar una tenda de 
campanya enmig del bosc. Una vesprada va esclatar una tempesta terrible, trons, 
llamps, granissol... Quan va deixar de caure pedra i vam eixir de la tenda estava 
tot blanc, pensàrem que era un perill passar allí la nit, no dúiem roba d’abric i 
ningú no ens hauria trobat a faltar, així que decidírem tornar a la casa amb summa 
cura de no esvarar. El rierol cobria el pont amb un pam d’aigua, arribàrem a casa 
remullades. Vam encendre la llar per a eixugar-nos i calfar-nos. Núria està ara en 
Haití.

Sol·licita ser destinada a missions i l’envien a Madrid per a assistir durant tres mesos a un curs de 
Missionologia impartit per missioners en període de descans; és la formació que reben els religiosos 
i religioses jóvens abans d’anar-se’n.

Sempre m’havia sentit atreta a anar a missions i per això, cada any, cap al mes 
d’abril, quan la superiora provincial i el seu Consell començaven a preparar els 
canvis de destinació, anava a veure-la i a demanar-li que m’hi deixara anar. Sempre 
tenia una resposta: “De negrets n’hi ha bastants per ací, no tens prou de treball?”, 
“des de Roma ens han dit que per anar a missions s’han d’haver complit els trenta 
anys”... Per tant, la resposta era un no.

Quan estava a Roma, ja no tenia el compromís de la direcció del col·legi ni de les 
classes i li vaig escriure a la meua superiora de Cambrils per a preguntar-li si li 
semblava bé que parlara amb Catalina, la superiora general que vivia amb nosaltres 
per a demanar-li anar a missions. La seua resposta fou: “això no es demana, si Déu 
ho vol ja t’enviaran”. No li vaig fer cas i vaig anar a parlar amb la germana Catalina, 
la superiora general em va dir que ho valorarien durant uns dies i que en parlaríem 
més tard.

Li ofereixen anar a la República de la Xina, Taiwan, distinta i oposada a la Xina comunista, però 
ho rebutja, no es veu amb ànims d’aprendre la llengua xinesa i accepta una segona destinació 
alternativa, la República Dominicana; s’hi trasllada al gener de l’any següent.

Em va cridar i em va proposar anar a Formosa. Coneixia un poc la situació de 
les comunitats d’allí, no m’agradava. Li vaig dir que la meua segona vocació era 
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l’ensenyament i, tan major, com aprendria el xinés per a ensenyar...? En aquell 
moment em va proposar anar a Santo Domingo on es parlava espanyol. Pilar la del 
nostre grup xicotet, estava a Washington i coneixia l’illa, em va animar a acceptar 
la proposta.

La notícia és com un esgarro duríssim per a la família, per a la comunitat, per a les alumnes, per als 
amics... 

En Santo Domingo resideix en la comunitat, la qual regenta un col·legi universitari i des d’allí, a poc 
a poc, recorre la ciutat i els barris més pobres amb alguna germana.

Un dia vam anar a un barri de barracons construïts en els vessants d’un barranc. 
Cada dia arribaven a la capital moltes famílies provinents dels poblats. A la nit 
llevaven terra del vessant, feien un replà, hi col·locaven uns pals i uns cartons i al 
matí ja tenien la seua casa. La policia no els podia tirar.

Les visites als barracons són una font d’experiències i exemples d’humilitat, de solidaritat, d’altruisme, 
de bondat, de compassió... Rosa recorda amb emocionada calma nombrosos esdeveniments viscuts 
en aquella etapa i cadascun és una impagable lliçó d’humanitat. Com aquest relat:

Caminava amb la germana Altagracia per una senda saludant la gent. A la part de 
dalt vérem una dona amb tres xiquets, un d’ells de bolquers, escanyolit, als braços 
i al costat d’ella, dos més, d’un i de tres anys. Quan intentàrem pujar a veure-la, va 
cridar: “no pugen, és difícil d’arribar fins ací”, però hi vam pujar. La mare ens va dir 
que el marit no havia aconseguit cap chiripa en tota la setmana i no tenien res per 
a menjar. (Els hòmens ixen de casa amb el seu matxet i es reuneixen en llocs on els 
contracten per a treballar durant el dia i els paguen uns pesos). La germana li va dir 
“dis-li al teu marit que vinga demà a la nostra casa i podrà fer algun treballet”. L’home 
va vindre, arreglà el jardí i li varen donar alguns pots: llet en pols, arròs i fesols.

Passats uns dies vam tornar per a veure aquesta família. Pensàvem que encara 
els quedaria part del que li vam donar al marit. No els quedava res. Ho havien 
compartit amb una altra família de sis xiquets que estaven tots en el llit perquè feia 
dies que no menjaven. Em va impressionar tremendament veure com de la seua 
pobresa havien compartit el poc que tenien.

O com aquesta emotiva història:

M’agradava anar a fer una volta pel barri sempre que podia. Eixe dia anava sola i 
recorria l’altra vora del barranc. Visitava tres germans abandonats per sos pares, 
vivien en una barraca que només tenia un somier i unes llandes buides. Els de les 
barraques veïnes els donaven una mica de menjar. De sobte vaig veure gent que 
baixava al fons del barranc i, en preguntar, em van dir que la filla de la Sra. Antonia 
s’estava morint. Només arribar-hi em van fer lloc per a acostar-me a la xiqueta. 
La menuda, embolicada en uns draps, gitada en un somier de llit de matrimoni 
intentava xuplar el que la mare li acostava a la boca amb una gerreta. Darrere de mi, 
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algú va dir: “és mora”, que significa per a ells, no està batejada. Em van acostar un 
got amb aigua i van encendre un ciri; volien que la batejara. Era la primera vegada 
que havia d’administrar el sagrament però vaig pensar que era el meu deure. “Jo et 
batege, Maria, en el nom del Pare, del Fill i de l’Esperit Sant”. Immediatament vaig 
agafar la xiqueta i, acompanyada per sa mare i sa tia, vam eixir en direcció al centre 
de salut que estava molt prop de la nostra casa. Arribàrem en el moment que els 
metges i les infermeres pujaven a la furgoneta, només hi havia dos seients lliures, 
així que hi van pujar elles i jo vaig anar amb autobús a l’hospital.

L’escena que vaig trobar a l’hospital era impressionant. Una habitació de la 
grandària d’una aula i al voltant, prop de la paret un banc corregut enfront d’una 
post d’uns 50 cm. En la post un xiquet de bolquers amb la mare i algun familiar 
més, asseguts i esperant que el metge i les infermeres l’atengueren. En veure la 
menuda van dir que tenia desnutrició de quart grau i que necessitava urgentment 
una transfusió. Vaig anar a parlar amb la direcció de l’hospital, era difícil aconseguir 
la sang però finalment la teníem. Quan vaig arribar molt contenta a comunicar-ho, 
la xiqueta acabava de morir.

O un altre commovedor episodi:

Les germanes feien classe en una nau a un grup de xiquets de totes les edats. Era 
l’Escola Vedruna. Juan, un xic de tretze anys desitjava ardentment i insistentment 
arribar a conéixer sa mare, son pare l’havia abandonat quan era xicotet. La seua 
història era la següent: un dia va arribar un home amb un menut a comprar al 
barracó on venien begudes i alguna cosa de menjar, el pare va comentar al venedor: 
“tiraré el xiquet al riu, perquè no sé què fer amb ell”. El venedor li va dir: “no el 
mates, jo em quedaré amb ell i el cuidaré”. El xicot va anar creixent i davant la 
insistència de Juan per conéixer sa mare, les germanes decidírem ajudar-lo a 
trobar-la. Un diumenge, Juan i dos germanes van anar al poblat d’on eren els seus 
pares. Els veïns van reconéixer la semblança de Juan amb la Gregoria, sa mare, 
els van informar sobre on vivia, en el barri de los Guandules a Santo Domingo, la 
capital. Després de buscar-la durant diverses setmanes la van localitzar i finalment 
es van trobar amb gran alegria el fill i la mare.

En Santo Domingo col·labora amb la Escuela de Dios que dirigien les germanes. Ajuda en tot el que 
necessiten en les classes i també en la formació dels xavals. De la seua sensibilitat amb els alumnes 
en tenim una mostra en el següent fet inoblidable:

De tant en tant eixíem a passar el dia fora, en algun dels bells jardins que hi ha 
a la ciutat. Hi anàvem caminant amb les nostres motxilles o bosses on dúiem el 
menjar. Agapito em va demanar la motxilla per ajudar-me, li la vaig cedir, venia al 
meu costat amb els altres xics, era molt alegre. A l’hora de dinar es van asseure per 
grups en la gespa a l’ombra dels arbres. Vaig observar que Agapito no esmorzava, 
m’acostí i li vaig preguntar per què no menjava i em va contestar que havia pres 
una pastilla i que no podia menjar fins a la nit. Quan minuts més tard va arribar 
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la germana Eufemia amb un altre grup de xics li vaig comentar això d’Agapito. 
Em digué: “li porte un entrepà, envia’l cap al bar i li’l donaré; anit sa mare em va 
comentar que no podia preparar-li res perquè no tenien diners”. Ningú no podia 
pensar que aquell xaval tan alegre estiguera patint fam.

A més de fer classes a l’Escola Vedruna, visita els barris més humils, veu barracons, xiquets 
desnodrits, abandonats, famílies que passen fam, coneix la pobresa extrema... i reflexiona: potser 
s’havia equivocat.

Quan vaig arribar a Santo Domingo, la meua gran sorpresa va ser veure que allí 
la gent tenia més fe que no a Espanya. I jo desitjava anar on Déu no fóra conegut. 
Pensava que els ensenyaria alguna cosa i van ser ells els que m’ensenyaren a mi.

A poc a poc vaig fer discerniment i vaig haver de reconéixer que havia fet com 
Jonàs: Déu l’enviava a Nínive i ell se’n va anar en una altra direcció... La superiora 
general m’havia convidat a anar a Formosa, però jo havia preferit la República 
Dominicana per a no haver d’aprendre el xinés. Em va costar tornar a Espanya, 
podia pensar en un fracàs, però vaig creure que havia de ser humil i acceptar que 
m’havia equivocat.

Torna set mesos després i reprén la labor educadora en diferents col·legis de l’orde, Mollerussa, 
Santa Coloma de Queralt, Bellpuig, com a professora i també com a directora. El 1981 quan hi era 
a Santa Coloma, es produeix el fallit colp d’estat.

Era l’hora de descans dels xiquets en el col·legi i em van telefonar per a informar-me 
sobre el que passava. Seguíem en comunitat les notícies i detalls que enviaven per 
la TV. Van ser moments d’incertesa i de sofriment per si perillava la democràcia.

Però Rosa continua pensant anar a missions; en una revista de la congregació llig un SOS de les 
seues germanes de Taiwan que necessiten reforços, s’ofereix i després de dos anys de diàleg amb 
les superiores, li accepten la petició. A Pamplona una germana li ensenyarà anglés.

Mentre estava allí Joan Pau II va vindre a Espanya i en l’esplanada del castell de 
Xabier (Navarra) va imposar el crucifix a un grup de capellans, religiosos i laics 
que es preparaven per anar a missions; estava entre els cinquanta triats. Ma mare i 
alguns dels meus germans van vindre a la festa.

Poc abans de marxar a Orient visita els seus amics de Montserrat i coneix el pare Basili, monjo 
ermità que li parla de l’obra del jesuïta francés Yves Raguin, gran coneixedor de la Xina i resident a 
Taiwan des del 1953, i li recomana les seues lectures. Llig Caminos de contemplación i l’impacta, 
encara no sap Rosa com l’influirà en el futur el pensament de Raguin.

Quan vaig llegir El libro de María, escrit per Raguin, hi trobava moltes errades i vaig 
pensar que conéixer l’autor ajuda a fer millors traduccions dels textos.
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El 1982 inicia el viatge amb destinació a Taiwan però les superiores consideren convenient que 
primer conega tota la província del seu orde, estesa pel Japó, les Filipines i Taiwan; aquesta visita li 
permetrà escriure, dos anys després, Historia de las Hermanas Carmelitas de la Caridad en Asia. A 
Manila resideix uns mesos a la casa de la congregació, coneix la cultura del país i practica l’anglés.

Vam fer escala a Dubai i arribàrem a Manila. En eixir de l’aeroport vaig pensar 
que em trobava a Llatinoamèrica: el mateix ambient multitudinari i sorollós. Vaig 
estar un parell de mesos en el nostre col·legi major, prop de la Universitat de Sant 
Tomàs, i vaig poder conéixer les nostres comunitats i la bellesa d’aquest país on es 
respirava la fe per tot arreu.

Es trasllada al Japó i passa dos mesos a la casa de la congregació en Tarumi Ku, un barri a l’oest de 
Kobe, on pot percebre la cultura japonesa alhora que un professor l’ajuda a perfeccionar l’anglés. 
Finalment arriba a Taiwan i l’aclimatació li resulta difícil.

Estàvem en Hualien, un lloc que per al xinesos té els tres elements perquè el 
paisatge siga bonic: muntanya, aigua i arbres (san, suei, su). M’alçava matinet per a 
fer l’oració vora mar. De seguida vaig prendre consciència que quan veia un xinés 
se’m regirava tot, sentia rebuig cap a ells. Em vaig dir, malament comences, has 
d’aclarir eixos sentiments. Pugí a la terrassa i vaig seure a escriure dialogant amb 
Jesús. Vaig veure que el meu rebuig es devia al fet que suposava una autèntica 
“mort”: arribava a un lloc en el qual estava cega, no podia llegir la seua escriptura, 
sorda, no entenia res del que deien, muda, no podia parlar. Vaig preguntar-me: què 
pot haver-hi de resurrecció? Vaig escriure: “Ells em faran conéixer la seua cultura, 
m’obriran nous horitzons, compartiran la seua riquesa...” Em vaig alçar i imitant el 
gest de Joan Pau II, vaig besar el terra. Des d’aquell moment comencí a sentir goig 
i vaig acceptar el poble xinés. Ara el considere el tercer dels tres dons que Déu m’ha 
regalat en la meua existència: la vida, la fe i el pas per l’Orient.

A Taipei pot conéixer personalment Yves Raguin, de qui li havia captivat la lectura de la seua obra. 
Amb el temps, Rosa arribarà a traduir al castellà cinc llibres del gran religiós i intel·lectual sinòleg, 
coneixedor de les religions asiàtiques; el taoisme, el budisme...

La seua visió trialista de l’ésser humà obri nous horitzons i és un camí que ajuda a 
descobrir la pròpia interioritat.

Comença a practicar les tècniques de relaxació per les quals ja va sentir interés quan estava a 
Cambrils, hi aprofundeix i les aplica en els tallers de relaxació que impartirà durant tota la seua 
trajectòria professional.

Abans d’anar a l’Orient ja estava interessada en les tècniques orientals de relaxació. 
A Taipei vaig començar a practicar-les a partir de la primera tanda d’exercicis en 
Hualien, just a la meua arribada a Taiwan.



30 

R O S A  O R T Í   M AT E U

––––––––––––––––––

El primer any aprén xinés en l’Escola Quo hi ri pau, visita les presons i ajuda en l’orfenat on treballa 
una germana de la comunitat; el segon any comença a donar catequesi als xiquets de la parròquia 
i continua estudiant a l’Escola Cathai, una professora protestant l’ajuda a elaborar les lliçons de 
catequesi.

Primer les preparava jo amb el meu xinés incipient, les portava a la professora i 
ella me les gravava; jo les escoltava i aprenia. Quan arribava a la catequesi, algun 
xiquet deia: uo ting pu ton siuni suo sama, no entenc el que diu la germana. Un altre 
responia: uo ting de ton, ta suo, l’entenc, diu... Va ser una gran ajuda per a aprendre 
a parlar.

El 1984 entra en la Universitat de Tamkang, a Taipei com a professora d’espanyol. Li assignen les 
classes de dues matèries: Fonètica, que imparteix en el laboratori d’idiomes a grups de vint alumnes 
i Composició, per a aprendre a redactar.

Em va sorprendre que no feien faltes d’ortografia. La seua escriptura és tan 
complexa que han desenvolupat extraordinàriament la memòria visual. Els 
alumnes tractaven els professors amb moltes atencions, en entrar a classe estaven 
en silenci, la pissarra neta i un got amb te calent en la taula.

A l’Escola Cathai obté el certificat d’estudis en llengua xinesa (mandarí). Coneix el jesuïta Fernando 
Mateos, professor d’espanyol, historiador i escriptor, autor del Diccionario Chino de la Lengua 
Española, que li demana que s’integre en el seu equip com a correctora de proves i amb qui fa gran 
amistat.

Em van demanar col·laboració per a corregir les proves del Diccionario Chino de la 
Lengua Española. Passava el dia en Tien-Center, edifici dels jesuïtes, el treball va 
durar un any: el féiem en equip, això em va permetre anar entrant a poc a poc en 
la cultura xinesa.

La direcció de la Universitat de Tamkang vol que els seus professors tinguen un doctorat. Després 
de valorar les diferents possibilitats decideix aconseguir-lo en la Universitat de Filipines, i durant 
les vacances de Taiwan va a Manila per a cursar les matèries corresponents. En la Universitat 
de Tamkang li faciliten tot el que necessita per a fer la investigació de la tesi doctoral. Quan l’ha 
acabada, viatja a Manila per a defensar el treball i obté el títol de doctora en Filosofia (Literatura 
Hispànica) en la Universitat de Filipines.

Un detall curiós: a Filipines, el primer cognom és el de la mare, el segon el del pare. 
Per això el títol està expedit a nom de Rosa Mateu Ortí.

La tesi es titula: Comparación fonética, diagnóstico y tratamiento de las dificultades de los 
estudiantes chinos para aprender español, i en paraules de l’autora, respon a l’interés creixent de 
les persones per endinsar-se en unes altres cultures.

“El diàleg Orient-Occident no es pot fer al marge del coneixement de les llengües, 
que són vehicle necessari de la cultura i mitjà de comunicació entre els pobles.
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La tesi vol ser una ajuda a la fraternitat universal. Parlar altres idiomes amb 
una dicció correcta facilita el diàleg i l’enteniment amb hòmens d’unes altres 
cultures. Aquesta tesi utilitza els avanços de la física acústica. Els sonogrames i els 
digitogrames fan visible l’ona sonora i possibiliten la comparació fonològica del 
sons de les dues llengües.

No he pogut trobar cap estudi comparatiu sobre fonètica xinesa-espanyola, ni 
tampoc no existeix cap mètode adaptat per a ensenyar la pronunciació castellana 
als estudiants xinesos. En la conclusió presente una sèrie d’observacions i 
recomanacions didàctiques que desitge que siguen una ajuda.”

Malgrat la llunyania, no perd el contacte amb la seua terra d’origen i segueix amb atenció els 
esdeveniments que es produeixen a Espanya. El 1985 s’aprova la Llei de despenalització de 
l’avortament, quatre anys abans s’havia aprovat la Llei de divorci i més endavant, el 2005, 
s’aprovarà la Llei de matrimoni homosexual. Rosa es mostra molt respectuosa amb les lleis, encara 
que algunes no li semblen encertades; també li mereix un complet respecte l’orientació sexual de les 
persones; però sobretot està fermament convençuda de la decisiva importància de l’educació, fins i 
tot l’educació sexual, per a la convivència pacífica...

...educació sexual i dedicar temps als jóvens, que se senten volguts. En els anys 
setanta ja vaig introduir l’educació sexual en els col·legis Vedruna on vaig ser-ne 
directora; era en les classes de 13-14 anys i utilitzàvem els modestos mitjans moderns 
disponibles: diapositives.

També segueix els esdeveniments que es produeixen a Europa, i s’alegra de l’adhesió d’Espanya a la 
Unió Europea el 1986, o de la caiguda del mur de Berlín el 1989.

Havia resat perquè caiguera el mur de Berlín i la notícia fou una gran alegria.

En la llarga estada a Taiwan, Rosa ha pogut conéixer moltes persones interessants i ha fet nombrosos 
amics entre els professors, religiosos, personal i alumnes. Els més destacats, sens dubte, Yves 
Raguin i Fernando Mateos, però també Thérèse Blandine, germaneta de Jesús, francesa, molt 
amiga igualment del primer. Orient ha estat l’experiència més enriquidora de la seua vida.

Els anys viscuts a Orient han sigut per a mi un gran do; solc dir que després del 
do de la vida i de la fe, el tercer ha sigut els pas per aquelles terres del sol naixent. 
En acollir aquesta cultura tan diferent a la que coneixia, els horitzons es van 
eixamplar: Jesús, l’evangeli, la congregació, les persones van prendre nous matisos, 
nova profunditat.

El 1990 ve de vacances a Espanya i la criden a Vic, la casa mare, allí li comuniquen la decisió de 
l’equip general: no regressarà a Taiwan, anirà a Roma a estudiar... Rosa no protesta, obeeix; la decisió 
contraria els seus desitjos de continuar a Orient estudiant i perfeccionant els seus coneixements de 
la llengua xinesa i li dol, però l’accepta com una oportunitat. Sap el que és resistir a les frustracions, 
li dona fortalesa per a enfrontar-se a les adversitats.
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Després de defensar la tesi a Manila, vaig tornar a les meues classes de Tamkang; 
començava el curs. A finals de juny de 1990 vaig agafar les meues vacances per a 
anar a Espanya. Acostumàvem a tornar al nostre país cada tres anys. Em va cridar 
la germana Agnés, vicària general, i em comunicà la decisió de l’equip general: 
no tornaria a Taiwan, aniria a Roma a estudiar. No em van dir en què havia de 
matricular-me, però m’aconsellaren de parlar amb López Gay, sj, degà de la 
Facultat de Missionologia.
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Y V E S  R A G U I N

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·

En arribar a Taipei s’havia interessat per parlar amb Yves Raguin, a qui ja coneixia pels seus llibres, 
però no el pot trobar fins tres mesos després.

Pilar, la germana superiora de la comunitat, em va portar un dia a visitar el centre 
Tien Center, que els jesuïtes tenen a Taipei, i en arribar a la biblioteca em va dir: 
aquest és el pare Yves Raguin. Va ser el 2 de juny de 1983, era alt, d’aspecte molt 
respectable, acollidor, generós; m’escoltà, em va regalar el seu llibre Profundidad de 
Dios i em va dir que podia anar a veure’l. Parlàvem en francés.

D’aquella primera trobada va brotar una profunda amistat. 

Yves passava mesos pel món fent conferències o exercicis espirituals en països 
d’Europa, al Canadà i a les Filipines. Els mesos que era a Taiwan ens véiem 
quasi totes les setmanes. Abans d’acabar la visita, fixava la pròxima trobada. 
Solíem comentar textos dels seus llibres que necessitava aclarir, entendre millor, 
li comentava el que estava vivint en la comunitat, en el treball, en l’oració... Jo 
pensava i li deia: t’he conegut tard, ja soc major i vull aprofitar per a aprendre molt. 
Per part d’ell, tenia interés de donar-me a conéixer el seu camí espiritual cap a Déu 
i em regalava els seus llibres editats, articles publicats i els seus escrits.

A sovint ens oferia un dia de retir, ens ajuntàvem algunes amigues seues religioses 
de parla francesa. Em va dirigir els exercicis espirituals del mes en preparació de les 
noces de plata de professió religiosa (28 de juny a 29 de juliol de 1987). Ell treballava 
en el tercer pis de Tien Educational Center, on els jesuïtes tenien la biblioteca, i 
durant eixe mes vaig passar a residir amb les religioses que vivien en el pis onzé.

Rosa baixa cada dia a veure Yves Raguin a última hora de la vesprada, ell portava un foli preparat 
amb tres apartats: el tema, orientacions per a l’oració i textos per aprofundir en el tema.

En arribar li comentava com m’havia anat el dia i em donava el full per a l’endemà. 
Un dels primers dies d’exercicis em va preguntar si podia vindre a estar amb 
nosaltres un pare jesuïta molt major, li vaig dir que no m’importava que s’unira 
a nosaltres. El jesuïta duia sempre una gran bossa que col·locava al costat de la 
dreta de la butaca on s’asseia, la bossa cridava l’atenció i molts de nosaltres ens 
preguntàvem què podria haver-hi dins, era una simple curiositat. Un dia, de 
sobte la va obrir i els meus ulls van anar ràpids a descobrir-ne l’interior, si devia 
haver-hi llibres, menjar... però no hi havia res important, simplement uns quants 
periòdics arrugats. Finalment havíem eixit de dubtes. En realitat el jesuïta, entrat 
en anys, estava pendent dels altres, sempre disposat a ajudar. Sol·licitar assistir a 
les xarrades dels exercicis era tota una lliçó d’humilitat.
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En 1989 vaig fer la setmana d’exercicis juntament amb nou religiosos de Verb Diví. 
El tema era L’Encarnació: Què significa per a Déu i per a nosaltres que el Verb s’haja fet 
carn. De matí els feia a ells una xarrada en anglés i en acabant me la feia a mi en 
francés. La casa on estàvem tenia dos edificis un per a les religioses i un altre per 
als religiosos i en el centre, l’església, on ens uníem per a la celebració de la missa 
i per a la litúrgia de les hores. Hi havia també una hostatgeria on jo residia. De 
vesprada solíem fer una passejada pels voltants. El lloc era de gran bellesa i el que 
més em va impactar fon un immens bosc de bambú. 

L’última visita fou el 1990, la recorda nítidament:

El vaig veure per última vegada abans de marxar de vacances a Espanya en 1990. 
Seguírem comunicant-nos per carta...

Comunicació epistolar que va durar huit anys, fins que Yves va faltar en Taipei quan tenia 86 anys.

Conserve totes les seues cartes. N’he rellegit algunes i estan plenes d’afecte i 
d’ensenyaments. Crec que són un gran tresor. Va morir el 9 de desembre de 1998 
quasi de sobte, tenia sobre la taula del seu despatx l’últim article en un sobre 
preparat per a enviar-lo. La notícia em va omplir de dol, però tinc la seguretat que 

continua ajudant-me.

Rosa manté una bona amistat amb Thérèse, religiosa a qui va conéixer a través de Raguin.

Continue comunicant-me amb una religiosa, germaneta de Jesús del pare Foucault, 
Yves era gran amic de totes dues. Vaig conéixer Thérèse en Taipei, la superiora 
general de les germanetes de Jesús l’havia enviada allí a estudiar mandarí amb 
la finalitat de preparar-se per a entrar a la Xina continental. Ella havia estat deu 
anys a Macau treballant en una fàbrica i vivint en comunitat amb els més pobres, 
en una barqueta. Sabia l’idioma del lloc, el cantonés, però no parlava el mandarí.

Va treballar molts anys a Pequín, va ser cap de l’equip de traducció xinés-francés. 
Vaig residir amb ella les dues setmanes d’estada a la Xina continental, quan m’hi 
envià la Universitat de Múrcia per a donar-se a conéixer en diverses universitats 
xineses que tenien departament d’Espanyol. Quan es va jubilar la destinaren a 
Jerusalem, i allí ens vam veure en cadascun dels viatges que vaig fer: 2007, 2010 
i 2012. En un em feu un gran regal: la col·lecció de cintes cassets, enregistrament 
dels exercicis que Yves els va fer a les germanetes de Jesús en 1984 amb motiu de les 
noces de plata de la meua amiga Thérèse. Les vaig passar a l’ordinador, se senten 
perfectament i puc escoltar-les amb freqüència.

La lectura en profunditat de quasi totes les obres de Raguin, la seua espiritualitat, les xarrades, les 
converses, els seus consells, el seu exemple... influeixen decisivament en el pensament de Rosa, tot 
el que aprén d’ell amb el temps ho posarà en pràctica i ho transmetrà als alumnes.

Vaig vivenciar, a través d’Yves Raguin que l’antropologia oriental considera l’ésser 
humà una unitat de cos, cor i esperit. Així es mostra en la filosofia de les grans 
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religions: Budisme, Confucianisme, Taoisme. A poc a poc vaig anar madurant 
aquesta visió antropològica de l’home com a fruit de l’estudi, de la reflexió, del 
diàleg amb els professionals i amb els alumnes i així ho he pogut mostrar en les 
meues classes.

Puc afirmar que hi ha un abans i un després de conéixer-lo personalment. El seu 
amor profund em va donar una gran seguretat i físicament em vaig redreçar, en 
Espanya anava generalment amb l’esquena un poc encorbada. Em sentia molt 
feliç i plena d’energia amb molts desitjos d’aprendre i d’avançar en el camí cap a 
Déu, un camí a la interioritat on Déu habita.

En 2012 l’Institut Ricci, creat en Taipei en 1966 per Yves Raguin, per a la investigació de les 
religions orientals, vol homenatjar el fundador en el centenari del naixement i impulsa la celebració 
d’una sèrie d’actes de reconeixement del jesuïta. L’homenatge s’insereix, com una sessió especial, 
dins d’un congrés internacional denominat Conferència de l’Oceà Pacífic, organitzat per la Societat 
d’Estudis del Pacífic de Taiwan i patrocinat pel Consell de Pobles Indígenes de Taiwan (ROC). 
L’objectiu del congrés és avaluar i descriure els recursos espirituals i històrics d’Oceania i del pobles 
austronèsics, així com les formes creatives a través de les quals s’expressen. En la documentació 
que presenta la trobada es pot llegir:

L’Oceà Pacífic no és només un espai físic, sinó també un espai místic: la seua 
immensitat i l’experiència de la travessia han inspirat profunds coneixements 
espirituals expressats a través d’històries, mites, música i epopeies; les seues 
illes i fronteres han estat testimoni de l’arribada i el declivi de totes les tradicions 
místiques del món trencant al llarg de la seua costa, onada rere onada; és en última 
instància un dels espais privilegiats on la humanitat ha refinat la seua experiència, 
cantant-la en ressonància amb allò diví.

La similitud d’eixes experiències espirituals de vegades es resumeixen en el terme 
“sentiment oceànic”, encara que tal denominació continua oberta a desafiaments i 
controvèrsies. L’expressió lingüística i musical, l’experiència mística, les metàfores 
literàries i artístiques i la interacció cultural formen part de la integritat de la regió.

El pare Raguin fon un mestre espiritual la influència del qual s’estén sobre Àsia 
i Oceania i també a altres continents. El seu pensament i la seua espiritualitat 
quedaren marcats pels espais que va recórrer i per la gent amb la qual es va reunir 
de totes les races, religions i cultures. En diversos aspectes, era un veritable “home 
oceànic”. Recordar la vida i l’estil espiritual que va cultivar ens ajudarà a esbossar 
la història d’Àsia i del Pacífic, les trobades espirituals durant els últims cinquanta 
o seixanta anys i a formular millor els desafiaments espirituals que estan emergint 
avui.

El director de l’Institut Ricci, Benoît Vermander sj, convida Rosa a pronunciar una conferència amb 
el títol Yves Raguin y el misterio de Cristo davant un auditori format majoritàriament per dirigents 
dels xicotets països oceànics que assisteixen al congrés; aquests són alguns fragments de la seua 
intervenció:
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La paraula és essencial per a la revelació del misteri, tant si és el misteri d’una 
persona com el misteri de Déu. Només la paraula pot revelar a un altre el meu 
pensament. Eixes paraules brollen de llocs més o menys profunds. Hi ha unes 
paraules que ixen dels llavis, unes altres brollen del cor o de les entranyes. Aquestes 
són les que ens revelen veritablement i porten el nostre secret a l’altre [...]

El misteri cristià quasi sempre es defineix dient que l’essencial és l’amor. És veritat, 
però després d’haver viscut tants anys en països no cristians, hom dubta d’atribuir-
se el monopoli de l’amor [...]

Cal comprendre l’afirmació de Pau: “complete així en la meua carn allò que manca 
a les tribulacions de Crist” (Col 1,24). Tribulacions de Crist són tot allò que no 
va poder “viure” en la seua existència tan curta: trenta anys de formació i tres de 
ministeri. És un temps molt curt quan es tracta d’una existència humana. Jo li 
vaig dir un dia: Però, Senyor, si no heu conegut la crisi dels quaranta. Ell em va 
respondre simplement: sou vosaltres, hòmens i dones els qui heu de viure-la per 
mi. És necessari, doncs, que aquells en els quals Crist viu, mostren al món com 
hauria sigut Crist als quaranta, als cinquanta, als seixanta, als setanta anys, [...]”

L’últim paràgraf del llibre Alpha Oméga està en destacat, amb la qual cosa manifesta 
la importància que té per a Yves aquesta confessió de la seua vida: “Ara, sense 
que res no puga detindre’m, aquesta consciència de mi mateix que va començar 
a prendre consistència durant la meua vida terrestre pot créixer i eixir en una 
vertadera explosió que no tindrà mai final, perquè Déu és també una explosió 
perpètua. La meua consciència, molt limitada en el moment del començament, 
no para de brollar i de créixer en el mateix cor de la divinitat. Em descobrisc a 
mi mateix ara cada vegada més diví. Mai no podré dir : “he arribat al límit de la 
meua experiència”, perquè mai no cessaré de créixer en Déu. Déu serà sempre més 
gran que jo. Ell m’atraurà sense parar per fer-me més i més semblant a Ell. Mai no 
podré dir: “Jo soc” com Déu mateix pot dir-ho. Sent com és de sempre la meua alfa, 
continuarà sent sempre la meua omega, una omega que mai no podré assolir.”
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R O M A

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·

Com a educadora considera que ha completat la seua formació, Magisteri i Pedagogia; com a religiosa 
li falta estudiar teologia. A Itàlia resideix dos anys i es matricula en la Facultat de Missionologia de 
la Universitat Gregoriana dirigida pels jesuïtes, en aquell moment està considerada com la millor 
universitat de Roma.

A l’octubre de 1990 des de València vaig anar a Roma i vaig començar els estudis 
en la Gregoriana. Durant la meua infantesa i joventut m’acontentava amb poder 
aprovar ja que treballava i estudiava al mateix temps. En Roma vaig aprofitar 
al màxim, m’hi matriculí i vaig superar amb qualificacions altes les trenta-dues 
assignatures: era la primera vegada en la vida que podia dedicar-me a l’estudi 
sense haver de treballar.

Rosa és, si no de les primeres, sí de les poques dones que estudia Teologia en aquella època, carrera 
a la qual només pogueren optar després del Concili Vaticà II; obté la qualificació summa cum laude.

...érem uns trenta alumnes, tots capellans o religiosos, i només tres dones. El 
tracte era molt pròxim i amistós. Considere un regal de Déu haver pogut estudiar 
teologia: sempre he pensat que havia de preparar-me bé per a les dues vocacions a 
les quals em sent cridada, religiosa i educadora.

La tesi de llicenciatura es titula Inculturación del carisma Vedruna. Rosa es planteja els interrogants 
que desperta en missionologia el vocable “inculturació”. Com inculturar l’evangeli?, com fer una 
evangelització inculturada?, com s’incultura el carisma?... i conclou, 

El carisma, vivència profunda del misteri trinitari, és la saba oculta, l’element 
dinamitzador de tota l’activitat de l’institut. Es transmet a través de la vida. La 
inculturació es dona quan les germanes natives assumeixen l’espiritualitat 
Vedruna, i l’expressen en el seu propi idioma i amb els símbols de la seua cultura. 
[...] La Congregació de Carmelites de la Caritat, estesa per Europa, Amèrica, 
Àsia i Àfrica sota l’acció de l’Esperit Sant, viu en cadascun dels seus membres un 
constant procés d’inculturació.

Durant l’estada a Roma, compagina l’estudi amb l’exercici del voluntariat servint cada setmana en 
el menjador de Sant’Egidio.

...es donava a menjar als pobres, el primer dia em van explicar que cadascun d’ells 
era Jesús i se’ls servia com en un restaurant.

El 1991 assisteix a la missa celebrada en el Vaticà per Joan Pau II, allí estan el teòleg suís, gran 
ecumenista com a defensor de les esglésies cristianes –era d’origen protestant– Roger Schutz, 
conegut com el germà Roger i fundador de la Comunitat de Taizé, en la Borgonya francesa, i també 
la religiosa Teresa de Calcuta.
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Rosa recorda amb tendresa el dia que va conéixer en Taipei la que després fou canonitzada com a 
santa.

Vaig conéixer la mare Teresa de Calcuta en Taipei quan va vindre a visitar el país. 
A la sala on ens vam reunir estava asseguda en la primera fila, molt a prop d’ella. 
Em va impressionar el seu port, la seua interioritat...

Especialment admire en ella haver estat atenta als suggeriments de l’Esperit i a 
les necessitats dels pobres. Estava en un col·legi i va deixar l’Institut de la Mare 
de Déu, al qual pertanyia, per a posar-se al servici dels pobres moribunds tirats al 
carrer. A poc a poc se li van unir persones amb la seua mateixa sensibilitat i fundà 
la Congregació de Missioneres de la Caritat, hui esteses pel món sencer. Porten 
totes una vida d’oració i de gran austeritat, continuen la labor de la mare Teresa.

La seua mort, en 1997, em va produir pesar per la pèrdua i vaig fer acció de gràcies 
a Déu per la vida d’aquesta dona extraordinària.
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TA I Z É

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·

En arribar a Roma per primera vegada el 1975 ja havia sentit parlar de Taizé i del germà Roger, i 
juntament amb una altra germana projecten passar per allí en tornar; no obstant això, desisteixen 
perquè van carregades amb les maletes. Però el desig continua latent.

En tornar de Taiwan i de Roma, ja destinada a Múrcia vaig tindre l’oportunitat 
d’unir-me a un grup que eixia de València. El viatge em va ensenyar molt. Portàvem 
només un xofer, i de nit, en arribar a la frontera amb França en una àrea de descans, 
el xofer va agafar la seua manta i es va tombar a dormir. Els cinquanta passatgers 
vam haver d’esperar una llarga estona fins que va tornar i reprenguérem el camí.

En aquell viatge adquireix l’experiència necessària per a organitzar-ne més: que no poden portar 
només un xofer, que és un trajecte massa llarg per a fer-lo d’una tirada; què cal fer en arribar a 
Taizé... S’il·lusiona i comença a dissenyar un nou projecte que ella mateixa lidera durant 13 anys i 
que després continuarà promogut pels jóvens pelegrins.

Estava en el nostre col·legi de Múrcia fent catequesi de confirmació en la parròquia. 
Tenia bona relació amb el capellà que feia anys que anava a Taizé a primers d’agost. 
Ell m’orientà sobre la manera de preparar-lo, sobre la companyia de viatges que 
ell contractava... Vaig llançar la idea i s’hi van apuntar molts jóvens, el viatge el 
féiem de Múrcia a Montserrat, hi arribàvem a mitjan vesprada, podien recórrer la 
muntanya, visitar el monestir, gaudir de la bellesa del paisatge. Dormíem en un 
alberg i al matí, desdejunàvem enjorn i a l’autocar.

Ja en Taizé ens acollia un germà, ens informava sobre les activitats que feien, 
distribució de responsabilitats (neteja dels distints espais, invitació al silenci, 
repartiment dels menjars...) ens assignava la zona on plantar les tendes i, a viure 
eixa setmana amb milers de jóvens del món sencer. Generalment, a la segona 
meitat de juliol ens hi reuníem al voltant de set mil persones.

Moltes repetien perquè deien que els omplia la vida de sentit, creixien en la fe i era 
una gran riquesa el fet de compartir amb cultures i llengües tan diverses, fer amics 
del món sencer...

El treball de Rosa amb aquells adolescents és fructífer i propicia una sòlida amistat que s’anirà 
renovant amb el temps.

Començàrem a reunir-nos els caps de setmana i ens desplaçàvem de Múrcia 
a l’alberg de la nostra congregació a Vinalesa. Hui estan casats i amb fills. Mai 
no vam perdre la relació perquè cada vegada que venia de vacances a Espanya 
ens véiem. Ara, en estar definitivament en la meua pàtria, hem acordat reunir-
nos cada dos mesos a Múrcia, per a continuar el camí de creixement en la fe i de 
maduració humana.
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En Taizé té l’oportunitat de conéixer personalment el germà Roger, a qui només havia vist en Roma.

Vaig conéixer i vaig admirar el germà Roger. Crec que fou un instrument de 
l’Esperit Sant per a renovar l’Església, i convidar els jóvens a conéixer Jesucrist. 
Una cosa pareguda passà en l’Edat Mitjana en el monestir de Cluny que va ser un 
focus d’espiritualitat per a renovar Europa.

El 2005, el religiós mor assassinat per una pertorbada. Rosa està en Alemanya en la Trobada de la 
Joventut amb el papa Benet XVI, acabat d’elegir.

A mitjanit va sonar el mòbil i un amic em diu: acaben d’assassinar el germà Roger. 
Va ser un colp fort, de gran dolor. Al despuntar el dia ja ens van arribar més detalls, 
havia estat una dona romanesa que se li havia acostat durant l’oració i li havia 
clavat un ganivet. Ell sempre arribava a l’oració envoltat de xiquets, els xiquets 
continuaven atents o jugant en l’espai reservat als monjos.

La resposta de la comunitat va ser admirable, van acceptar el fet i perdonaren la 
dona que en un moment de deliri havia comés l’abominable acte.

El diàleg ecumènic avança tant a l’església catòlica com en totes les esglésies 
protestants. Ara el diàleg va creixent i s’amplia al diàleg interreligiós.

Rosa creu que aquesta és la via més apropiada per a aconseguir la pau i l’entesa entre els pobles.

Conéixer la riquesa de les altres religions ajuda a conéixer i valorar la pròpia. Es 
tem el que no es coneix. En el fons de tots els éssers humans, siguen de la religió 
que siguen, està l’amor, l’acolliment de l’amor de l’altre i el do d’expressar el propi 
amor.

En tal sentit, considera que la separació Església-Estat seria beneficiosa.

Abans de l’emperador Constantí, l’Església no estava sotmesa al poder polític, era 
lliure, només estava pendent de viure el missatge de Jesús. És bo que l’Estat siga 
laic i potencie el respecte a totes les religions presents al país.
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El 1992 torna a Espanya i la destinen a Múrcia, fa classes en el col·legi Vedruna, en el Minor Teologia, 
que ofereix cursos per als professors de Religió, i en el Centre d’Estudis Teològics i Pastorals (CETEP) 
per a seminaristes. S’integra en CONFER, la Conferència espanyola de religiosos de la diòcesi de 
Múrcia i n’és elegida vicepresidenta; exercirà el càrrec fins que marxa a Jerusalem. D’aquest període, 
i amb motiu de l’aprovació per l’ONU dels Objectius del Mil·lenni, recorda Rosa que va participar amb 
les entitats murcianes en la reclamació del 0,7 per cent del PIB per a pal·liar la pobresa.

Com desitge que eixos objectius siguen una realitat!

Dos anys després, la congregació la destina a la comunitat de Los Rosales, però li resulta difícil 
adaptar-s’hi.

No m’ha sigut fàcil estar en la comunitat en tornar de Taiwan: em sentia com si no 
estiguera dins del carisma de la nostra congregació, perquè la comunitat en la qual 
vivia posaven l’accent en la “lluita per la justícia”, el compromís amb els pobres; jo 
em sentia més atreta a treballar en l’educació cristiana dels jóvens. A pesar d’eixa 
dificultat sempre vaig pensar que havia de ser fidel al somni de Déu sobre mi, i 
al carisma de la congregació: treballar per la glòria de Déu i el bé dels hòmens, i 
transmetre l’evangeli i promoure la justícia que el mateix evangeli exigeix.

L’any següent ja és professora associada en la Universitat de Múrcia; comença impartint l’assignatura 
Missatge Cristià, síntesi de fe cristiana juntament amb Francisco Martínez Fresneda, franciscà; el 
curs següent el Departament de Religió li proposa ensenyar Religió i Cultura amb Francisco Oliver, 
també franciscà, perquè l’assignatura estudia les grans religions.

A Múrcia prompte comença a dirigir tallers de relaxació i tècniques orientals d’oració. Més tard, el 
departament presenta a l’aprovació oficial la matèria Fenomenologia de l’oració i tècniques orientals 
de relaxació, que desperta notable interés. Les assignatures que es cursen en el departament són 
matèries de crèdits de lliure configuració i s’hi matriculen estudiants d’unes altres facultats, en 
passen més de dos mil per les seues classes.

Érem sis professors en el Departament de Religió: tres franciscans, dos capellans 
diocesans i jo. Ens complementàvem els uns amb els altres, formàvem un grup 
molt unit i ben coordinat. Van ser vint anys de gran satisfacció i riquesa, valorats 
pels companys i alumnes, pel Rectorat i pel personal de Secretaria i servicis tècnics 
de la Universitat.

Els vint anys que treballa en el departament de Religió formant equip ella sola amb cinc hòmens, la 
fan reflexionar sobre el paper i la participació de la dona en la Universitat, en la investigació i en tots 
els àmbits socials i professionals. No veu positiu un feminisme radical, fonamentalista, però s’alegra 
de com progressen al món les reivindicacions de les dones.
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Em sent dona, i orgullosa de ser dona; a les meues alumnes les ajudava a 
potenciar les qualitats pròpies de la nostra condició de dones. La millor cosa és 
que els hòmens i les dones col·laborem en harmonia, cadascú aportant els seus 
propis dons. Pense que el món i la societat millorarien si les dones tinguérem més 
participació i responsabilitat en l’Església i en la societat. Crec que els hòmens i les 
dones hauríem de tindre els mateixos drets. Amb alegria veig que es va prenent més 
consciència en tots els països del respecte i valoració que es mereixen les dones.

Comença una nova etapa d’intensa i fecunda labor intel·lectual i docent. Escriu i edita en coautoria 
amb el seu company, el professor Francisco Oliver, Religión y Cultura, que s’utilitzarà en la Universitat 
de Múrcia com a llibre de text.

Si considerem la seua universalitat i l’extrema diversitat, el fenomen religiós no 
ha deixat de provocar múltiples reflexions en tots els temps. Ni tan sols la nostra 
època, acusada injustament de frívola i superficial, es veu exempta d’aquesta tasca. 
I és que l’esperit humà des que va pressentir l’empremta d’eixa força misteriosa que 
es troba present en el discórrer de les coses i en els esdeveniments de la pròpia vida, 
necessita trobar una resposta que el satisfarà, per a trobar-hi el sentit profund de 
la seua pròpia existència. La riquesa de les religions és patrimoni de la humanitat; 
hi queden registrats els camins traçats per l’home des que pensa i fins on arriba la 
seua memòria.

S’integra com a professora en l’Escola d’Espiritualitat. Tradueix i publica el llibre d’Yves Raguin La 
fuente: caminos de interioridad en Oriente y Occidente.

Es pot explorar el curs d’un riu i buscar el seu origen caminant per terra ferma, 
encara que també hom pot quedar-se en el corrent i remuntar-lo sense eixir-se’n 
mai. Aquest és el camí seguit per molts místics, i és el camí particularment seguit 
en la contemplació oriental (Y. Raguin).

Col·labora en el llibre col·lectiu Aspectos de didáctica de la lengua y la literatura amb l’article 
“Comparación fonética, diagnóstico y tratamiento de las dificultades de los estudiantes chinos para 
aprender espanyol”. És un resum de la tesi doctoral en Filosofia (Literatura Hispànica) presentada el 
1990 en la Universitat de Filipines.

Tradueix i publica un segon llibre de Raguin: La salvación es para todos.

Quan les altres religions es desenvolupaven en l’altre extrem del món, era 
relativament fàcil pensar i dir: “Fora de l’Església no hi ha salvació”; però aquell 
que haja estat en contacte amb els fidels d’altres esglésies o d’altres religions, 
s’atrevirà a defensar tal proposició? (Y. Raguin).

L’edició coincideix amb la defunció de l’autor, tan valorat i benvolgut per Rosa que rep la notícia amb 
dolor però amb serenitat.

Ho vaig viure amb la seguretat que des del cel m’acompanya, acompanya les 
persones que estimava.
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En Madrid li reconeixen el Doctorat en Pedagogia, per homologació de l’obtingut en la Universitat 
de Filipines.

Al juny de 2000, la Universitat de Múrcia l’envia a la Xina, venç totes les dificultats burocràtiques 
per a obtindre el permís d’entrada, una vegada allí nota que la segueixen, se sent espiada, però 
aconsegueix el seu propòsit i durant quinze dies visita diverses universitats xineses a Pequín que 
tenen departament d’Espanyol.

L’objectiu del viatge era presentar la nostra Universitat de Múrcia en els centres 
d’estudi de Pequín; així ho vaig fer gràcies a l’ajuda de la meua gran amiga Thérèse 
que residia allí, enviada per la seua superiora general perquè la seua congregació, 
germanetes de Jesús, estiguera present a la Xina. Treballava en l’edifici del govern 
comunista com a cap de l’Equip de Traducció Xinés-Francés.

El 2002 obrin una nova comunitat en Puente Tocinos, una barriada de la capital murciana, amb dues 
religioses més. L’any següent assisteix en l’hora de la mort sa mare que estava vivint a Alzira en casa 
de la filla, Mari Carmen. Rosa recorda com, quan era xiqueta, va cuidar son pare en els últims dies 
de vida; de jove, a Cambrils, va presenciar la fi d’algunes germanes majors de la comunitat; va patir 
la impotència de veure morir una xiqueta en Santo Domingo; va plorar el trànsit del seu mestre Yves 
Raguin... Rosa sap molt bé com s’ha d’afrontar la mort.

Com una part del procés de la vida: naixem, creixem, ens desenvolupem, van 
disminuint les nostres forces i capacitats, i morim. Per als creients la mort és com el 
moment d’un part per a passar d’aquesta vida terrestre a una altra vida de plenitud 
en Déu, plenitud d’amor. En el cel-terra seguim el camí d’amor cap als nostres sers 
estimats, cap a la humanitat...

Es reuneixen els cinc germans, són moments molt emotius, però tot allò no frena l’activitat de Rosa 
com a escriptora.

Tradueix novament Yves Raguin: Jesucristo, Alfa y Omega, ara pendent d’edició.

En el cristianisme, Déu és alhora el Déu personal que ens revela la tradició jueva 
i cristiana i, al mateix temps, l’Absolut de totes les filosofies i religions. Per això és 
tan important tornar en cada cultura a les concepcions bàsiques de les religions 
i filosofies. És necessari que l’esforç fet antigament a Occident per integrar els 
corrents filosòfics del Pròxim Orient i de Grècia, es reprenga al contacte amb 
l’Índia, la Xina i amb altres cultures.

L’ésser humà sempre ha somniat submergir-se en la font de la qual brolla tota la 
vida. Quin goig quan descobreix que la font d’aquesta vida és l’amor. Per què s’ha 
tardat tant de temps a descobrir aquesta veritat que és essencial a tota experiència 
humana? (Y. Raguin).

Escriu i publica Templar y contemplar: técnicas de relajación y oración; potser el seu text més 
significatiu i el més divulgat, molt influït pel pensament de Raguin, especialment pel que fa a la visió 
antropològica de l’ésser humà i al contingut de les religions.
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Templar y contemplar conté tècniques que temperen, relaxen, asserenen, 
tranquil·litzen, harmonitzen, pacifiquen, apaivaguen, reconcilien, equilibren... 
i omplen l’ésser d’energia. Un instrument útil per a potenciar la salut física i 
psicològica, desenvolupar els cinc sentits, omplir el cor de pau profunda, obrir la 
ment a allò positiu, escoltar qui necessita ser escoltat, perdonar qui t’ha ofés, viure 
el present i sobretot créixer en l’amor. 

Hom té de tot, però li falta l’essencial: serenitat, pau, harmonia, felicitat... En 
general l’ambient actual dificulta que l’ésser humà arribe a la seua maduresa i 
plenitud perquè el manté en nivells superficials i no l’orienta cap a valors que li 
donen sentit profund a la seua vida. El bombardeig constant de reclams al consum, 
a l’erotisme, a la frivolitat... fa cada vegada més urgent trobar espais de distensió, 
d’encontre amb la interioritat d’u mateix, de diàleg confiat i profund amb Déu i 
amb els altres, per a això cal estar seré i relaxat, és urgent aprendre a relaxar-se.

També s’ha de considerar que la mateixa realitat social en la qual convivim amb 
persones de diferents religions està reclamant el respecte i el diàleg interreligiós.

El 2007 viatja a Terra Santa en un pelegrinatge col·lectiu organitzat pel rector de la parròquia de la 
Nostra Senyora del Rosari de Puente Tocinos, on viu en aquell moment i la parròquia on col·labora. 
La colpeix profundament contemplar la realitat, sobretot la situació dels palestins.

El guia Ranzi em va dir diverses vegades: “per què no hi veniu? Fa molta falta la 
vostra ajuda”; aquestes paraules em van arribar al cor. Recórrer els llocs de la terra 
de Jesús va suposar créixer en la fe i en el seu coneixement, una ajuda gran a l’hora 
de llegir els evangelis, perquè tots els passatges s’omplien per a mi de vida, eren ja 
llocs coneguts.

Rosa desitja tornar a Terra Santa i, com que és vicepresidenta de la Confederació Espanyola de 
Religiosos, intenta organitzar un altre pelegrinatge des de Múrcia, però en esclatar el conflicte de 
la Franja de Gaza el 2008 no es pot dur a terme. Per fi ho aconsegueix al març de 2010, com 
a representant la Universitat de Múrcia visita la Universitat Catòlica de Betlem i la Universitat 
Nacional de Palestina An-Najah en Nablus. Durant quinze dies hi fa classes d’espanyol i imparteix 
tallers de relaxació,

...un membre del govern palestí va participar en l’últim taller de relaxació en la 
Universitat An-Najah i va demanar que es fera en Ramallah, seu del govern. El 
taller es va fer dilluns, dia 12 d’abril de 10h a 12h, abans d’anar a l’aeroport per 
tornar a Madrid. Hi van assistir unes trenta persones.

Acompanyada per professors de tots dos centres, té ocasió de visitar un dels camps de refugiats de 
Betlem i hi fa un taller de relaxació amb els xiquets,

...només pegant una volta pels carrers vaig quedar impressionada per la misèria 
que s’hi respira. Al principi vivien en tendes però després de tants anys han 
començat a construir habitatges molt apinyats,
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i també va al camp de Nablus, Balata, on visita l’escola de xiquetes construïda amb ajuda 
internacional.

Ens va atendre el responsable del centre cultural i en un anglés fluid va estar 
durant més d’una hora informant-nos sobre la història del camp i sobre la situació 
d’inseguretat, de por i d’opressió en què viuen, perquè l’exercit israelià s’hi presenta 
sense avís previ a qualsevol hora de la nit.

El 2010 tradueix i publica un quart llibre d’Yves Raguin: Plenitud y vacío: Cristo y el camino zen. 

Com es pot conjugar l’experiència espiritual cristiana amb el camí del budisme zen?

Cal que el cristià que comença el camí zen deixe de banda la seua Bíblia, la deixe 
en la prestatgeria. [...] el budista que segueix el camí zen, deu també deixar Buda 
per a avançar en el camí del pensament. Budista o cristià, qui segueix el camí 
zen es desapega de tot “pensament” i s’endinsa en una vacuïtat cada vegada més 
ferma (Y. Raguin).

Aquell mateix any en fa cinquanta des que va entrar com a novícia a Vinalesa, les bodes d’or, i ho 
celebra solemnement en Puente Tocinos en la parròquia de la Nostra Senyora del Rosari el 22 de 
maig, vigília de Pentecosta.

Hi van estar presents els meus germans i molts amics. Fou una eucaristia d’acció 
de gràcies molt bonica. Abans vam tindre diverses trobades i celebracions amb el 
grup de germanes que també celebraven les bodes d’or, ens ajuntàrem en la nostra 
casa de Manso (Mas de l’Escorial en Vic) on reposen les restes de santa Joaquima 
de Vedruna, la nostra fundadora, per a recordar el temps de noviciat, compartir 
retalls de la nostra vida i donar gràcies a Déu pels seus dons.

M’hi vaig preparar amb un mes d’exercicis espirituals en la Trapa, en el monestir 
de San Isidro de las Dueñas (Palència). M’unia al res dels monjos, resava i 
passejava per la bellíssima horta. Dins de la propietat s’ajunta el riu Carrión amb 
el Pisuerga, l’abundància d’aigua l’ha convertit en un bosc i un hort ple de fruits. 
Hi anava sovint a parlar amb Alberico Feliz que m’acompanyava i m’orientava en 
el camí cap a Déu. Va ser un mes de molt de profit espiritual, inoblidable.

L’any següent fa el tercer viatge a Terra Santa, també amb finalitat acadèmica: signar i intercanviar 
els convenis de col·laboració entre la Universitat de Múrcia i les de Betlem i An-Najah. A més 
de completar els passos iniciats en la visita de l’any anterior, aprofita per a organitzar tallers de 
relaxació i fer classes d’espanyol.

Hi ha interés per aprendre castellà a causa del gran nombre de palestins que 
emigren a Llatinoamèrica, molts tenen família en eixe continent.

Aquesta volta l’estada és més llarga, mes i mig, i li permet experimentar personalment les condicions 
de vida del país.
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...utilitzar els autobusos públics em va proporcionar la possibilitat de conéixer una 
mica més la situació d’opressió que viu el poble palestí, opressió que el poble d’Israel 
considera necessària per a evitar atemptats. Traslladar-se de Jerusalem a Betlem 
passant pels controls per a entrar i eixir pel mur, anar a Nãblus canviant d’autobús 
a Ramallah, ciutat també assetjada, per arribar a la Universitat An-Najah va ser tot 
un repte i un cúmul de vivències.

L’interés per Terra Santa que va despertar en Rosa aquell primer viatge de 2007 no ha 
parat de créixer, el ressò de les paraules del guia “per què no hi veniu? Fa molta falta la 
vostra ajuda” ressona en la seua consciència; si afegim la proximitat de la jubilació com a 
professora en la Universitat, tot l’espenta a tornar-hi. Finalment s’hi decideix i a l’agost de 
2011 presenta al capítol general una proposta perquè la congregació s’hi faça present obrint 
una comunitat en Terra Santa.

Al novembre de 2012 viatja de nou a Taiwan per a participar en la Conferència de l’Oceà 
Pacífic; el congrés dura quatre dies, però Rosa es queda un mes en la comunitat de Taipei a 
on, a banda d’ajudar les germanes, aprofita per a exercir la docència en diferents universitats:

En el Col·legi Wenzao vaig exposar un resum de la meua tesi doctoral i vam 
fer exercicis de fonètica als estudiants xinesos que aprenen espanyol. En la 
Universitat de Fujen vaig pronunciar dos conferències: Influencia de la religión en 
la mentalidad y en los valores de los chinos y de los españoles, i Evolución de la conciencia. 
En la Universitat Providence, vaig participar en el VII Simposi Internacional sobre 
Lingüística aplicada i Cultura, i vaig presentar un estudi crític i literari sobre el 
Cántico Espiritual de sant Joan de la Creu, conferència que vaig repetir també en la 
Universitat de Tamkang i en la de Taità. Heus-ne ací un fragment:

Mi Amado: las montañas,
los valles solitarios nemorosos,
las ínsulas extrañas,
los ríos sonorosos,
el silbo de los aires amorosos,
la noche sosegada
en par de los levantes de la aurora,
la música callada,
la soledad sonora,
la cena que recrea y enamora.

Han passat més de 20 anys des que Rosa va tornar de Taiwan i se sorprén de la facilitat amb què 
entén i s’expressa en xinés, que és la llengua de les seues germanes en Taipei.

En 2012 es jubila com a professora de la Universitat de Múrcia. Ha estat una llarga carrera 
professional com a docent que li ha produït moltes satisfaccions, la principal haver contribuït 
a educar més de quatre mil alumnes en les bones pràctiques, en el respecte, en el diàleg, en la 
solidaritat.
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Quasi cinc dècades exercint com a educadora li han permés conéixer en primera línia les dificultats 
que pateixen els professors per les successives adaptacions legislatives de la docència, de les 
quals Rosa en va conéixer fins a set, precisament en matèria d’educació que és la pedra angular del 
comportament humà, allò que ens capacita per a conviure en pau, sense prejudicis, sense violència, 
en predisposició permanent pel respecte mutu i la reconciliació.

És una pena, un desastre, que les lleis sobre Educació, programes i assignatures 
canvien constantment a Espanya al ritme de la ideologia que exerceix el poder de 
torn. En altres països europeus hi ha una continuïtat que dona fruits en el nivell de 
coneixements i en el progrés i maduració dels alumnes.

També és penós per als professors que han d’atindre’s als nous programes cada 
vegada més exigents en planificacions i paperassa, moltes vegades sense tindre en 
compte el procés d’aprenentatge dels alumnes.

No obstant, hi ha aspectes positius com la major atenció als alumnes amb 
dificultats d’aprenentatge.
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E L  C A R I S M A  V E D R U N A

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·

El 2013 acaba d’escriure Joaquina, una mujer fascinada por la Trinidad; publicat en una edició 
digital atractivament dissenyada. El llibre, gestat a través de molts anys, expressa l’admiració que 
Rosa sent per la fundadora. Li ho devia, era un deute de gratitud.

La llavor [del llibre] es va plantar en Taiwan i allí es va quedar silenciosa i oculta, 
només va començar a brotar durant els exercicis espirituals de 2010: es tractava 
d’un brot molt tímid, quasi invisible però amb una potència interior. En la visita 
de l’equip de missió a les comunitats vaig mostrar la tija que començava a verdejar: 
els va semblar bé que l’anara regant perquè cobrara més vida. “Les vitamines” més 
fortes li van arribar en rebre els testimoniatges que van servir per a la beatificació 
i canonització de Joaquima, després tot ha consistit a acaronar-la, posar-la al sol, 
parlar-li...

La fundadora no ha deixat escrits sobre la seua vida interior, però Rosa intenta desentranyar-la a 
través de l’anàlisi de la seua correspondència, des de la perspectiva de l’Orient, des de l’antropologia 
trialista.

Com vivia, com sentia, com es relacionava amb Déu aquesta gran dona que, 
malgrat tindre zones fosques com tot ésser humà, es va mostrar amb una harmonia 

i una maduresa admirables.

Descobrir aquesta harmonia a través de les seues cartes fou la llavor plantada en el cor de Rosa, 
que va esperar tants anys per a poder donar fruit.

Déu va voler que el carisma que l’Esperit va derramar en Joaquima es prolongarà 
en la història en una doble dimensió: com a vivència espiritual d’una família 
religiosa, les carmelites de la Caritat, i com a expressió d’amor a tots els seus 
fills, especialment als més necessitats, a través de l’educació cristiana, la cura als 

malalts i el servici als més pobres.
Rosa veu el carisma Vedruna com una realitat dinàmica i analitza la seua evolució en el temps, des 
del desig inicial de la fundadora,

…voldria remeiar totes les necessitats del món,

que en un primer moment es va traduir a donar resposta a les urgències socials: educació cristiana 
a les xiquetes, cuidar els malalts i atendre els pobres, i que es va concretar després en allò que es 
coneix com l’opció fonamental de Joaquima:

Treballar per la glòria de Déu i pel bé dels hòmens.

Carisma per al qual, després del Concili Vaticà II, el capítol de la congregació va adoptar una nova 
expressió:
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Transmetre l’evangeli i promoure la justícia que el mateix evangeli exigeix.

Els capítols celebrats després han sigut constants en la voluntat de renovació permanent, i han 
donat cabuda en la interpretació del carisma a conceptes innovadors i de màxima actualitat.

— Encara és de nit en el món. El materialisme regnant aglutina increença, buit de 
transcendència, desesperança i infidelitat.

— La terra està seriosament amenaçada per l’explotació desmesurada i la 
depredació causada pel mal ús del desenvolupament cientificotècnic i la falta de 
cura del planeta.

— La concepció del sistema neoliberal que té com a criteri el creixement il·limitat 
genera una espiral de violència estructural que despulla els països dels seus 
recursos i a l’ésser humà dels seus valors espirituals, i tot això desemboca en la 
crisi mundial que ara vivim.

— Noves situacions límit han provocat noves pobreses. L’opressió, agressió, 
violació i explotació situen grans grups de persones, especialment dones i xiquets, 
en l’exclusió i en l’extrema vulnerabilitat.

— Els problemes a gran escala es barregen amb els generats a petita escala. En 
els nostres entorns més immediats apareixen de vegades actituds de rebuig a 
imposició d’unes cultures sobre unes altres; resulta difícil acceptar les diferències 

culturals.

En el capítol XXV, 2005, les germanes senten la urgència de donar resposta a les tres grans ferides 
del nostre temps:

— La ferida de la injustícia i la violència, promovent la cultura de la pau, avivant la 
consciència de la dimensió política de la caritat, implicant-se en la transformació 
de l’injust sistema econòmic imperant, unint forces amb el laïcat Vedruna, 
treballant a favor de l’erradicació de les causes de la pobresa.

— La ferida ecològica. El somni de Déu de fer de la terra una casa habitable demana: 
avivar la consciència ecològica, emprar les capacitats a encoratjar tot germen de 
vida. Contribuir al desenvolupament equilibrat del planeta, ser conscients de la 
manera d’utilitzar els recursos de la naturalesa: ètica de saber quan n’hi ha prou, 
ús dels productes biodegradables, reutilització i reciclatge...

— La ferida del buit de sentit i de l’absència de Déu. Les germanes se senten 
mogudes i interpel·lades a animar la vida i despertar la set de transcendència. 
A anunciar l’evangeli de Jesús, des de la forma de viure en l’alegria, el servici, la 

gratuïtat... és la Bona Notícia que pot obrir a l’esperança.
En el capítol XXVI, 2011, les germanes capitulars constaten les llums i les ombres del món que 
estem vivint i suggereixen les respostes que ha de donar la carmelita de la Caritat:
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— La vida convida a eixir als camins, impulsar el projecte alliberador de Déu i 
mantindre viu l’esperit de Joaquima.

— La consciència ecològica compromet a promoure el desenvolupament integral 
i responsable de l’ecologia, col·laborar en la defensa i protecció de la vida i la 
integritat del planeta.

— Cal redefinir la idea de riquesa com a satisfacció i ús creatiu de l’oci i la 
convivència, practicar un consum més just i mesurat, seguir compartint 
solidàriament els nostres ingressos...

— Compromeses i implicades en totes aquelles accions que siga possible a 
favor dels xiquets i les dones que pateixen la violència, els que pateixen la crisi 
econòmica, els que pateixen la marginació, l’abandonament i l’esclavitud.

— És necessari viure la tolerància, encoratjar noves formes de relacions 
comunitàries, avançar en comunió congregacional en la diversitat, establir espais 
de diàleg creatiu i crític.

Rosa escriu bastant més que la biografia de Joaquima, plasma la projecció que la seua obra ha tingut 
segle i mig després de la seua mort, descriu i mostra com la congregació ha sabut mantindré el seu 
carisma actualitzat i adaptat, en el llenguatge i en les formes, als avanços científics, al progrés i a 
les necessitats del món modern.



51

C O N V E R S E S  A M B  U N A  T O R R E N T I N A  E X T R A O R D I N À R I A

––––––––––––––––––

J E R U S A L E M
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La proposta d’obrir una comunitat en Terra Santa no és acceptada, però per l’interés demostrat per 
Rosa, després de diverses converses amb la superiora general, l’autoritzen a residir allí dos anys, 
permís que li renovaran successivament el 2015 i el 2017. Ràpidament comença els preparatius 
per anar-se’n, el més important és programar les activitats que vol fer, a més, obté el permís 
internacional per a conduir, contacta amb les persones que coneix de viatges anteriors i troba molt 
de suport.

El juliol de 2013 arriba a Jerusalem, resideix amb les teresianes en una habitació llogada, els 
franciscans li presten cobertura legal davant el govern d’Israel i li renoven el visat cada any; també 
li faciliten assistència sanitària en la infermeria quan la necessita. La seua primera experiència és 
en un hospital.

Pocs dies després d’arribar a Jerusalem comencí a buscar un lloc per a fer 
voluntariat sense necessitar l’àrab ni l’hebreu. Vaig trobar l’Hospital Sant Lluís. És 
un hospital catòlic, hospital de caritat regit per religioses catòliques, amb capacitat 
per a uns seixanta malalts terminals. La major part són pacients jueus, però també 
n’hi ha de cristians i musulmans. A més de metges i infermeres hi col·laboren 
també voluntaris, la majoria jóvens estudiants de medicina que es comprometen a 
viure allí un mínim de tres mesos. Procedeixen de diferents països d’Europa però 
s’hi parla sobretot el francès.

Em vaig presentar a l’hospital i vaig parlar amb la germana Valerie, responsable 
del voluntariat. Acordem que podria ajudar a donar a menjar als malalts que 
anaven amb cadira de rodes. Ens col·locàvem en un replanell ample de l’escala, 
era l’únic lloc disponible en aquell moment, després ja van fer un menjador amb 
grans finestrals cap a la Porta Nova, entrada a la ciutat antiga emmurallada.

Solia donar a menjar a Moisés, de cent anys, i als pacients que m’indicava la 
infermera. Va ser una experiència inoblidable, m’omplia de goig poder fer aquest 
servici als més pobres en la terra de Jesús. Només hi vaig poder anar el primer 
any d’estada a Jerusalem perquè després em vaig traslladar a viure a Sant Pere en 
Gallicantu i tenia uns altres voluntariats.

Al mateix temps, Rosa comença el voluntariat amb els franciscans, els ajuda a traduir i corregir 
textos i es responsabilitza de l’espanyol en el projecte iBreviary Pro Terra Sancta, aplicació del mòbil 
en onze idiomes per a accedir gratuïtament als llibres sagrats com a lector de llibres electrònics.

...té com a objectiu difondre, a través de les noves tecnologies, l’acció de l’oració i 
proporciona un valuós suport per a aquells que volen aprofundir cada dia en les 
Escriptures des de qualsevol lloc i qualsevol hora.

Parla amb David Newhaus, vicari patriarcal i coordinador de la pastoral amb els immigrants, que li 
proposa anar a les presons perquè necessiten algú que parle espanyol.
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Havia de parlar amb la germana Emanuela, franciscana missionera de Maria, 
responsable del grup de la Pastoral Penitenciària. Es va alegrar molt, i més quan 
va saber que podia conduir, però era imprescindible tindre la llicència d’Israel, 
per a la qual cosa m’havia de matricular a l’escola. Ho vaig fer, i quan el professor 
considerà que estava preparada em va acompanyar a l’examen un diumenge a les 
6.30. Només havia d’examinar-me del pràctic i el vaig superar.

Hi ha un acord entre Israel i el Patriarcat Llatí, arquebisbat de Jerusalem, perquè els detinguts 
puguen rebre la visita del grup de la Pastoral Penitenciària una vegada al mes, sempre que no hi haja 
motius inesperats que ho impedisquen. L’equip està compost per tres capellans i tres religioses de 
diferents països per a poder atendre els reclusos en el seu idioma.

Amb Emanuela, la responsable, érem tres capellans diocesans: Piotr, de Polònia, 
Medhi, d’Etiòpia i Francisco, espanyol; i tres religioses: Susan, de Sant Vicent de 
Paül, d’Estats Units, Teresa, comboniana, d’Espanya i jo mateixa. Més tard, el 
grup va canviar; a Emanuela, que havia estat l’ànima de la Pastoral Penitenciària 
durant vint anys, la va substituir Kiril, seglar rus establert a Israel; i a Francisco, 
Wander, franciscà de l’Argentina.

Visiten sis presons, cinc d’hòmens i una de dones; l’equip de pastoral ha d’estar disponible a anar-hi 
quan el rabí ho decideix. Per a arribar-hi, Rosa condueix d’hora i mitja a tres hores, depén del trànsit.

Disposàvem d’un vehicle Volkswagen Touran automàtic, s’havia aconseguit 
a través de Misereor, l’obra episcopal de l’Església catòlica alemanya per a la 
cooperació al desenvolupament. El guardàvem en el Patriarcat Llatí, ells se 
n’ocupaven del manteniment i el podien utilitzar quan no el necessitàvem. Kiril, 
el coordinador, reservava les dates. Jo l’anava a buscar el dia anterior i el duia a la 
meua residència en Gallicantu (Jerusalem) per poder eixir enjorn a Beerseva o a 
Ramble, a visitar els detinguts.

Cada visita necessita un matí o una vesprada. Si van a dos de les tres presons de Beerseva i 
coincideixen les cites en dies consecutius, pernocten en l’única parròquia que hi ha a la ciutat, la de 
Piotr. Ramble està a una hora de Jerusalem i les visites sempre són al matí, per tant poden tornar a 
dinar a casa. Durant el viatge parlen sobre la vida, en espanyol i en anglés.

En la visita a les presons es transmet als detinguts proximitat, ajuda, afecte. Se´ls 
escolta, es llig, es resa, es comenta la paraula de Déu. S’intenta acostar-los l’amor 
del Pare ple de misericòrdia. Procuràvem que tots tingueren la Bíblia, d’immensa 
ajuda per a ells. Passen moltes hores en la cel·la i llegir la paraula de Déu els 
reconforta, els dona seguretat i esperança. Quantes vegades m’han comentat: Déu 
és el meu únic advocat...!

Hi ha un rabí en cada presó que és l’encarregat d’autoritzar les visites i de fixar-ne el dia i l’hora.

En arribar-hi entregàvem el nostre passaport i el full del permís que duia escrits 
els nostres noms i el dels interns que havien sol·licitat assistir a la trobada. Els 
policies del control comprovaven les dades i avisaven el rabí. Generalment havíem 
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d’esperar mitja hora, una hora... que isquera. Alguna vegada s’havia suprimit 
la visita i havíem de tornar a casa. Quan arribava el rabí, saludava els hòmens 
donant-los la mà, a nosaltres, les dones, no ens poden tocar i la salutació era amb 
la mirada. A continuació col·locàvem tot allò que portàvem en la cinta de control i 
passàvem pel detector de metalls.

Cada càrcer és diferent a les altres, un món prou distint. Potser resulta més dura la de les dones, 
Never Tirsa, amb espais estrets, aclaparadors, que augmenten la sensació d’enclaustrament, una 
espècie d’al·legoria física per a recordar al visitant la privació de llibertat que aquell lloc representa. 

L’espai de l’entrada era d’un metre quadrat i si entrava algú havíem de fer un pas 
arrere, i després un altre avant, per a deixar la cinta lliure, que estava enfront de 
la porta. Quan el policia del control havia comprovat les nostres dades i el permís, 
posàvem el nostre material en la cinta i passàvem el detector. Havia de comprovar 
minuciosament tot allò que entràvem. Esperàvem que ens vingueren a buscar en 
un espai de tres metres amb dos seients i una tauleta. D’allí ens acompanyaven per 
travessar un petit pati fins a la següent zona de control on entregàvem el full amb 
els noms de les detingudes que havien de vindre, i a esperar novament per temps 
indefinit que hi arribaren les dones, totes juntes, acompanyades d’un policia, 
generalment unes deu. Moltes vegades el policia es quedava a la porta pendent de 
tot, això resultava molt molest, però era el que tocava viure.

L’arribada de les internes és un moment d’abraçades i d’expressar la gran alegria d’ajuntar-se 
de nou. Per a elles les trobades són com una finestra oberta per on entra aire pur que refresca 
momentàniament l’ambient opressiu.

La reunió la teníem en el locutori, un corredor de tres metres de llarg per un i mig 
d’ample en el costat de les visites perquè l’altre corredor era per a les detingudes 
quan algú anava a veure-les. Estaven separades del visitant per una finestra i es 
comunicaven per telèfon. Col·locàvem les cadires com podíem, quasi totes en 
una fila, al costat de la paret. Però era tanta l’alegria d’estar juntes que no ens 
importava. Primer parlaven espontàniament de les seues vivències, després 
d’esplaiar-se una estona, distribuíem els folis preparats per a la reflexió, el diàleg 
i l’oració. Generalment era l’evangeli del diumenge en diversos idiomes (anglés, 
francés, portugués...). Amb el text de l’evangeli hi havia preguntes per a dialogar. 
Valoraven molt un altre full que duia una frase de la Bíblia per a cada dia del mes, 
l’agafava de la pàgina de Taizé, que la tenen en molts idiomes. Acabàvem sempre 
resant el parenostre donant-nos les mans.

Estàvem amb elles d’una hora a dues hores, quan s’acabava el temps ens 
acomiadàvem, elles eixien i tornaven als seus llocs acompanyades pel vigilant, 
nosaltres esperàvem que ens portaren a l’eixida. De nou el funcionari de l’entrada 
revisava escrupolosament el que tréiem en relació al que havíem entrat. Només 
ens permetien deixar a les dones fulls per a l’oració. Era molt difícil aconseguir el 
permís perquè es quedaren la Bíblia o qualsevol altre llibre.
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A Rosa, els policies de les presons d’hòmens li semblen més benèvols, i alguns molt humans, 
sobretot els vigilants de les presons on els detinguts compleixen llargues condemnes i se n’estan 
vint o trenta anys...

L’esquema de l’entrada era sempre el mateix a tot arreu: espera, control...També 
utilitzàvem el material paregut, però en les presons dels hòmens podíem entrar 
la Bíblia i revistes. Ahí, després de les salutacions ens agrupàvem per idiomes: 
Piotr anglés, hebreu, rus, polonés; Medhi amb els d’Eritrea i Etiòpia que parlen 
tigrinya; Susan amb els d’anglés, Francisco o Wander, Teresa i jo amb els de parla 
espanyola.

Les cinc presons d’hòmens que visitàvem regularment tots els mesos eren grans, 
com un poble. El rabí ens portava pels patis amples amb plantes i flors, nets i 
cuidats. Després caminàvem per corredors amb moltes portes tancades amb pany 
i clau o per naus industrials (electrònica, fusteria, tall i confecció...) fins al lloc 
de la trobada. El millor era el d’Eshel, una aula de classe en la zona d’estudi, en 
un menjador més o menys net. Durant els anys que vaig estar anant arribàrem 
a reunir-nos en infinitat d’espais perquè freqüentment canviaven el lloc on ens 
havíem de veure, açò ens va permetre anar coneixent eixe món.

El conveni de visites inclou l’autorització per a celebrar la missa dos vegades l’any: a Pasqua i a 
Nadal.

La missa es feia a la sala normal de la trobada, el capellà portava tot el necessari 
per a la celebració. S’oficiava en l’idioma de la majoria dels detinguts: a les dones 
en espanyol, en altres presons en anglés i en les de llarga detenció en hebreu 
perquè era l’idioma comú.

Són dates en les quals solen viure’s situacions molt entranyables, es produeixen els moments més 
emotius...

Era habitual que arribaren amb les cares tristes i se n’anaren amb el rostre ple 
d’alegria. Un dels fets inoblidables fou el dia de la missa en Ayalon. Un dels 
detinguts va estar venint durant molt de temps amb els grillons als peus. Primer 
vam fer la missa i en acabant encara ens quedava una hora per a estar amb ells. 
Susan va proposar fer el joc de la cadira: es col·loquen les cadires en cercle, una 
menys que el total de jugadors que estan situats darrere les cadires, se’ls assigna 
un número a cadascun, de manera que cada número està duplicat. El jugador que 
comença es col·loca en el centre, diu un número i els dos que el tenen corren per 
poder ser el primer a ocupar una cadira. El segon que arriba es queda al centre per 
a dir un altre número i així successivament fins que només queda un jugador dret. 
L’home encadenat corria amb les cadenes d’un lloc a un altre, primer en veure’l 
sentia dolor de cor però després, veient l’alegria que es respirava, vaig donar 
gràcies per haver-los proporcionat eixa estona d’alliberament. Tres anys després 
d’aquell primer dia, els guardians van començar a alliberar-lo dels grillons durant 
l’hora de joc.
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Els establiments penitenciaris d’Israel proporcionen a les persones recloses cursos de formació: 
psicologia, habilitats en la relació interpersonal, desintoxicació, estudis primaris...

David havia començat a drogar-se des de l’adolescència, i va deixar d’assistir 
a l’escola. Malgrat els esforços de la família, ell va seguir el camí de la droga 
juntament amb altres jóvens, fins que per participar en un homicidi el ficaren en la 
presó. Els primers anys estigué molt agressiu, després va canviar d’actitud i es va 
apuntar als cursos de primària. M’explicà que havien donat permís als pares per 
a veure’ls a l’aula i els professors havien col·locat, per als pares, les qualificacions 
dels alumnes. Quan el pare de David va veure les notes del seu fill que eren 9 i 10, 
s’emocionà, plorava i deia: el meu fill s’ha fet un home. Va progressar tant que el 
nomenaren professor d’hebreu per a altres detinguts. David venia regularment a 
les nostres trobades i a poc a poc va anar descobrint que Déu l’estima. Se’l veia 
feliç i els policies confiaven en ell, tenia cura de la biblioteca i del manteniment de 
la zona d’estudis.

Els detinguts saben el número de telèfon dels voluntaris i els criden per a demanar ajuda, compartir 
penes i alegries, esplaiar-se... els voluntaris no els poden telefonar. Se’ls posa en relació amb la seua 
família i els advocats.

L’ajuda més valuosa meua era fer de pont entre ells i la seua família. Rebre i posar 
diners en el seu compte. No fan servir els diners però cadascú té el seu número en 
la cantina on ingressen el que guanya cada mes. Alguns estalviaven per a enviar-
ho a la família. Unes altres vegades havia de fer-los arribar cartes que rebien de 
sos pares, del marit o de la dona, cartes plenes de tendresa, també rebia fotos que 
imprimia en blanc i negre en paper normal per a posar-les entre els fulls de l’oració.

A Israel el projecte té per als reclusos un gran valor perquè a la duresa habitual d’una presó s’afig 
l’absència de la família: estan fora de la seua pàtria, amb una altra llengua, una altra cultura, les 
dones enyoren els fills... Rebre aquestes visites els fa sentir-se éssers humans, és un gran consol.

Quan caminem amb el rabí pel patis, pels corredors, quan passem les incomptables 
portes fins que arribem al lloc de la trobada, pense que fem Déu present en aquest 
món de dolor, i jo, com a religiosa vedruna, faig també present la congregació.

Al novembre de 2014 es vincula a un tercer projecte de voluntariat. Viu en Sant Pere, en Gallicantu; 
el lloc és propietat de la congregació dels assumpcionistes que l’atenen amb l’ajuda de voluntaris, 
de les religioses oblates de l’Assumpció i d’onze empleats. Per a poder ocupar-se dels altres dos 
projectes li permeten un voluntariat reduït a dotze hores setmanals.

Sant Pere de Gallicantu és un dels llocs sants de Jerusalem. Prop de mil pelegrins 
hi arriben cada dia per a evocar en el recinte tres moments importants de la Passió 
de Jesucrist. El trasllat des de l’Hort de les Oliveres al palau de Caifàs i el pou on 
va passar la nit de Dijous a Divendres Sant, la compareixença davant el summe 
sacerdot, la condemnació a mort pel sanedrí i la triple negació de Pere, qui al cant 
del gall (Gallicantu) va vessar llàgrimes amargues de penediment. 
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Hi ha contractats tres treballadors musulmans, tres armenis, dos ortodoxos i dos 
cristians; entre tots hi ha proximitat i amistat, per això la congregació de Sant 
Pere en Gallicantu es considera un testimoniatge de comunitat ecumènica i 
interreligiosa.

Igual que la fundadora de la seua congregació, Rosa viu amb els peus a terra, molt atenta a les 
realitats humanes de cada dia. L’estada en Jerusalem és també una font d’aprenentatge per a ella, 
que observa amb atenció qualsevol aspecte de la quotidianitat, la gent, el paisatge, els costums, els 
gestos, les actituds... i ho anota tot en la memòria...

A Israel, com a tot arreu, hi ha persones molt observants de la seua religió; alguns 
jueus segueixen meticulosament totes les normes del descans sabàtic. No poden 
encendre el llum, no poden demanar l’ascensor i per això els dissabtes para en 
tots els pisos. Només poden caminar uns quilòmetres, no atenen el telèfon, etc. La 
finalitat que pretenen aquestes normes és la de reservar per a Déu i per a la família 
el dia del descans sabàtic.

El negre és el color més utilitzat en la indumentària jueva: els hòmens visten 
trage negre i un peculiar capell, algun molt cridaner, el model depén del grup 
al qual pertanyen. Sempre que ixen al carrer es col·loquen la quipà, una espècie 
de casquet de tela (semblant a un solideu). Quan fa vent és curiós veure’ls córrer 
perquè l’aire se l’ha enduta.

Tots els jóvens fan el servici militar, els xics durant tres anys i les xiques dos. Quan 
acaben estan ben “avesats” i solen anar a la Universitat, on habitualment empren 
el temps d’estudi amb profit. La Universitat d’Israel està entre les primeres en el 
rànquing mundial.

Ja en el primer viatge a Terra Santa, Rosa es commou amb la causa de Palestina; sensible al sofriment 
de les persones, se situa per naturalesa al costat del més feble, del que pateix desesperació davant 
una situació d’injustícia que s’eternitza, que espenta els jóvens al radicalisme.

Els palestins són tractats per molt jueus de la mateixa manera que ells foren 
tractats en Alemanya. En moltes ciutat, Betlem, Gaza, Emmaús, Cisjordània... les 
muralles –diu Israel– estan construïdes per seguretat, per la seua pròpia seguretat. 
Els palestins necessiten tindre un permís i passar un control per a anar a territori 
d’Israel. Si hi ha cap atemptat, castiguen un grup determinat amb la retirada del 
permís d’eixir a treballar. Açò és tremend perquè ells han de mantindre la seua 
família...

Vivia en el Mont de Sió, enfront hi ha la muntanya de les Oliveres, i entre tots dos 
el torrent de Cedró, els marges del qual estan abarrotats de barracons o vivendes 
molt pobres, amuntegades les unes sobre les altres, separades per corredors: 
es tracta del barri Silwan, que rep el nom de la font on Jesús va curar el cec de 
naixement. Només té una carretera d’entrada per als cotxes i una altra d’eixida. 
Encara que viuen en una situació tan precària, els seus habitants ho prefereixen 
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perquè estan més lliures i poden acudir a servicis bàsics com l’ensenyament, 
hospitals, universitat...

Hi ha problemes que dificulten la convivència entre els dos pobles a causa de la 
construcció de colònies en territori palestí, on alguns jueus compren vivendes 
i hi col·loquen una gran bandera d’Israel. Els fills dels colons no poden eixir 
al carrer, juguen a la terrassa de sa casa i van amb cotxe blindat a l’escola. Els 
xiquets palestins també tenen problemes si juguen al carrer perquè hi ha freqüents 
enfrontaments amb la policia d’Israel. Per a remeiar la situació, al barri sempre hi 
ha persones sensibles que organitzen activitats per als xiquets i els jóvens quan 
ixen de classe: esports, ceràmica, informàtica, música, dansa...

Van a l’escola uniformats, les xiques amb el cap cobert. Tant les dones com els 
hòmens porten el cos totalment tapat; m’impressionava veure les dones amb 
una espècie de gavardina fins als peus i tocades amb el vel. En Beerseva algunes 
portaven el burca que només deixa visibles els ulls. Els hòmens porten túnica fins 
els peus i el cap cobert amb un turbant. Es veuen els hòmens al carrer, en els 
comerços... prostrats per a l’oració cinc vegades al dia. És un dolor que des de la 
infantesa creixen amb la por dels uns als altres.

L’11 de febrer de 2017 fa 75 anys; en la comunitat de Sant Pere li han preparat un pastís de poma 
per a celebrar-ho, li entreguen un xicotet ram de roses mentre li canten el Happy Birthay; Rosa 
mostra la mateixa alegria i ganes de treballar que quan va professar. L’estiu d’eixe mateix any, visita 
els familiars a Torrent i es reuneixen els germans en un restaurant del Mas del Jutge, és com un 
xicotet homenatge a son pare que havia nascut allí.

Al novembre mor el seu nebot Jaume Ortí, fill de son germà Jaime. Mari Carmen li telefona a 
Jerusalem per donar-li la notícia, ho sent, l’afecte que li tenia a son pare s’havia traslladat també a 
ell, resa i encarrega una missa en la basílica del Sant Sepulcre com sol fer cada vegada que mor una 
persona volguda, li escriu un missatge de WhatsApp a la viuda i als fills... Recorda la trajectòria de 
Jaume com a pare de família, com a empresari, la seua passió pel futbol..., i especialment li ve al cap 
que el València CF va guanyar dos lligues en els tres anys que ell en va ser president, tota una proesa 
li deien els entesos; fon una satisfacció compartida encara que ella no té molta afició al futbol.

 Rosa sempre s’ha alegrat sincerament dels èxits dels familiars; com cada vegada que son germà 
Vicent inaugura una exposició de les seues escultures o quan l’Ajuntament de Torrent li va concedir 
el Premi Carta de Poblament; o com se’n va alegrar en saber que el seu renebot Rafael Ortí havia 
sigut nomenat director de la Jove Orquestra de la Unió Musical de Torrent.

Al febrer de 2018, un incident provoca la retirada del permís per a entrar en les presons a tot l’equip 
de Pastoral Penitenciària en ser enganyats per un reclús portugués. Rosa es declara voluntàriament 
l’única responsable, per tal d’alliberar la resta de companys i així l’equip podrà continuar la pastoral.

Al febrer em van retirar el permís perquè un empresonat de Dekel, districte de 
Tel Aviv, havia demanat autorització perquè li portàrem alguna roba i ens va dir 
que li l’havien concedida; però sense dir-nos que només era de paraula. No sabia 
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la gravetat del fet, i en passar el primer control vam posar en perill la visita a les 
presons de tot l’equip. Perquè no retiraren el permís als altres, vaig escriure una 
carta al director en què li deia que jo n’era l’única responsable.

Rosa ha aconseguit, amb tenacitat, esforç i sacrifici, complir el seu desig de desenvolupar en Terra 
Santa el carisma Vedruna, però alhora ha comprovat la dificultat per a trobar acolliment que pateixen 
aquelles religioses que no tenen establerta comunitat de la seua congregació, cosa que no els passa 
als capellans i religiosos que solen tindre obertes les portes d’altres comunitats. Juntament amb 
altres dues religioses que experimenten la mateixa carència, Sara, ursulina italiana i Ana Maria, 
carmelita de Sant Josep, francesa, elaboren i presenten al custodi, al patriarca de Jerusalem, al 
nunci i a la Unió Internacional de Superiores Generals un projecte de comunitat intercongregacional.

Volem ser porta oberta per a acollir, ajudar i acompanyar les religioses que desitgen 
passar un temps en la terra de Jesús amb la finalitat de peregrinar, estudiar, resar, 
fer un voluntariat... però no poden fer-ho per pertànyer a una congregació amb 
escassos mitjans econòmics.

El nunci va manifestar interés en el projecte i el va traslladar al patriarca llatí en 2017. Està pendent 
de resposta.

La superiora general de les ursulines li va dir a Sara que no continuara en el 
projecte, Ana Maria es va posar malalta i hagué de tornar a França. Em vaig quedar 
sola. Havia parlat amb les religioses de Jesús Maria que hi estaven interessades i 
també amb altres religioses. Anàvem fent passos positius, però el projecte es va 
interrompre quan vaig haver de tornar a Espanya. Si Déu ho vol, ja trobarà altres 
camins per a dur-lo a terme.

L’1 de març de 2018, durant una visita ordinària al Dr. John, el metge que l’atén com a voluntària 
dels franciscans, en l’edifici de la Custòdia, Rosa pateix una arrítmia i li fan ràpidament un 
electrocardiograma; diagnòstic: fibril·lació auricular intermitent amb perill d’embòlia. L’activitat que 
desenvolupa no és compatible amb les atencions que requereix la seua salut.

Pense que Déu vol que torne a Espanya; parle amb Adelaide, la germana de 
l’Equip General a qui se li va confiar que fóra el meu enllaç i la meua persona de 
contacte amb la congregació: s’hi prenen molt d’interés i envien a Pilar Cercadillo, 
germana, infermera i amiga, perquè m’acompanye durant el retorn.

Rosa accepta la nova situació amb la mateixa tranquil·litat d’esperit, conformitat i calma exemplar 
amb què ha acceptat tots els canvis de destinació, encara que li dolgueren o contrariaren els seus 
desitjos; ella sap que la seua missió com a religiosa vedruna la pot exercir en qualsevol lloc del món.

Pocs dies després, des de la finestreta de l’avió contempla amb tristesa el paisatge d’aquell lloc que 
tant va anhelar conéixer, la Terra Santa on li hauria agradat obrir una comunitat, on desitjava viure 
i servir. I tot i la tristesa sent també la satisfacció d’haver aconseguit l’objectiu, han sigut només 
cinc anys, però suficients per a deixar la seua empremta en els projectes en els quals es va implicar.
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V A L È N C I A

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·

Quan arriba a València, el seu equipatge és lleuger, alguns llibres, la roba i els efectes personals; 
allò que més pesa no ha calgut facturar-ho: una enorme nostàlgia dels companys de Gallicantu; 
de l’equip de la Pastoral Penitenciària; del pare Artemio, franciscà, que li va ensenyar els llocs 
més significatius de Terra Santa; del pare Estephen, el seu professor d’anglés; dels salesians de 
Ratisbona; de Marta, superiora del Col·legi del Pilar; i dels molts amics que ha conegut...; però 
també un inesborrable i apesarat record dels presos que es van quedar esperant la seua visita; 
del mur, la construcció del qual avança amb el silenci còmplice de la comunitat internacional; de la 
mirada dels xiquets en els camps de refugiats...

Rosa viu actualment en la comunitat del Canyamelar amb tres germanes més; acaba de traduir un 
altre llibre de Raguin, Joaquina de Vedruna i continua exercint el voluntariat: amb els franciscans en 
el projecte iBreviary que va començar en Jerusalem, i com a educadora col·labora em l’associació 
Espai Obert en el mateix barri, un lloc d’intercanvi cultural i de convivència; allí fa classes d’espanyol 
a immigrants i dirigeix un taller de relaxació.

És especialment sensible al drama de les migracions i viu amb dolor i indignació cada notícia de 
naufragi al Mediterrani, o dels ferits per les concertines de les tanques frontereres.

Tot mur i més quan fereix el que el vol travessar és indignant, inhumà... Pense 
que els responsables haurien de posar tots els mitjans per a evitar que hi haja gent 
forçada a emigrar per no poder viure en pau en la seua pròpia terra. Els països 
europeus, americans i asiàtics espoliem les riqueses d’Àfrica, i provoquem guerres 
per tal d’apropiar-nos dels diamants, del coltan, etc.

La última cosa que vaig viure a Israel va ser que obligaven a abandonar el país 
a tots el africans d’Eritrea i Etiòpia; si ho feien abans del 30 d’abril de 2018, els 
entregaven 3.500$, en cas contrari anaven a la presó. Després es va saber que en 
el país on anaven els retiraven la documentació i se’ls entrenava per a la guerra 
del Congo. En assabentar-se’n, l’Església i moltes ONG es van mobilitzar i es va 
paralitzar l’acord del govern.

Amb una mica de respecte al poble africà i amb bona voluntat, es podrien 
proporcionar microcrèdits per a potenciar la indústria. En lloc de gastar-se 
milions per a impedir l’entrada dels immigrants, invertir-los en infraestructures i 
en educació. Però pareix que això tampoc no interessa als governants dels països 
d’origen, si no hi ha cultura és més fàcil manipular la gent i mantindre’s en el poder.

I mostra el seu desacord quan sent dir que no en cabem més, que perilla el sistema del benestar. Per 
contra, Rosa creu que els immigrants estan rejovenint el país.
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Crec que cabem tots, Espanya té recursos, si s’utilitzen bé, per a alimentar i atendre 
els qui decidisquen vindre a la nostra terra. L’obertura, el contacte i el diàleg amb 
altres cultures comporta una gran riquesa.

A més a més hi ha un altre problema real, la baixa natalitat. La permissibilitat de 
l’avortament, la realitat actual de la societat: és difícil que els jóvens puguen tindre 
un treball ben remunerat i fundar una llar, la comoditat d’alguns matrimonis que 
prefereixen no tindre fills, l’absència d’una bona educació afectiva i sexual del 
xiquets, adolescents i jóvens, etc., podria acabar amb la població del país. Això ha 
passat en la història quan no s’ha respectat el procés de desenvolupament normal 
de la vida. La naturalesa és molt sàvia.

Quan estava a Taiwan, les famílies de la Xina continental només podien tindre 
un fill, si no, havien d’avortar. Com culturalment quan el fill contrau matrimoni 
s’emporta la dona a casa seua, els seus pares estaran cuidats en la vellesa per la 
nora. Però, i els matrimonis que tenen una xiqueta? No hi ha seguretat social, per 
tant, si només es pot tindre un fill s’eliminen les xiquetes. En conseqüència, les 
estadístiques deien que l’any 2010 hi hauria trenta milions més d’hòmens que de 
dones en la Xina continental.

Rosa està esperançada amb el pontificat de Francesc i el nou model de papat que està practicant.

Estic vivint amb gran alegria, admiració i gratitud pel papa Francesc. És l’home 
que l’Església i el món estava necessitant en aquest moment de la història. Déu 
actua.

Participa de les moltes simpaties que aquest papa ha despertat, però també li preocupa la 
reacció conservadora d’una part de la jerarquia eclesiàstica que intenta frenar qualsevol intent 
modernitzador o liberal impulsat per ell.

Seguisc amb dolor el bloc d’oposició al papa per part d’un grup de cardenals i 
bisbes.

Pense que tot es pot convertir en positiu per a la purificació de l’Església, per a un 
camí de diàleg i de busca de l’acostament a la vida de Jesús que ens mostren els 
evangelis. Els grans canvis necessiten el seu procés.

A València, Rosa pertany al Fòrum Interreligiós Internacional Trascendence, que va avançant en 
el coneixement i en el diàleg de les grans religions, i en la voluntat d’abandonar prejudicis entre 
cultures i creences.

Els jesuïtes han obert una aula interreligiosa per als alumnes dels col·legis i 
per a tot aquell que desitge conéixer una mica les altres religions presents en la 
Comunitat Valenciana. L’Espai Obert el Marítim també ofereix taules redones en 
què intervenen representants de quatre religions. En València totes les religions 
organitzen freqüentment xarrades per a donar-se a conéixer i també trobades 
interreligioses.
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El papa Francesc està demostrant amb la seua vida i les seues paraules el valor que 
té el diàleg amb les altres religions per a poder conviure en pau. El 5 de febrer de 
2019 va firmar un missatge amb els líders musulmans en Abu Dhabi.

Però, desgraciadament no tots els responsables de l’Església Catòlica participen 
en aquest desig de diàleg, tot necessita el seu temps per anar canviant.

Rosa ha passat molts anys de la vida a Catalunya, ha educat una generació de xiquets i xiquetes 
catalans, allí té amistats profundes i coneix bé el caràcter i la forma de ser i de pensar del poble 
català. Des d’eixe coneixement segueix i pateix la situació de distanciament que s’ha produït i que 
persisteix entre Catalunya i la resta d’Espanya.

Crec que hi ha molt de desconeixement per les dues parts, espanyols i catalans. 
Tant els uns com els altres tenim grans valors i molta riquesa. Els mitjans 
d’informació amb freqüència tergiversen la veritat històrica i la situació present. 
Hi ha molta manipulació en les notícies que es donen a Catalunya i a Espanya.

De vegades, sembla que s’ha esgotat la capacitat de diàleg i negociació dels 
governants, tant dels catalans com dels espanyols, però estic segura que al final 
el seny català acabarà triomfant. Hi ha moltíssims catalans que no estan d’acord 
amb la independència de Catalunya.

Convençuda del poder de la paraula, els demana, a les dues parts, un esforç comú perquè creu que 
només en l’acostament i en el diàleg es podrà trobar la solució més desitjable.

Que s’alcen veus que comuniquen la veritat i que col·laboren en l’entesa de tots. 
En un món globalitzat, interrelacionat, no té sentit potenciar la separació.

L’any 2012 estava a Taiwan participant en un congrés internacional, l’objectiu del 
qual era fer una confederació dels països del Pacífic. En el mateix moment els 
periòdics parlaven de la separació de Catalunya, en eixe ambient era una cosa 

incomprensible, els uns buscant la unió i els altres, la separació.
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E P Í L E G

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·

La presència de Rosa transmet, sobretot, calma; potser ella mateixa és la seua millor alumna quan 
imparteix tècniques de relaxació. La seua veu amable i serena infon pau, les seues paraules generen 
esperança. Una mirada franca i el somriure sincer conviden a confiar en ella. Fins i tot els seus 
silencis, respectuosos i humils, fan la sensació d’acolliment i plena atenció als altres, als que li 
parlen, als que escolta.

Soc conscient que aquesta lletania laudatòria pot semblar subjectiva, no pot deixar de ser-ho, 
però no per això deixarà de ser sincera; és la sensació que m’ha quedat després de les entrevistes, 
converses telefòniques i correus canviats amb Rosa per a elaborar aquestes pàgines.

Hi he descrit resumidament la vida, l’obra i la trajectòria d’una dona que forma part d’eixa generació 
de torrentins que, nascuda en la precarietat de la postguerra, va haver d’obrir-se camí amb molt de 
sacrifici i amb no menys esperança. I si hom al·lega que la seua condició de religiosa podria en part 
excloure-la de ser plenament representativa de la seua generació, també es pot dir que precisament, 
eixa singularitat, element vertebrador de les seues facetes més destacades, la integra, per la seua 
tenacitat i per la seua abnegació vers la societat, en eixe esforç generacional.

Rosa Ortí Mateu creix en un ambient familiar de religiositat impulsat per sos pares i des de molt 
xicoteta l’eduquen en l’assumpció de responsabilitats domèstiques; a Torrent rep la primera 
formació i d’ací són els seus records més tendres. Als 9 anys ingressa en un orfenat regit per les 
carmelites de la Caritat; a Tarragona treballarà i estudiarà com a becària; allí la seua vida emprén 
un camí d’espiritualitat i servici als necessitats. A partir d’eixe moment, Torrent serà, més que res, el 
seu punt de referència familiar i l’objecte de visites periòdiques, de retrobaments.

Demostra interés i capacitat per a l’estudi mentre creix la seua vocació religiosa, als 17 anys, després 
d’obtindre el títol de Magisteri, ingressa en el noviciat de la congregació que l’havia acollida i que 
serà la seua comunitat per a sempre. Rosa exercirà sempre en paral·lel les vocacions de religiosa 
i educadora, en les quals no l’abandona mai una ànsia de millor formació personal: llicenciatura 
en Pedagogia en Barcelona, idiomes, doctorat en Filosofia i Lletres en Filipines, Teologia en la 
Universitat Gregoriana de Roma.

Com a missionera viu a Santo Domingo i a Taiwan, com a educadora exerceix en els col·legis del 
seu orde, en la Universitat de Taipei, en la Universitat de Múrcia; coneix Yves Raguin, el seu mestre, 
de qui traduirà cinc llibres, escriu, publica... Quan es jubila com a professora aconsegueix el seu 
objectiu d’establir-se en Terra Santa i exercir l’apostolat, allí es vincula a projectes de pastoral i de 
voluntariat, fins que la salut li impideix continuar.

Tota una vida dedicada a educar i a ensenyar, a ajudar les persones que pateixen, a practicar el bé, 
és a dir a la inculturació del carisma Vedruna, a “transmetre l’evangeli i promoure la justícia que el 
mateix evangeli exigeix”, veient i escoltant el lament dels pobles.
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I Rosa ho fa amb naturalitat i discreció, des de xicoteta, permanentment i sense interrupcions; com 
a religiosa des de la seua congregació, i quan cal col·laborant amb altres organitzacions religioses i 
civils que duen a terme iniciatives solidàries amb els desfavorits.

Accepta amb humilitat els canvis que li imposen les superiores en la congregació; reconeix amb 
intel·ligència els seus errors, cosa que l’enforteix; en les contradiccions sap trobar oportunitats; 
observa, escolta i aprén de tot: de la disciplina de l’orde, de les superiores, de l’experiència de les 
germanes majors que cuida, de la rebel·lia de les seues alumnes, dels seus mestres, de la cultura 
oriental, de la misèria dels dominicans, del sofriment dels palestins, del presos a Israel...

En la llarga trajectòria intel·lectual i missionera ha aprés diversos idiomes; a més del valencià, la seua 
llengua materna, i del castellà, pot expressar-se en francés, italià, anglés i xinés, i té coneixements 
bàsics d’àrab, d’hebreu i de llatí.

En resum, Rosa Ortí Mateu és:

— una religiosa humil continuadora de la santa Vedruna, exemple d’austeritat i de modèstia, a qui la 
seua bondat i la força del diàleg sincer que practica li han permés fer molts amics allà on ha estat

— una educadora competent que, tant en l’activitat docent com a través de les seues publicacions, 
emet constants missatges de pau i d’amor al proïsme

— una intel·lectual estudiosa del carisma i de la congregació Vedruna, en la qual professa

— una voluntària social incansable en l’exercici de l’acció apostòlica amb aquells que pateixen la 
marginació, a través de l’educació i l’assistència als pobres, als malalts i als necessitats

— una dona que buscà i trobà la fe i va dissenyar amb ella el seu projecte de vida

... i una torrentina excepcional que parla amb orgull de la ciutat on va nàixer; per molt lluny que haja 
estat, sentir el nom de Torrent sempre li ha produït una sensació de nostàlgia i gratitud al lloc on va 
veure la llum per primera vegada.





José Ortí Más y Rosa 
Mateu Pròsper, padre y 
madre de Rosa.
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El matrimonio Ortí 
Mateu con sus hijos 
Manolo, Mari Carmen, 
Rosa, Paco y Vicente, 
en brazos de su madre, 
1947.
———
Foto escolar de Rosa 
en la Escuela unitaria 
detrás de la Ermita, 
Torrent.
———
Foto familiar tras la 
muerte del padre, 1950.
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Votos temporales, Rosa entre sus hermanos Paco y 
Manolo, Vinalesa 1963.
———
Profesión perpétua, Rosa entre Manuela Dopacio y 
Josefa Ugarte, Cambrils 1968.
———
Con su sobrino Juan Ortí, 1974.
———
En Roma, centenario de la Fundación Carmelitas de 
la Caridad Vedruna, Iglesia de la Casa Generalicia, 
1976.
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En el Año nuevo de 1982, preparando 
omochi. Tarumi ku (Kobe), Japón.
———
Casa cuna para bebés en adopción. 
Taipei, 1982.
———
Con el padre Fernando Mateos y Lucía 
en la corrección de las pruebas del 
Diccionario  Chino de la Lengua Española 
en el Tien Educational Center, 1983.
———
Catequesis parroquial. Taipei, 1983.
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Rosa recibe el diploma de estudios en 
lengua china. Taipei, Taiwán, 1984.
———
Una excursión con enfermos de polio en 
Suao, Taiwán, 1985.
———
Comida con la comunidad y con los 
padres Ives Raguin y Fernando Mateos 
en las bodas de plata de Rosa. Taipei, 
1988.
———
Rosa con estudiantes de la Universidad 
de Tamkang. Taipei, 1988.

69 



Rosa Ortí con Ives Raguin durante los 
ejercicios espirituales. Taiwán, 1989.
———
En la plaza Navona. Roma, 1990.
———
Encuentro con el papa Juan Pablo II en 
la colina de retransmisión del Vaticano. 
Roma, 1991.
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Rosa Mateu de celebración en el día de 
santa Rosa con sus hijos e hijas. Cullera, 
23 de agosto de 2000.
———
Saludando al rector en un acto 
académico en la Universidad de Murcia, 
2008.
———
Dando una charla en la Universidad 
Providence. Taiwán, 2008.
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Conferencia internacional 
austronesia. Taiwán, noviembre 
de 2012.
———
Junto al lago Tiberiades. Galilea, 
2013.
———
En el hospital de San Luis. 
Jerusalén, 2014.

Con el menor de sus hermanos, 
Vicente, en la basílica de Nazaret, 
2015.
———
Comida de Navidad en San Pedro 
en Gallicanto, comunidad de los 
PP. Asuncionistas. Jerusalén, 
2016.
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Visita al campo de detención de Holo, 
Israel, 2016.
———
Grupo de Pastoral Penitenciaria con el 
patriarca de Jerusalén, 2016.
———
Rosa en el monasterio de las Carmelitas 
Pater Noster, donde está el padrenuestro 
en ciento cincuenta idiomas. Jerusalén, 
2016.
———
Leyendo el Salmo 88 en el foso donde, 
según la tradición, Jesús pasó la noche 
del jueves al Viernes Santo. Palacio de 
Caifás en Jerusalén, 2017.
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En el Santo Sepulcro. Jerusalén, 2017.
———
Con David Neuhaus, vicario episcopal, 
responsable de la visita a las cárceles de 
Israel, 2017.
———
Ha estado presente en la octava reunión 
del Consejo de Líderes Religiosos del 
Instituto Elijah. Extremadura, 2018.
———
Celebrando el cumpleaños en San Pedro 
en Gallicanto. Jerusalén, 11 de febrero de 
de 2018.
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Junto a los restos de santa Joaquina de 
Vedruna, fundadora de la Congregación 
de las Carmelitas de la Caridad, a la que 
pertenece Rosa. Vic, Barcelona, 2019. 
———
Dando clases de castellano en el Espai 
Obert. València, 2019.
———
Rosa con Vicent Palacios y Alfred 
Domínguez, Hijo Adoptivo de Torrent, 
2019.
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Rosa Ortí Mateu en la puerta de la casa de la calle de San Onofre nº 8 de Torrent, donde vivió hasta 1951.
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I N T R O D U C C I Ó N

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · 

Conocí a Rosa en noviembre de 2017 y fue por Internet; su hermano Vicente me dijo que tenía 
una hermana religiosa en Jerusalén y me sorprendió, desconocía tal circunstancia a pesar de que 
mantengo una ya vieja amistad con él. Quise saber más detalles y me remitió a su otra hermana, 
Mari Carmen, quien, como Vicente, me habló muy elogiosamente de Rosa —¿de qué otra manera 
podían hablar de una hermana a la que quieren y admiran?— y me invitó a ponerme en contacto con 
ella por correo electrónico.

De la poca información que me habían trasladado sus dos hermanos, entreveía en Rosa una mujer 
con una destacada formación académica, unos valores humanos encomiables y con méritos 
personales y profesionales tan considerables como desconocidos en su ciudad natal. 

Pensé que tal ignorancia, en la que me incluyo, podía deberse en gran parte a la modestia y la 
discreción que siempre han orientado su trayectoria. Me sentí obligado a confirmar mi impresión 
acerca de los méritos de Rosa; si eran ciertos, su divulgación estaba justificada. Por ello, decidí 
pedirle permiso para escribir una semblanza biográfica suya, que permitiese dar a conocer su 
personalidad y su obra en Torrent. Me contestó enseguida, con la sencillez y la sinceridad que le 
caracterizan: “ si puede servir de estímulo y ejemplo para los jóvenes ¡adelante!”

Empezó a facilitarme la información que le solicitaba, al ritmo que le permitían sus obligaciones en 
Jerusalén, donde residía; la lectura de cuanto me enviaba revelaba algunas cualidades de su autora, 
por ejemplo una excelente memoria, habilidad y buen gusto para la narración; su estilo es natural, 
fácil de entender, agradable, invita a seguir leyendo. Mi primera impresión se iba confirmando, 
merecía la pena descubrir la existencia y el trabajo de Rosa.

Meses después la conocí personalmente, ya había podido leer algunos de sus escritos, y constaté en 
ella a una mujer excepcional. De origen humilde, siente tempranamente la vocación religiosa y desde 
la Congregación de Carmelitas de la Caridad empieza a ejercer su otra vocación, la de educadora; 
la observancia rigurosa en el desarrollo del carisma Vedruna —por el nombre de la fundadora de 
la orden, santa Joaquina de Vedruna— la motiva para una incesante formación intelectual que le 
permitirá cumplir eficazmente la misión a la que se siente llamada y que ella define así: dar a conocer 
a Dios amor, asistir a los más necesitados a través de la labor humanitaria y ejercer el voluntariado.

Cuando hablas con Rosa notas que escucha, no solo oye; y cuando escucha transmite la sensación 
de que se identifica con su interlocutor, intenta implicarse en lo que éste cuenta, vive el relato, 
comparte el mensaje, se compromete con sus necesidades. 

C O N V E R S A C I O N E S  C O N  U N A  TO R R E N T I N A  E X T R A O R D I N A R I A

VICENT PALACIOS BELLVER
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Su prosa, muy cuidada, alterna constantemente los hechos con las anécdotas, que amenizan la 
lectura al tiempo que ayudan a comprender mejor el sentido del relato; pero en modo alguno esta 
inserción de curiosidades llega a distraer de la idea principal, ni a distorsionar el mensaje, ni tampoco 
a eclipsar la profundidad de la comunicación. 

Sin buscarlo me encontré el trabajo hecho; Rosa escribe tan bien que sólo necesitaba ordenar la 
información que me enviaba y poco más. Se debe reconocer su esfuerzo para memorizar tantos 
recuerdos, contrastar fechas y datos, buscar publicaciones; igualmente es obligado agradecerle la 
generosidad y el valor de compartir pensamientos, opiniones o sentimientos personales. Todo junto 
constituye las memorias de una larga existencia vivida con intensidad, honradez, trabajo, estudio, 
altruismo y mucho amor. 

Estas páginas van dirigidas, en primer lugar, a mis conciudadanos de Torrent; es justo ofrecerles la 
oportunidad de descubrir la vida y la obra de una mujer que nació y correteó por las calles del pueblo 
durante los diez primeros años de su vida, comenzando un devenir que la llevará a alcanzar metas 
lejanas y elevadas, material y espiritualmente. Rosa no hará nunca ostentación de sus logros, lo cual 
es un mérito más.

En segundo lugar van dirigidas a los jóvenes, porque creo que pueden encontrar en la vida de Rosa 
una personalidad singular, un modelo de éxito basado en la humildad, el esfuerzo, el estudio y la 
constancia. Quizás les pueda ser útil saber cómo es la vida de una persona dedicada a los demás, 
se puede aprender mucho de ella.

Y también, por supuesto, a todas las personas que quieran leerlas y compartirlas.
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I N F A N C I A

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·

En plena posguerra, el 11 de febrero de 1942, nace en Torrent, en la calle de Santo Tomás, Rosa 
Ortí Mateu, bautizada tres días después en la Iglesia de la Asunción de Nuestra Señora. 

Su padre, José Ortí Más, labrador como la mayoría de los habitantes del pueblo, era conocido como el 
Leal y provenía del Mas del Jutge. Rosa es la primera hija del nuevo matrimonio de José, pero al nacer 
se encuentra con seis hermanos que aportaba su padre de un casamiento del que había enviudado: 
Sunsioneta (1903), Pepe (1905), María (1907), Pascual (1911), Jaime (1914) y Jesús (1922). 

Su madre, Rosa Mateu Pròsper, era una aldaiera de 26 años que aceptó la petición de matrimonio 
de José, de 66, consciente de que formaba un nuevo hogar puesto que los hijos de quien iba a ser 
su marido ya eran adultos y la mayoría casados; sólo dos, Jaime y Jesús, vivirían en casa unos pocos 
años, el tiempo que tardaron en casarse. Rosa recuerda con especial afecto a Jaime quien, con su 
esposa Carmen Ruiz, marchó a vivir a Alaquàs, a cuya casa la llevaban a jugar algunos días. 

Con objeto de dar salida a los hijos, el padre había instalado una serrería en el cobertizo de casa, 
donde se ganaban la vida fabricando cucharas y tenedores de madera y otros utensilios. Pronto 
vendrían al mundo en aquella vivienda nuevos hermanos, Manolo en 1943 y Paco en 1944, hasta 
que en 1946 José deja el taller a sus hijos y traslada el domicilio familiar a la calle de Sant Onofre; 
en adelante seguirá dedicándose a la agricultura. Rosa lo evoca de esta manera: 

Me gustaba mucho jugar en la calle con los otros niños. También aprendí a hacer 
bolillos y nos sentábamos juntas en la acera con nuestros bolilleros apoyados en la 
pared. La relación con los demás vecinos era como la de una familia grande, había 
muy buen trato entre todos; a uno de los vecinos le llamaba la atención vernos 
juntos a los cinco, como en escalera, del pequeño a la mayor.

En la nueva casa nacen otros dos hermanos, los más pequeños, Mari Carmen en 1946 y Vicente 
en 1947. 

Un hecho inolvidable fue el nacimiento de Vicente. Mi madre había hecho 
pimientos asados; de pronto se sentó en la mecedora diciendo que se sentía mal, 
que fuera a decírselo a una vecina. Llegó la señora María y nos llevaron a todos a 
su casa, era la fábrica de chocolate enfrente de la nuestra. Nos dieron chocolate y 
al cabo de un rato vino diciendo que teníamos un hermanito. Mi alegría fue tan 
grande que iba gritando y saltando por la calle diciendo: Tinc un germanet! Tinc un 
germanet!... 

Rosa a veces ejerce las funciones de madre y cuida a sus hermanos con agrado, sobre todo a 
Vicente, es la especializada en dormirlo; de vez en cuando cometen travesuras, las propias de la 
infancia; cuando se enteraba, la madre le decía a ella por ser la mayor: En compte de donar llum 
dónes fum. 
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…había ido a comprar chocolate a casa de la vecina, eran unas barritas largas 
envueltas en papel blanco con la marca del fabricante. Las llevaba en un saquito de 
tela y las dejé colgadas en una silla. A la hora de merendar el chocolate no estaba, 
me asomé a la puerta y Vicente, que era el único de la familia al que le gustaba 
comer, las había cogido y a lo largo de la calle estaban los papeles que iba dejando. 

Otro día, estábamos solos y mi madre había hecho pastelitos de boniato y los había 
puesto en la parte alta de la alacena. Nos entró hambre y le dije a Manolo que 
subiera a por unos pastelitos, luego le tocó el turno a Paco. Cuando llegó mi madre 
vio que la mitad de los pasteles habían desaparecido. Nos puso delante de ella 
preguntando quién los había cogido. De momento nos quedamos callados pero al 
final confesé que yo había dicho a mis hermanos que fueran a cogerlos. Me costó 
decir la verdad, pero fue una lección. 

Rosa tiene que ayudar en casa desde muy pronto, limpia, ordena las cosas, cocina en el hornillo de 
serrín, más de una vez se le quema el arroz. De esa manera su madre podría ir a limpiar en otras 
casas y aportar algún ingreso a la economía familiar. Como el Colegio de las Trinitarias queda lejos 
de la nueva casa, deja de asistir a él, y cuando puede va a una escuela unitaria que había detrás de 
la Ermita, de la que Rosa rememora con afecto a la maestra doña Josefina, de Teruel, y que tenían 
que llevar de casa la cadireta y una pizarra pequeña. 

En casa de Rosa el ambiente familiar era de fe y religiosidad, de las que el principal impulsor era 
su padre que, cada día, iba a misa primera antes de aparejar la caballería para ir al campo; también 
se rezaba con las manos juntas al empezar y al terminar las comidas, y el rosario todas las noches. 
Rosa lo resume así: 

Era un hombre de fe, tenía la fe de Job. Recuerdo esta frase de mi padre en un 
momento de gran penuria económica: Dios nos lo dio, Dios nos lo quitó, bendito 
sea Dios. Todos los días rezábamos el rosario en familia, en invierno junto a la 
chimenea.

El 28 de octubre de 1950 fallece el padre de una bronconeumonía. Rosa lo cuidaba, le hacía agua 
de arroz y se la daba a cucharaditas; un día se puso a toser y pensó que no la había sabido hacer bien  
Dos días después murió en su cama con una gran serenidad. La madre, viuda y con cinco criaturas 
en una época de hambre y penurias, no lo pensó mucho; era prioritario encontrar la manera de 
sobrevivir y darles educación a los hijos, y lo tenía que hacer como sabía y como le habían enseñado: 
trabajando honestamente.

A los pocos meses, con ayuda de María, una gran amiga, Rosa Mateu encuentra trabajo y cobijo 
en el noviciado que las hermanas carmelitas de la Caridad tienen en Vinalesa. Residirá en el mismo 
convento y se encargará de la intendencia, ir a comprar a València, cuidar los animales de la pequeña 
granja  Sus cinco hijos entran en la Casa de la Misericordia situada en la calle de Trinitarios, de 
València, regida también por las carmelitas de la Caridad. Un tío materno, franciscano y sacristán 
de la cercana Iglesia de San Lorenzo, les envía cada tarde la merienda con un monaguillo. En la 
Misericordia, Rosa puede estudiar e ir a clase, y en 1952 se examina de primero de bachiller en el 
Instituto San Vicente Ferrer de València.
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Tres años después, cuando se cierra la Casa de la Misericordia, los tres hermanos varones van 
internos a los salesianos. Rosa, y su hermana Mari Carmen, al Asilo Bou, de Cullera, colegio y 
fundación-orfanato regida entonces por las hermanas carmelitas de la Caridad, donde acabará el 
Bachiller, del que se examinaba en el Instituto de Xàtiva. Rosa evoca especialmente la capilla del 
Asilo, allí sintió la primera vivencia de vocación religiosa; mientras, pasa los veranos en Vinalesa con 
su madre y tiene ocasión de observar la vida conventual.
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· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·

En octubre de 1957, Rosa y Mari Carmen ingresan en el Colegio de las Carmelitas de la Caridad, en 
Tarragona, tras un viaje de ocho horas en tren de vapor, precisamente durante la noche de la gran 
riada de València. Como otras niñas pobres han de trabajar en el colegio para pagarse el internado.

…mi madre no podía pagar el internado y junto con otras niñas nos ocupábamos 
del comedor:  preparar las mesas, para un centenar de internas, servir en el 
comedor y lavar la vajilla. Y también de la limpieza del colegio y de hacer recados, 
nos podían llamar a cualquier hora del día. No teníamos tiempo para estudiar y las 
mayores nos las ingeniábamos de mil maneras para poder aprender las lecciones, 
encontrar un rincón en el colegio para poder estudiar por la noche sin que nos 
viera la hermana que hacía vigilancia nocturna: era toda una aventura. Uno de los 
trabajos más dignos era estar en la portería pero si lo llevabas a cabo no podías ir a 
clases. En verano me enviaron a hacer ese trabajo pero intuí que buscaban la niña 
apropiada y como a una de las compañeras le gustaba, yo le dejaba la llave a ella y 
así vieron que no servía para ese trabajo.  Era lo que quería, poder estudiar. 

Rosa demuestra gran interés y capacidad para estudiar, y se esfuerza por formarse sin desatender 
sus obligaciones laborales. En dos cursos obtiene el título de Magisterio de la Iglesia, que convalida 
en Barcelona por el de maestra nacional. Los veranos los pasa en Vinalesa con su madre y no deja 
de visitar a sus familiares en Torrent, Alaquàs y Aldaia. Mientras, va creciendo en Rosa el deseo de 
consagrarse a Dios:

Seguramente tenía catorce años, estaba en nuestro colegio de Tarragona, cuando 
en un Jueves Santo la lectura de Jn 13,1: “conociendo Jesús que era llegada su hora 
de pasar de este mundo al Padre; él, que había amado a los suyos que quedaban en el 
mundo, los amó hasta el extremo”, me impactó profundamente. La he relacionado 
con la experiencia que tuve en Cullera, tal vez a los doce años, en la que el Señor me 
dio a sentir su amor infinito de Padre y percibí su llamada a dar a conocer a todos 
ese amor, sobre todo a aquellos que no lo conocen. Esa vivencia la constato como 
el hilo conductor de mi vida. 

Sería religiosa, lo veía claro, pero ¿dónde? Habla con personas de su confianza, especialmente con 
el Dr. Ros, su confesor, y con la hermana Osacar, su profesora; en principio se resiste a ser carmelita 
de la Caridad, pero por otra parte, ni su carácter activo, inquieto y estudioso, ni su vocación de 
educadora, ni su deseo de dar a conocer a todos el amor de Dios casaban bien con la alternativa que 
ofrecía la vida contemplativa. 

Junto con una amiga nos propusimos ir a visitar los conventos de clausura porque 
me decía a mí misma que era la manera de vivir totalmente para Dios. Un domingo 
por la tarde pedimos permiso para salir del colegio y dar un paseo por las murallas 
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Romanas. Salimos durante varios domingos con el fin de ir a los conventos. Nos 
recibían en el locutorio y hablábamos con las religiosas, pero al final me convencí 
de que podía vivir totalmente para Dios sin ser monja de clausura, pues podía vivir 
para él y trabajar en el mundo realizando mi vocación de dar a conocer su amor. Es 
decir, podía llevar una vida contemplativa y activa. Con el paso de los años pude 
comprobar que había tomado la decisión acertada, que eso era lo que Dios quería 
para mí.

Terminados los estudios de Magisterio, considera llegado el momento de decir a su madre que quiere 
ingresar en la Congregación Vedruna. Rosa Mateu se alegró muchísimo, siempre había deseado 
que sus hijos sintieran la vocación religiosa, ella misma en su juventud también había deseado ser 
religiosa.

Dos de mis hermanos entraron en los Salesianos como aspirantes, pero sólo Paco 
llegó a ser ordenado sacerdote. Hoy es un religioso feliz, creo que santo desde niño.
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Rosa tiene diecisiete años cuando entra en el convento de Vinalesa, donde estará como postulante 
los primeros seis meses y después dos años como novicia. Está en el mismo recinto en que trabaja 
su madre pero sólo la puede ver un domingo al mes, en las horas de visita. Ahora ya no puede salir 
del convento y en verano tampoco podrá ir a Torrent a ver a sus hermanos mayores.

Durante el Postulantado y los dos años de noviciado, no podíamos salir, sólo se 
permitía en caso de enfermedad. Tampoco se podía hablar con otras personas, los 
familiares podían visitarnos una vez al mes. Esto fue lo más duro para mí, porque 
mi madre estaba trabajando en la casa y yo no podía verla ni hablar con ella. Lo 
mismo me pasaba con las hermanas profesas a las que quería mucho, tampoco 
podía hablar con ellas. 

Era una penitencia añadida a la dureza de la regla conventual: el silencio, pasar sueño, dormir sobre 
un jergón, ir vestida con hábito… A pesar de ello, Rosa guarda un buen recuerdo del convento, 
tampoco en la vida seglar había tenido lujos que pudiera echar de menos. 

En la primera planta estaba el noviciado: una gran estancia con capacidad para 
todas las novicias —debíamos ser un centenar de jóvenes— las clases, la enfermería 
y las dependencias de la madre maestra y de las hermanas ayudantes. En la 
segunda planta estaban los cuartos separados por un tabique de unos dos metros 
y una cortina blanca en la entrada, solo había una cama y una silla. Dormíamos 
sobre un jergón de paja de maíz, tenía dos aperturas para removerlo y que fuera 
menos duro… Una gran terraza permitía gozar de un amplio horizonte sobre toda 
la huerta y los pueblos cercanos.

Quizás era más pesado soportar la rutina del noviciado para personas tan jóvenes, madrugar, 
oración personal, laudes, misa, trabajo, estudio, lectura  Entre otras plegarias, acompañaba su vida 
el salmo 50 (o el 51), más conocido como el miserere: 

Miserere mei, Deus, secundum magnam misericordiam tuam
et secundum multitudinem, miserationum tuarum dele iniquitatem meam.
Aplius lava me ab iniquitate mea
et a peccato meo munda me…

(Misericordia, Dios mío, por tu bondad,
por tu inmensa compasión borra mi culpa.
Lava del todo mi delito,
limpia mi pecado…)
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Después de comer volvíamos a la iglesia en procesión rezando el salmo 50. Lo 
recitábamos en latín. Por la tarde, el rezo de vísperas y otro rato de oración personal, 
la merienda y la cena. En verano antes de cenar había recreo: generalmente las 
novicias de dos en dos paseaban en fila por el jardín y el huerto. A otras -las más 
“movidas”- nos permitían jugar a la pelota y correr, saltar a la comba, etc. El recreo 
duraba una hora. Antes de ir a dormir volvíamos a la capilla para rezar completas 
y cantar a la Virgen del Carmen.

Rosa es una chica despierta, inquieta y un poco rebelde.

Siempre teníamos ganas de jugar y de cantar, había costumbres y dichos que nos 
hacían reír. Las hermanas responsables tuvieron que ir cambiando poco a poco, y 
aceptaron adaptarse al mundo de la juventud que entraba en el noviciado.

Las novicias asisten a clase para completar los estudios primarios. Como Rosa ya es maestra, la 
destinan a otras tareas: tricotar, cuidar a las que están en la enfermería, limpiar, ayudar en la cocina, 
hacer mantequilla… Y siempre que puede dedica tiempo a la lectura. No es consciente todavía 
de ello, pero su pensamiento ya coincide con los objetivos del Concilio Vaticano II que acaba de 
comenzar: adecuar la disciplina eclesiástica al mundo moderno; promover la fe católica mediante el 
diálogo abierto con los otros… 

Me gustaba mucho leer, recuerdo el título de un libro que me abrió horizontes: 
El séptimo Sacramento. Practicar la caridad abría las puertas del cielo, era el 
sacramento del amor. Un fuerte contraste con la doctrina del momento en el que 
se decía que se iría al infierno si no se recibían los sacramentos. 

El 22 de enero de 1961, después de seis meses como postulante en el convento de Vinalesa, pasa 
a ser novicia.

…la ceremonia se llamaba “tomar el hábito”. Era un vestido de lana, negro con 
escapulario de la misma tela, toca blanca y velo negro; para la misa nos poníamos 
otro velo negro más largo. La toca estaba fruncida en la frente, solo quedaba visible 
la parte de la cara. Se llevaba tanto en invierno como en verano, pero el cuerpo se 
habitúa a todo y yo no sentía tanto calor como era de esperar. Al terminar los dos 
años de noviciado, en enero de 1963 hice los votos temporales en Vinalesa; vinieron 
mis hermanos, mis tíos, gran parte de la familia y algunas amistades.

El juniorado, tercer periodo de formación, lo hace en el colegio de la calle Muro de Santa Ana, de 
València, añora el silencio de la huerta pero se acostumbra rápidamente al ruido de los tranvías, 
imparte clases de taquigrafía y de literatura a las alumnas que estudian Comercio, cose, borda, reza... 
Antes de un año, la destinan a Cambrils donde podrá ejercer su vocación docente como profesora de 
segunda etapa, al tiempo que completará su formación religiosa; con las alumnas practica deporte, 
baloncesto, senderismo; en verano se inscribe en todos los cursos que le ofrecen, perfecciona su 
francés… Mientras, renueva los votos durante cinco años, periodo en el que atraviesa crisis de fe.
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No recuerdo el momento, pero sí lo mal que me sentía durante un tiempo largo, 
varios meses. Vivía en una noche oscura, como en medio del mar con una tormenta 
terrible. No creía en Dios e intentaba convencerme de que Dios existía recurriendo a 
lo que aprendimos en Filosofía, pero no me servía ninguno de esos razonamientos. 
En un momento que estaba en la capilla, vi en mi libro una estampa de la Virgen 
y en la parte de atrás estaba escrito: ¡María, Madre!, cualquier pecador que invoque 
a María encontrará la paz, cualquier persona que repita ¡María, Madre!... Sé que 
grité desde lo más profundo del corazón: ¡María, Madre! En ese instante el mar se 
serenó y mi corazón se llenó de paz y Dios apareció en mi vida.

También vacila en su vocación en diversas ocasiones, pero su formación es sólida, y el recuerdo de 
su padre junto con el ambiente de fe que respiró en su casa desde pequeña, le ayudan a superar las 
crisis.

Dudé de mi vocación a lo largo de muchos años. Cada año a finales de enero debía 
hacer, si lo quería, la renovación de votos. Durante el verano de 1966 estuve en Vic, 
donde la congregación nos ofrecía unos meses de preparación para los votos. No 
me gustaban las charlas del sacerdote que nos dio los ejercicios espirituales, pero la 
mayoría de las actividades que teníamos fueron muy satisfactorias. 

Hasta que llega la cuarta y última renovación de los votos temporales: 

Cuando tuve que hacer la cuarta renovación en 1967, para mí fue la definitiva. Así 
lo viví. Iba a seguir mi vida de consagrada a Dios y al anuncio de su amor, no 
porque me fiara de mí misma sino segura de la fidelidad de Dios. Lo expresé en esta 
frase que mi madre hizo colocar en el interior del anillo de la Profesión Perpetua: In 
te Domine speravi (En ti, Señor, espero). 

Después de los votos perpetuos, el 2 de febrero de 1968, continúa en Cambrils dedicada a la 
enseñanza, la que considera su segunda vocación: ser educadora.

Tras el Concilio Vaticano II (1962-1965) se había producido en la Iglesia Católica una apertura dialo-
gante con el mundo moderno, en un lenguaje conciliatorio con los cristianos de otras confesiones, al 
mismo tiempo que las congregaciones habían rebajado algunas rigideces excesivas en la vida cotidiana 
de sus miembros. De esta manera, a partir de ahora podrá visitar a los familiares y todos los años, 
siempre que es posible, aprovecha las vacaciones para venir a Torrent, que encuentra muy cambiado (la 
avenida, las fincas altas ) para visitar a sus hermanos; también irá a Alaquàs para saludar a su hermano 
Jaime, hacia quien siempre sintió un afecto especial; y a Aldaia, para ver a su familia materna.

Adquiere experiencia como educadora, gana las oposiciones para ser Maestra del Estado y 
pronto es nombrada directora del Colegio Vedruna, de Cambrils. Procura renovar los métodos 
educativos: enseñanza más personalizada, autogobierno de las alumnas dándoles responsabilidad 
de forma progresiva, ellas gestionan el funcionamiento de la clase y lo evalúan cada semana. El 
profesorado no necesita imponerse, simplemente acompaña al alumnado en su maduración. 
Complementariamente, invita a expertos para realizar tests de inteligencia, memoria, orientación y 
capacidad para una carrera determinada. 
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La vida de comunidad es alegre, residen en el colegio catorce hermanas y las jóvenes cuidan de las 
más mayores; han pasado muchos años, pero Rosa aún recuerda con afecto como las acompañaba 
en el final de la vida.

La hermana Ramona era muy mayor pero mantenía una sensibilidad y un sentido 
del humor ejemplares. Cuando ya no podía bañarse ella sola, todas las semanas la 
“llevaba a la playa”. Eran momentos de comunicarnos en la intimidad. Un sobrino 
suyo, del que nos había hablado con cierta frecuencia llena de esperanzas en él 
porque se preparaba para ser sacerdote, lo dejó porque no era su camino. Eso le 
produjo mucho dolor y no lo dijo a la comunidad. Cuando le pregunté por qué no 
nos lo había dicho. Su respuesta fue, no me gusta hablar de las cosas que hacen sufrir. 
Lo consideré un detalle de delicadeza para con las hermanas. 

La hermana Clara tenía mucho miedo a la muerte. Sufrió un ictus y al hablar decía 
cosas inconexas, generalmente graciosas. Nuestros cuartos estaban juntos y un 
día, a media noche, entró en mi habitación, me desperté, se había quedado muy 
fría, la llevé a su lecho, la abrigué bien y me senté en su cama y comenzamos a 
hablar con toda naturalidad sobre la muerte. Al parecer, estaba muy cercana para 
ella. En un momento dado le pregunté ¿ y qué le dirá al Señor cuando llegue al cielo? 
Nunca podré olvidar la expresión de gozo en su rostro y sus palabras: ¡Que qué le 
diré…! A la mañana siguiente estaba en coma. 

Rosa participa activamente en la vida de la comunidad y, además de dirigir el colegio, desempeña 
cualquier misión que le encarga la superiora: supervisa la construcción de un nuevo pabellón, 
acompaña al médico a las hermanas que lo necesitan, se desplaza a Barcelona a hacer gestiones, 
conduce... 

En esos años a la hermana responsable de una comunidad se le llamaba madre 
superiora. Un día la madre entra en el comedor diciendo que había comprado un 
1500 negro de segunda mano a un taxista, porque decía que ese coche, en el que ya 
había subido muchas veces, era muy cómodo. Era explicable que el taxista hubiera 
aprovechado su uso hasta el extremo y que con frecuencia me llevara sustos al 
conducirlo. 

El peor de ellos tuvo lugar en Barcelona, en la Gran Vía, con seis carriles, los coches 
a gran velocidad: observo que no me responde ni el freno de pie ni el de mano. 
Íbamos al Hospital Sant Pau, venía también la superiora, y me puse a rezar a todos 
los santos para que encontráramos todos los semáforos en verde. Así fue y pudimos 
llegar al hospital sin accidentes. Frené reduciendo las marchas y frente a un muro. 
Pedí ayuda y un hombre que me atendió muy amable dijo que le faltaba líquido de 
freno. Lo puso, pero al volver a poner el coche en marcha dije muy decidida: ¡No 
conduzco, hay que llevarlo a un taller! Eran las ocho y media, se lo quedaron para 
revisarlo y volvimos para recogerlo a última hora de la tarde: la pastilla de freno 
estaba totalmente desgastada y frenaba hierro contra hierro.
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Rápidamente el buen hacer de Rosa destaca, gana afecto y prestigio; su talento no pasa 
desapercibido. En 1972, los superiores invitan a las hermanas a que realicen alguna afición, ella 
decide matricularse como alumna libre en la Universidad de Barcelona.

Me decía, tienes que prepararte lo mejor posible para tus dos vocaciones: como religiosa, 
debes estudiar o conviene que estudies Teología y, como educadora, Pedagogía.

Al principio va todas las semanas a Barcelona para informar a la superiora, que estaba operada, 
sobre la marcha del colegio, y aprovecha cada viaje para acercarse a la facultad. Luego, cuando 
la Universidad de Barcelona abre unas delegaciones en Tarragona, convertidas después en la 
Universitat Rovira i Virgili, puede matricularse como nocturna y asistir a clase al terminar su jornada 
como directora del colegio de Cambrils. 

Estaba estudiando en la Universidad de Tarragona en horario nocturno. Dieron 
permiso para no vestir el hábito, fue muy fácil, prefería vestir como todos y que mi 
realidad de persona consagrada se manifestara por el estilo de vida. Me decía como 
argumento: Jesús vestía como las personas de su tiempo. Vestir de seglar se hizo 
más necesario cuando comencé las clases en la universidad. Todos sabían que era 
religiosa, pero no iba llamando la atención por la indumentaria.

Son los últimos años de la dictadura franquista y España está inmersa en una crisis económica, 
las universidades viven intensamente la agitación de la corriente estudiantil que quiere unirse a los 
movimientos sociales en busca de la esperada democracia. Rosa conoce de pronto un ambiente 
reivindicativo y de lucha muy diferente al marco ordenado en el que se desenvuelve la comunidad a 
la cual pertenece; la universidad es para ella una escuela de ciudadanía donde vivirá su primera ex-
periencia política. Pero es plenamente consciente de su condición de religiosa profesa y del compro-
miso adquirido con la congregación, y en ningún momento duda en actuar según su propio criterio.

Eran tiempos revueltos de frecuentes manifestaciones. Se nos invitó a reunirnos 
en un aula de la universidad para salir a la calle. Algunos de los alumnos de la 
nocturna nos juntamos, pero ¡cuál fue nuestra sorpresa al ver entrar muchos jóvenes 
que no eran estudiantes universitarios! Los organizadores tenían preparada la 
técnica V de manipulación de masas. En el estrado, junto a la pizarra dos alumnos 
expusieron lo que se exigía en la manifestación, pero hubo una voz que expresó su 
descuerdo; inmediatamente otra voz del fondo apoyó la manifestación y siguió una 
voz del lado izquierdo y otra del lado derecho. No hubo posibilidad de protestar, 
parecía que todos estábamos de acuerdo. Los de la nocturna no fuimos.

Asiste a las clases con interés, estudia, lee a los clásicos, intercambia sus opiniones con las de otros 
compañeros, escucha y aprende de todos. 

Para la profesora de Pedagogía realizamos un trabajo muy interesante sobre la 
educación en el futuro, éramos seis, un grupo muy plural: un sacerdote, un ateo, un 
comunista, otro que se confesaba agnóstico, una mujer cristiana y yo. Por parejas 
nos distribuimos los autores sobre los que debíamos hacer el trabajo: Carl Rogers, 
Sigmund Freud y Alfred Adler.



91

C O N V E R S A C I O N E S  C O N  U N A  T O R R E N T I N A  E X T R A O R D I N A R I A

––––––––––––––––––

En la comunidad se siguen con mucha atención las noticias de la enfermedad del jefe del Estado, 
Francisco Franco. Rosa no recuerda haber tenido miedo al cambio de régimen político, tal vez por 
estar muy implicada en la dirección del colegio, en los estudios, y en la salud de la hermana Carmen 
que sufría un cáncer. Al contrario, vive con esperanza la llegada de la democracia; el presidente 
Adolfo Suárez le inspira confianza. 

En 1978 participé en el referéndum constitucional en favor de la democracia. 
Desde que se pudo votar en España, las superioras siempre mostraron un gran 
respeto a nuestra libertad de conciencia, participaba en todas las elecciones que se 
convocaban y nunca recibí indicación alguna respecto al sentido del voto; creo que 
es el estilo propio de una congregación moderna, abierta y adaptada a la sociedad 
actual.

En diciembre de 1975, la congregación la envía a Roma a hacer un curso de renovación para las 
hermanas que llevan más de diez años de vida religiosa. Estudia y aprovecha para ver Roma y 
aprender italiano. Conoce otras hermanas y surgen amistades que todavía mantiene.

Estábamos en el recreo y me llamó por teléfono la madre provincial, me preguntó 
si quería ir a Roma para hacer ese curso de renovación, sin dudarlo le dije que 
sí, y volví contentísima a comunicarlo a las hermanas. Nadie estuvo a favor de la 
decisión, la primera que protestó fue la madre superiora. Yo era la directora del 
colegio y ¿quién me supliría? 

El curso se realizaba en un antiguo colegio y residencia para formación de las 
sorelles juniores. Se encontraba en la zona del EUR (Exposición Universal de Roma), 
urbanización que hizo construir Benito Mussolini. En 1975 ya no funcionaba el 
colegio, solo se utilizaba la residencia de hermanas. Había tres comunidades: las 
hermanas del Consejo General, la comunidad de la casa y las hermanas del curso. 

Al curso asisten veintiséis hermanas procedentes de las comunidades de España y de los países de 
América, con una superiora. Las distribuyen en tres grupos plurales para propiciar el conocimiento 
mutuo.

Creo que fue muy acertada la decisión de los superiores. Para facilitar la relación y 
el trato entre nosotras y al mismo tiempo conocer Roma y los alrededores, durante 
la primera semana salíamos todos los días por la mañana en autocar a recorrer los 
lugares más significativos. Teníamos una guía excepcional, la hermana Antonieta, 
una romana entusiasta de la historia de Roma y de sus restos arqueológicos. Era 
mayor, pero incansable, quería que vibráramos como ella, no comprendía que 
hermanas más jóvenes se cansaran.

Luego, a lo largo del curso, muchos domingos los tiene libres y junto con algunas compañeras visita 
la Galería Borghese, el Capitolio, el Panteón, el Museo Nacional Etrusco...  una inmersión cultural. 

Recuerdo el día que fuimos al Museo Vaticano, algunas quedábamos embobadas 
ante las maravillas del arte, pero debíamos echar a correr para no perder a 
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Antonieta. Lo importante era, nos decía, que viéramos mucho para poder regresar 
en los tiempos libres a los lugares que nos interesaban. 

Las clases son por las mañanas, vienen profesores de Biblia, Ética, Psicología... Se hacen dinámicas 
de grupo. Después de comer, hay un par de horas libres que aprovechan para caminar, descubrir los 
alrededores y liberarse de la tensión de estar tantas horas sentadas; son jóvenes.

Nuestro grupo era de ocho hermanas, a veces no era fácil llegar a un acuerdo, 
Carmen y yo chocábamos con frecuencia hasta que, por orientación de Pilar, 
decidimos hacer un rato de oración las dos juntas. La capilla donde rezábamos 
tenía los bancos tradicionales, algunas no nos sentíamos cómodas para hacer 
allí la oración personal y pedimos a la superiora un lugar que nos permitiera orar 
sentadas en posturas orientales: medio loto, diamante, en un cojín… Nos ofrecieron 
una habitación que estaba en desuso y la preparamos ambientándola con iconos, 
alfombras, cojines… A veces nos acompaña alguna hermana del Consejo General. 
Allí hicimos la oración que nos había sugerido Pilar a Carmen y a mí, ese rato nos 
sanó definitivamente y nos unió en una honda amistad que aún perdura. Ya no 
tuvimos más discusiones. 
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M I S I O N E R A

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · 

Al regreso de Roma, en junio de 1976, prepara y aprueba las últimas asignaturas que le quedaban 
pendientes y obtiene la licenciatura en Filosofía y Letras, Sección de Pedagogía, en la Universidad 
Autónoma de Barcelona. 

Cuando fui a Roma me quedaron asignaturas pendientes para examinarme en 
septiembre. Una amiga, Nuria, me pidió que la acompañara a los Pirineos porque 
tenía que hacer los ejercicios espirituales y le habían ofrecido, para esos días, una 
casa en Prada, un pueblecito de los Pirineos catalanes. Acepté gustosa, ella estaría 
en silencio orando y yo prepararía los exámenes. El primer día montamos una tienda 
de campaña en medio del bosque. Una tarde estalló una tormenta terrible, truenos, 
relámpagos, granizo… Cuando cesó la granizada y salimos de la tienda estaba todo 
blanco, pensamos que era un peligro pasar allí la noche, no llevábamos ropa de abrigo, 
y nadie nos hubiera echado en falta, así que decidimos regresar a la casa caminando 
con sumo cuidado para no resbalar. El riachuelo cubría el puente un palmo de agua, 
llegamos a casa remojadas. Encendimos el hogar para secarnos y calentarnos. Nuria 
está ahora en Haití. 

Solicita ser destinada a misiones y la envían a Madrid para asistir durante tres meses a un curso 
de Misionología impartido por misioneros en periodo de descanso; es la formación que reciben 
religiosos y religiosas jóvenes antes de marchar. 

Siempre me había sentido llamada a ir a misiones por eso, cada año, hacia el mes 
de abril, cuando la superiora provincial y su Consejo empezaban a preparar los 
cambios de destino, iba a verla y a pedirle que me dejara ir. Siempre tenía una 
respuesta: ¡Bastantes negritos hay aquí!, ¿No tienes bastante trabajo?, Desde Roma nos 
han dicho que para ir a misiones se tienen que haber cumplido los treinta años… Por lo 
tanto, la respuesta era un no. 

Cuando estaba en Roma, ya no tenía el compromiso de la dirección del colegio ni 
de las clases y escribí a mi superiora de Cambrils preguntándole si le parecía bien 
que hablara con Catalina, la superiora general que vivía con nosotras, y le pidiera 
ir a misiones. Su respuesta fue: Eso no se pide, si Dios lo quiere ya te enviarán. No le 
hice caso y fui a hablar con la hermana Catalina, la superiora general, me dijo que 
lo íbamos a orar durante unos días y que hablaríamos más tarde.

Le ofrecen ir a la República de la China, Taiwán, distinta de la China comunista y opuesta a ella, 
pero lo rechaza, no se ve con ánimos de aprender la lengua china y acepta un destino alternativo, la 
República Dominicana; se traslada en enero del año siguiente. 
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Me llamó y me propuso ir a Formosa. Conocía un poco la situación de las comunidades 
de allí, no me gustaba. Le dije que mi segunda vocación era la enseñanza, y ¡siendo 
tan mayor, cómo iba a aprender el chino para enseñar! Entonces me propuso ir a 
Santo Domingo donde se habla español. Pilar, la de nuestro grupo pequeño, estaba 
en Washington y conocía la isla, me animó a aceptar la propuesta. 

La noticia es como un desgarrón, un desgaje durísimo para la familia, para la comunidad, para las 
alumnas, para los amigos...

En Santo Domingo reside en la comunidad, que regenta un colegio universitario y desde allí, poco a 
poco, va recorriendo la ciudad y los barrios más pobres con alguna hermana. 

Un día fuimos a un barrio de chabolas construidas en las laderas de un barranco. 
Cada día llegaban a la capital muchas familias provenientes de los poblados. Por la 
noche quitaban tierra de la ladera, hacían un rellano, colocaban unos palos y unos 
cartones y por la mañana ya tenían su casa. La policía no podía echarlos. 

Las visitas a las chabolas son una fuente de experiencias y ejemplos de humildad, de solidaridad, 
de altruismo, de bondad, de compasión... Rosa recuerda con emocionada calma numerosos 
acontecimientos vividos en aquella etapa, cada uno de ellos es una impagable lección de humanidad. 
Como este relato:

Caminaba con la hermana Altagracia por un sendero saludando a la gente. En lo 
alto vimos a una mujer con tres niños, un bebé escuálido en los brazos y junto a 
ella otros dos de uno y de tres años. Cuando hicimos ademán de subir para verla, 
gritó: ¡no suban, es difícil llegar hasta aquí!, pero subimos. La madre nos dijo que el 
marido no había conseguido ninguna chiripa en toda la semana y no tenían nada 
para comer. (Los hombres salen de casa con su machete y se reúnen en lugares a 
donde van a contratarlos para trabajar durante el día y les pagan unos pesos). La 
hermana le dijo: dile a tu marido que mañana venga a nuestra casa y podrá hacer algún 
trabajito. El hombre fue, arregló el jardín y le dieron algunos botes: leche en polvo, 
arroz y fríjoles. 

Pasados unos días regresamos para ver a esta familia. Pensábamos que todavía 
les quedaría parte de lo que habíamos dado al marido. No les quedaba nada. Lo 
habían compartido con otra familia de seis niños que estaban todos en la cama 
porque llevaban días sin comer. Me impresionó tremendamente ver cómo de su 
pobreza habían compartido lo poco que tenían. 

O como esta emotiva historia:

Me gustaba ir a dar una vuelta por el barrio siempre que podía. Ese día iba sola 
y recorría la otra ladera del barranco. Visitaba a tres hermanos abandonados por 
sus padres, vivían en una choza que solo tenía un somier y unas latas vacías. Los 
de las chabolas vecinas les daban algo de comer. De pronto vi que gente bajaba 
al fondo del barranco y al preguntar me dijeron que la hija de la señora Antonia 
se estaba muriendo. En cuanto llegué me hicieron hueco para acercarme a la 
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niña. La pequeña envuelta en unos trapos, acostada en un somier de cama de 
matrimonio, intentaba sorber lo que la madre acercaba a su boca con una jícara. 
Detrás de mí alguien dijo: “es mora”, que significa para ellos, no está bautizada. Y 
me acercaron un vaso con agua y encendieron una vela; querían que la bautizara. 
Era la primera vez que iba a administrar este sacramento, pero pensé que era mi 
deber. “Yo te bautizo, María, en el nombre del Padre, del Hijo y del Espíritu Santo”. 
Inmediatamente cogí a la pequeña y acompañada por su madre y su tía salimos en 
dirección al centro de salud que estaba muy cerca de nuestra casa. Llegamos en el 
momento que los médicos y las enfermeras subían a la furgoneta, sólo había dos 
asientos libres, así que subieron ellas y yo fui en el autobús al hospital. 

La escena que encontré en el hospital era impresionante. Una habitación del 
tamaño de un aula y alrededor, cerca de la pared un banco corrido frente a una 
tabla de unos 50 cts. En la tabla un bebé con su madre y algún familiar más 
sentadas, esperando que el médico y las enfermeras lo viera. Al ver a la pequeña 
dijeron que tenía desnutrición de cuarto grado y que necesitaba urgentemente 
una transfusión. Fui a hablar con la dirección del hospital, era difícil conseguir 
la sangre, pero al fin la teníamos. Cuando llegué muy contenta a comunicarlo, la 
pequeña acababa de morir. 

O este otro conmovedor episodio: 

Las hermanas daban clase en una nave a un grupo de niños de todas las edades, 
era la Escuela Vedruna. Juan, un muchacho de trece años deseaba ardiente e 
insistentemente llegar a conocer a su madre, su padre lo había abandonado cuando 
era pequeño. Su historia era la siguiente: un día llegó un hombre con un pequeño 
a comprar al cañizo donde vendían bebidas y alguna cosa de comer, el padre 
comentó al ventero: voy a tirar al niño al río, porque no sé qué hacer con él. El ventero 
le dijo: no lo mates, yo me quedo con él y lo cuidaré. El muchacho fue creciendo y ante 
la insistencia de Juan por conocer a su madre, las hermanas decidimos ayudarle 
para que la encontrara. Un domingo, Juan con dos hermanas fueron al poblado 
de donde eran sus padres. Los vecinos reconocieron la semejanza de Juan con la 
Gregoria, su madre, informaron sobre donde vivía, en el barrio de los Guandules en 
Santo Domingo, la capital. Después de una búsqueda que duró varias semanas la 
localizaron y al fin se encontraron con gran alegría el hijo y la madre. 

En Santo Domingo colabora en la Escuela de Dios que dirigían las hermanas. Ayuda en lo que 
necesitan en las clases y también en la formación de los muchachos. De su sensibilidad con los 
alumnos da muestra este hecho inolvidable:

De tanto en tanto salíamos a pasar el día fuera, en alguno de los hermosos jardines 
que hay en la ciudad. Íbamos caminando con nuestras mochilas o bolsas en donde 
iba la comida. Agapito me pidió la mochila para ayudarme, se la cedí, venía a 
mi lado junto con los demás muchachos, era muy alegre. A la hora de comer se 
sentaron por grupos en el césped a la sombra de los árboles. Observé que Agapito 
no almorzaba, me acerqué y le pregunté por qué no comía y me respondió que 
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había tomado una pastilla y que no podía comer hasta la noche. Cuando minutos 
más tarde llegó la hermana Eufemia con otro grupo de muchachos le comenté lo 
de Agapito. Me dijo: le traigo un bocadillo, envíalo hacia el bar y se lo daré; anoche su 
madre me comentó que no podía prepararle nada porque no tenían dinero. Nadie podía 
pensar que ese muchacho tan alegre estuviera sufriendo hambre. 

Además de dar clases en la Escuela Vedruna, visita los barrios más humildes, ve chabolas, niños 
desnutridos, abandonados, familias que pasan hambre, conoce la pobreza extrema  y reflexiona: 
quizás se había equivocado. 

Cuando llegué a Santo Domingo, mi gran sorpresa fue ver que allí la gente tenía 
más fe que en España. Y yo deseaba ir a donde Dios no fuera conocido. Pensaba 
que iba a enseñar algo, y fueron ellos los que me enseñaron a mí.

Poco a poco hice discernimiento y tuve que reconocer que había hecho como Jonás: 
Dios le enviaba a Nínive y él se fue en otra dirección... La superiora general me 
había invitado a ir a Formosa, pero yo había preferido la República Dominicana 
para no tener que aprender el chino. Me costó regresar a España, podía pensar en 
un fracaso, pero creí que debía ser humilde y aceptar haberme equivocado.

Regresa siete meses después y reanuda su labor educadora en distintos colegios de la orden: 
Mollerussa, Santa Coloma de Queralt, Bellpuig, como profesora y también como directora. En 
1981, estando en Santa Coloma, se produce el fallido golpe de estado...

Era la hora de recreo de los niños en el colegio y me llamaron por teléfono para 
informarme sobre lo que pasaba. Seguíamos en comunidad las noticias y detalles 
que enviaban por televisión. Fueron momentos de incertidumbre y de sufrimiento 
por si peligraba la democracia.

Pero Rosa sigue pensando en ir a misiones; en una revista de la congregación lee un SOS de sus 
hermanas de Taiwán que necesitan refuerzos, se ofrece y tras dos años de diálogo con las superioras, 
aceptan su petición. En Pamplona, una hermana le enseñará inglés. 

Mientras estaba allí Juan Pablo II vino a España y en Javier impuso el crucifijo a 
un grupo de sacerdotes, religiosos y laicos que se preparaban para ir a misiones; 
estaba entre los cincuenta elegidos. Mi madre y algunos de mis hermanos vinieron 
a la fiesta.

Poco antes de marchar a Oriente va a ver a sus amigos de Montserrrat y conoce al padre Basilio, 
monje ermitaño que le habla de la obra del jesuita francés Yves Raguin, gran conocedor de la China 
y residente en Taiwán desde 1953, y le recomienda sus lecturas. Lee Caminos de contemplación y 
le impacta, todavía no sabe Rosa cuánto le influirá en el futuro el pensamiento de Raguin.

Cuando leí El libro de María, escrito por Raguin, lo encontré con muchos errores 
y pensé que conocer al autor ayuda a realizar mejores traducciones de los textos.
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En 1982 inicia su viaje con destino a Taiwán, pero las superioras consideran conveniente que 
antes conozca toda la provincia de su orden, extendida por Japón, Filipinas y Taiwán; esta visita 
le permitirá escribir, dos años después, una Historia de las Hermanas Carmelitas de la Caridad 
en Asia. En Manila reside unos meses en la casa de la congregación, conoce la cultura del país y 
practica el inglés.

Hicimos escala en Dubái y llegamos a Manila. Al salir del aeropuerto pensé que 
me encontraba en Latinoamérica: el mismo ambiente multitudinario y ruidoso. 
Estuve un par de meses en nuestro colegio mayor, cerca de la Universidad de Santo 
Tomás, y pude conocer nuestras comunidades y la hermosura de este país en 
donde se respiraba la fe por todas partes.

Se traslada a Japón y pasa otros dos meses en la casa de la congregación en Tarumi Ku, un barrio 
al oeste de Kobe, donde puede percibir la cultura japonesa al tiempo que un profesor le ayuda a 
perfeccionar el inglés. Finalmente llega a Taiwán, y la aclimatación le resulta difícil. 

Estábamos en Hualien, un lugar que para los chinos tiene los tres elementos 
para que el paisaje sea bello: monte, agua y árboles (san, suei, su). Me levantaba 
temprano para hacer la oración junto al mar. Enseguida tomé conciencia de que 
cuando veía un chino se me revolvía todo, sentía rechazo hacia ellos. Me dije, 
mal empiezas, tienes que clarificar esos sentimientos. Me subí a la terraza y me 
senté a escribir dialogando con Jesús. Vi que mi rechazo se debía a que suponía 
una auténtica “muerte”: llegaba a un lugar en el que estaba ciega, no podía leer su 
escritura; sorda, no entendía nada de lo que decían; muda, no podía hablar. Me 
pregunté: ¿Qué puede haber de resurrección? Escribí: Ellos me van a dar a conocer 
su cultura, me abrirán nuevos horizontes, compartirán su riqueza… Me levanté e, 
imitando al gesto de Juan Pablo II, besé el suelo. Desde ese momento sentí gozo y 
acepté al pueblo chino. Ahora lo considero el tercero de los tres dones que Dios me 
ha regalado en mi existencia: la vida, la fe y el paso por Oriente.

En Taipéi puede conocer personalmente a Yves Raguin, la lectura de cuya obra le había cautivado. 
Con el tiempo Rosa llegará a traducir al castellano cinco libros del gran religioso e intelectual 
sinólogo, conocedor de las religiones asiáticas; el taoismo, el budismo...

Su visión trialista del ser humano abre nuevos horizontes y es un camino que ayuda 
a descubrir la propia interioridad.

Comienza a practicar las técnicas de relajación por las que ya sintió interés estando en Cambrils, 
profundiza en ellas y las aplica en los talleres de relajación que impartirá durante toda su trayectoria 
profesional. 
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Antes de ir al Oriente ya estaba interesada en las técnicas orientales de relajación; 
en Taipéi empecé a practicarlas a partir de la primera tanda de ejercicios en 
Hualien, justo a mi llegada a Taiwán.

El primer año aprende chino en la escuela Quo hi ri pau, visita las cárceles, y ayuda en el orfanato 
donde trabaja una hermana de la comunidad; en el segundo comienza a dar catequesis a los niños 
de la parroquia y sigue estudiando en la Escuela Cathay, donde una profesora protestante le ayuda 
a elaborar las lecciones de catequesis.

Primero las preparaba yo con mi chino incipiente, las llevaba a la profesora y ella 
me la grababa; yo las escuchaba y aprendía. Cuando llegaba a la catequesis, algún 
niño decía: uo ting pu ton siuni suo sama, no entiendo lo que dice la hermana. A lo 
que otro respondía: uo ting de ton, ta suo, la entiendo, dice… Fue una gran ayuda 
para aprender a hablar.

En 1984 entra en la Universidad de Tamkang, en Taipéi, como profesora de español. Le asignan 
las clases de dos materias: Fonética, que imparte en el laboratorio de idiomas a grupos de veinte 
alumnos, y Composición, para aprender a redactar.

Lo que me sorprendió es que no cometían faltas de ortografía, su escritura es 
tan compleja que han desarrollado extraordinariamente la memoria visual. Los 
alumnos trataban a los profesores con muchas atenciones, al entrar a clase estaban 
en silencio, la pizarra limpia y un vaso con té caliente en la mesa. 

En la Escuela Cathai obtiene el certificado de estudios en lengua china (mandarín). Conoce al jesuita 
Fernando Mateos, profesor de español, historiador y escritor, autor del Diccionario Chino de la 
Lengua Española; el cual le pide que se integre en su equipo como correctora de pruebas y con 
quien hace una gran amistad.

Me pidieron colaboración para corregir las pruebas del Diccionario Chino de 
la Lengua Española. Me pasaba el día en Tien Center, edificio de los jesuitas; el 
trabajo duró un año: lo hacíamos en equipo, esto me permitió ir entrando poco a 
poco en la cultura china.

La dirección de la Universidad de Tamkang desea que sus profesores tengan un doctorado. Después 
de valorar las distintas posibilidades decide conseguirlo en la Universidad de Filipinas, y durante 
las vacaciones de Taiwán va a Manila para cursar las materias correspondientes. En la Universidad 
de Tamkang le facilitan todo lo que necesita para hacer la investigación de su tesis. Cuando la 
tiene terminada viaja a Manila para defender su trabajo y obtiene el título de Doctora en Filosofía 
(Literatura Hispánica) en la Universidad de Filipinas.

Un detalle curioso: en Filipinas, el primer apellido es el de la madre, el segundo el 
del padre. Por eso el título está expedido a nombre de Rosa Mateu Ortí.

La tesis se titula: Comparación fonética, diagnóstico y tratamiento de las dificultades de los 
estudiantes chinos para aprender español y, en palabras de la autora, responde al interés creciente 
de las personas por adentrarse en otras culturas:
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“El diálogo Oriente-Occidente no puede realizarse al margen del conocimiento de 
las lenguas, que son vehículo necesario de la cultura y medio de comunicación 
entre los pueblos. 

La tesis quiere ser una ayuda a la fraternidad universal. El hablar otros idiomas 
con una dicción correcta facilita el diálogo y el entendimiento con hombres de 
otras culturas. Esta tesis utiliza los avances de la física acústica. Los sonogramas y 
digitogramas hacen visible la onda sonora y posibilitan la comparación fonológica 
de los sonidos de las dos lenguas.

No he podido encontrar ningún estudio comparativo sobre fonética chino-
española, ni tampoco existe ningún método adaptado para enseñar la 
pronunciación castellana a los estudiantes chinos. En la conclusión presento una 
serie de observaciones y recomendaciones didácticas que deseo sean una ayuda.”

Pese a la lejanía, no pierde el contacto con su tierra de origen y sigue con atención los acontecimientos 
que se producen en España. En 1985 se aprueba la Ley de despenalización del aborto, cuatro años 
antes se había aprobado la de divorcio, y más adelante, en 2005, se aprobará la del matrimonio 
homosexual. Rosa se muestra muy respetuosa con las leyes, aunque algunas no le parezcan 
acertadas; también le merece un completo respeto la orientación sexual de las personas; pero sobre 
todo está firmemente convencida de la decisiva importancia de la educación, incluida la educación 
sexual, para la convivencia pacífica 

…educación sexual y dedicar tiempo a los jóvenes, que se sientan queridos. En 
los años setenta ya introduje la educación sexual en los colegios Vedruna donde 
fui directora; era en las clases de 13-14 años y utilizábamos los modestos medios 
modernos disponibles: diapositivas.

También sigue los acontecimientos que se producen en Europa, y se alegra ante la adhesión de 
España a la Unión Europea en 1986, o por la caída del muro de Berlín en 1989.

Había orado para que cayera el muro de Berlín y la noticia fue una gran alegría.

En su larga estancia en Taiwán, Rosa ha podido conocer a muchas personas interesantes y ha 
hecho numerosos amigos entre los profesores, religiosos, personal y alumnos. Los más destacados, 
sin duda, Yves Raguin y Fernando Mateos, pero también Thérèse Blandine, hermanita de Jesús, 
francesa, muy amiga igualmente del primero. Oriente ha sido la experiencia más enriquecedora de 
su vida.

Los años vividos en Oriente han sido para mí un gran don; suelo decir que después 
del don de la vida y de la fe, el tercero ha sido el paso por estas tierras del sol 
naciente. Al acoger esta cultura tan diferente a la que conocía, los horizontes se 
ensancharon: Jesús, el evangelio, la congregación, las personas tomaron nuevos 
matices, nueva profundidad.
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En 1990 viene de vacaciones a España y es llamada a Vic, la casa madre; allí le comunican 
la decisión del equipo general: no volverá a Taiwán, irá a Roma a estudiar… Rosa no protesta, 
obedece; la noticia contraría sus deseos de continuar en Oriente estudiando y perfeccionando su 
conocimiento de la lengua china y le duele, pero la acepta como una oportunidad. Sabe lo que es 
resistir a las frustraciones, le da fortaleza para enfrentarse a las adversidades.

Después de defender la tesis en Manila, regresé a mis clases de Tamkang; 
comenzaba el curso. A finales de junio de 1990 tomé mis vacaciones para ir a 
España. Acostumbrábamos a regresar a nuestro país cada tres años. Me llamó la 
hermana Agnés, vicaria general, y me comunicó la decisión del equipo general: no 
volvería a Taiwán, iría a Roma a estudiar. No me dijeron en qué debía matricularme, 
pero me aconsejaron que hablara con López Gay, s.j., decano de la Facultad de 
Misionología.
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Y V E S  R A G U I N

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · 

Al llegar a Taipéi se había interesado por hablar con Yves Raguin, a quien ya conocía por sus libros, 
pero no le puede encontrar hasta tres meses después.

Pilar, la hermana superiora de la comunidad, me llevó un día a visitar el centro 
Tien Center, que los jesuitas tienen en Taipéi; al llegar a la biblioteca me dijo: 
éste es el padre Yves Raguin. Fue el 2 de junio de 1983, era alto, de aspecto muy 
respetable, acogedor, generoso; me escuchó y me regaló su libro Profundidad de 
Dios diciéndome que podía ir a verlo. Hablábamos en francés. 

De aquel primer encuentro surgió una profunda amistad. 

Yves pasaba meses por el mundo dando conferencias o ejercicios espirituales en paí-
ses de Europa, en Canadá y en Filipinas. Los meses que él estaba en Taiwán, nos 
veíamos casi todas las semanas. Antes de terminar la visita, fijaba el próximo encuen-
tro. Solíamos comentar textos de sus libros que necesitaba aclarar, entender mejor; 
le comentaba lo que estaba viviendo en la comunidad, en el trabajo, en la oración… 
Yo pensaba y le decía: te he conocido tarde, ya soy mayor y quiero aprovechar para 
aprender mucho. Por su parte, él tenía interés en darme a conocer su camino espiri-
tual hacia Dios y me regalaba sus libros editados, artículos publicados y sus escritos.

Con frecuencia nos ofrecía un día de retiro, nos juntábamos algunas amigas 
suyas religiosas de habla francesa. Me dirigió los ejercicios espirituales de mes en 
preparación de las bodas de plata de profesión religiosa (28 de junio a 29 de julio 
de 1987). Él trabajaba en el tercer piso de Tien Educational Center, en donde los 
jesuitas tenían la biblioteca, y durante ese mes pasé a residir con las religiosas que 
vivían en el piso undécimo. 

Rosa baja todos los días a ver a Yves Raguin a última hora de la tarde, él traía un folio preparado con 
tres apartados: el tema, orientaciones para la oración y textos para profundizar en el tema. 

Al llegar le comentaba cómo me había ido el día y me daba la hoja para el día 
siguiente. Uno de los primeros días de ejercicios me preguntó si podía venir a estar 
con nosotros un padre jesuita muy mayor, le dije que no me importaba que se uniera 
a nosotros. El jesuita llevaba siempre un gran bolso que colocaba al lado derecho 
del sillón donde se sentaba, el bolso llamaba la atención y muchos de nosotros nos 
preguntábamos qué podría haber dentro de él, era una simple curiosidad. Un día, 
de pronto, lo abrió, y mis ojos fueron rápidos a descubrir su interior, si habría libros, 
comida… pero no había nada importante, simplemente unos cuantos periódicos 
arrugados. Al fin habíamos salido de dudas. En realidad este jesuita, entrado en 
años, seguía pendiente de los demás, siempre dispuesto a ayudar. Solicitar asistir a 
las charlas de los ejercicios, era toda una lección de humildad. 
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En 1989 hice la semana de ejercicios junto con nueve religiosos del Verbo Divino. 
El tema fue La Encarnación: Qué significa para Dios y para nosotros que el Verbo se 
haya hecho carne. Por la mañana les daba a ellos una charla en inglés y luego me la 
daba a mí en francés. La casa donde estábamos tenía dos edificios, uno para las 
religiosas y otro para los religiosos y en el centro la iglesia en donde nos uníamos 
para la celebración de la misa y para la liturgia de las horas. Disponía también de 
una hospedería en donde yo residía. Por la tarde solíamos dar un paseo por los 
alrededores. El lugar era de gran belleza; lo que más me impactó fue un inmenso 
bosque de bambú.

La última visita fue en 1990, la recuerda con nitidez:

Lo vi por última vez antes de marcharme de vacaciones a España en 1990. Seguimos 
comunicándonos por carta…

Comunicación epistolar que duró ocho años, hasta el fallecimiento de Yves en Taipéi, cuando tenía 
86 años.

Conservo todas sus cartas. He releído algunas y están llenas de cariño y de 
enseñanzas. Creo que son un gran tesoro. Falleció el 9 de diciembre de 1998 casi 
de repente, tenía sobre la mesa de su despacho su último artículo en un sobre 
preparado para enviarlo. La noticia me llenó de dolor, pero tengo la seguridad de 
que me sigue ayudando.

Rosa mantiene una buena amistad con Thérèse, la religiosa que conoció a través de Raguin. 

Sigo comunicándome con una religiosa hermanita de Jesús del padre Foucault, 
Yves era gran amigo de las dos. Conocí a Thérèse en Taipéi; la superiora general 
de las hermanitas de Jesús la había enviado allí a estudiar mandarín con el fin de 
prepararse para entrar en China continental. Ella había estado diez años en Macao 
trabajando en una fábrica y viviendo en comunidad con los más pobres, en una 
barquita. Sabía el idioma del lugar, el cantonés, pero no hablaba el mandarín. 

Trabajó en Pekín muchos años, fue jefa del equipo de traducción chino–francés. 
Residí con ella las dos semanas de estancia en China continental, cuando fui 
enviada por la Universidad de Murcia para darnos a conocer en varias universidades 
chinas que tenían Departamento de Español. Cuando se jubiló la destinaron a 
Jerusalén, y allí nos vimos en cada uno de los viajes que hice: 2007, 2010, 2012. 
En uno de ellos me hizo un gran regalo: la colección de cintas casetes, grabación 
de los ejercicios que Yves dio a las hermanitas de Jesús en 1984 con motivo de las 
bodas de plata de mi amiga Thérèse. Las pasé al ordenador, se oyen perfectamente 
y puedo escucharlas con frecuencia.

La lectura en profundidad de casi todas las obras de Raguin, su espiritualidad, sus charlas, sus 
conversaciones, sus consejos, su ejemplo  influyen decisivamente en el pensamiento de Rosa; 
cuanto de él aprende, con el tiempo lo pondrá en práctica y lo transmitirá a sus alumnos.
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Vivencié a través de Yves Raguin que la antropología oriental considera al ser 
humano una unidad de cuerpo, corazón y espíritu. Así se muestra en la filosofía 
de las grandes religiones: Budismo, Confucionismo, Taoísmo. Poco a poco fui 
madurando esta visión antropológica del hombre como fruto del estudio, de la 
reflexión, del diálogo con los profesionales y con los alumnos y así lo he podido 
mostrar en mis clases.

Puedo afirmar que hay un antes y un después de conocerlo personalmente. Su 
amor profundo me dio una gran seguridad y físicamente me enderecé, en España 
iba generalmente con la espalda algo encorvada. Me sentía muy feliz y llena de 
energía con muchos deseos de aprender y de avanzar en el camino hacia Dios, un 
camino hacia la interioridad en donde Dios mora. 

En 2012 el Instituto Ricci, creado en Taipéi en 1966 por Yves Raguin para la investigación de las 
religiones orientales, quiere homenajear a su fundador con motivo del centenario de su nacimiento 
e impulsa la celebración de una serie de actos de reconocimiento del jesuita. El homenaje se inserta, 
como una sesión especial, dentro de un congreso internacional denominado Conferencia del Océano 
Pacífico, organizado por la Sociedad de Estudios del Pacífico de Taiwán y patrocinado por el Consejo 
de Pueblos Indígenas de Taiwán (ROC). El objetivo del congreso es evaluar y describir los recursos 
espirituales e históricos de Oceanía y de los pueblos austronesios, así como las formas creativas 
a través de las cuales se expresan. En la documentación que presenta el encuentro se puede leer: 

El Océano Pacífico no es solo un espacio físico, sino también un espacio místico: su 
inmensidad y la experiencia de su travesía han inspirado profundos conocimientos 
espirituales expresados a través de historias, mitos, música y epopeyas; sus 
fronteras e islas han sido testigos de la llegada y el declive de todas las tradiciones 
místicas del mundo rompiendo a lo largo de su costa oleada tras oleada; es en 
última instancia uno de los espacios privilegiados donde la humanidad ha refinado 
su experiencia, cantándola en resonancia con lo divino.

La similitud de esas experiencias espirituales a veces se resume en el término 
“sentimiento oceánico”, aunque esa denominación sigue abierta a desafíos y 
controversias. La expresión lingüística y musical, la experiencia mística, las 
metáforas literarias y artísticas y la interacción cultural forman parte de la 
integridad de la región. 

El padre Raguin fue un maestro espiritual cuya influencia se extiende sobre Asia 
y Oceanía y también a otros continentes. Su pensamiento y espiritualidad fueron 
marcados por los espacios que recorrió y por la gente con la que se reunió de 
todas las razas, religiones y culturas. En varios aspectos, era verdaderamente un 
“hombre oceánico”. Recordar su vida y el estilo espiritual que cultivó nos ayudará a 
esbozar la historia de Asia-Pacífico, los encuentros espirituales durante los últimos 
cincuenta a sesenta años y a formular mejor los desafíos espirituales que están 
emergiendo hoy.
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El director del Instituto Ricci, Benoît Vermander s.j., invita a Rosa a pronunciar una conferencia 
con el título Yves Raguin y el misterio de Cristo, ante un auditorio formado en su mayor parte por 
dirigentes de los pequeños países oceánicos que asisten al congreso; estos son algunos fragmentos 
de su intervención:

La palabra es esencial para la revelación del misterio, sea el misterio de una 
persona o el misterio de Dios. Sólo la palabra puede revelar a otro lo que pienso. 
Esas palabras brotan de lugares más o menos profundos. Hay palabras que salen 
de los labios, otras brotan del corazón o brotan de las entrañas. Estas son las que 
nos revelan verdaderamente y llevan nuestro secreto al otro. […]

El misterio cristiano casi siempre se define diciendo que lo esencial es el amor. Es 
verdad, pero después de haber vivido tantos años en países no cristianos, se duda 
de atribuirse el monopolio del amor. […]

…es necesario comprender la afirmación de Pablo: Completo en mi carne lo que falta a 
las tribulaciones de Cristo (Col 1,24). Tribulaciones de Cristo son todo lo que no pudo 
“vivir” en su existencia tan corta: treinta años de formación y tres de ministerio. 
Es un tiempo muy corto cuando se trata de una existencia humana. Yo le dije un 
día: Pero, Señor, si no habéis conocido la crisis de los cuarenta. Él me respondió 
simplemente: Sois vosotros, hombres y mujeres, quienes tenéis que vivirla por mí. Es 
necesario, pues, que aquellos en los que Cristo vive, muestren al mundo lo que hubiera sido 
Cristo a los cuarenta, a los cincuenta, a los sesenta, a los setenta años, […]

El último párrafo del libro Alpha Oméga está resaltado, lo cual pone de manifiesto 
la importancia que tiene para Yves esta confesión de su vida: “Ahora, sin que nada 
pueda detenerme, esta conciencia de mí mismo que comenzó a tomar consistencia 
durante mi vida terrestre puede crecer y salir en una verdadera explosión que no 
tendrá jamás fin, porque Dios es también una explosión perpetua. Mi conciencia, 
muy limitada en el momento de su comienzo, no cesa de brotar y de crecer en 
el mismo corazón de la divinidad. Me descubro a mí ahora cada vez más divino. 
Jamás podré decir: “He alcanzado el límite de mi experiencia”, porque jamás 
cesaré de crecer en Dios. Dios será siempre más grande que yo. Él me atraerá sin 
cesar para hacerme más y más semejante a Él. Jamás podré decir: “Yo soy” como 
Dios mismo puede decirlo. Siendo desde siempre mi “Alfa”, seguirá siendo siempre 
mi “Omega”, una Omega que nunca podré alcanzar.”
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R O M A

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · 

Como educadora considera que ha completado su formación: Magisterio y Pedagogía; como 
religiosa le falta estudiar teología. En Italia reside dos años y se matricula en la Facultad de 
Misionología de la Universidad Gregoriana dirigida por los jesuitas, en aquel momento considerada 
la mejor universidad de Roma.

En octubre de 1990 desde València fui a Roma y comencé los estudios en la 
Gregoriana. Durante mi niñez y juventud estaba contenta con poder aprobar ya 
que trabajaba y estudiaba al mismo tiempo. En Roma aproveché al máximo, me 
matriculé y superé con calificaciones altas las treinta y dos asignaturas: era la 
primera vez en la vida que podía dedicarme al estudio, sin tener que trabajar.

Rosa es, si no de las primeras, sí de las pocas mujeres que estudia Teología en aquella época, carrera 
a la que no pudieron optar hasta después del Concilio Vaticano II; obtiene la calificación summa cum 
laude. 

…éramos unos treinta alumnos, todos sacerdotes o religiosos, y sólo tres mujeres. 
El trato era muy cercano y amistoso. Considero un regalo de Dios haber podido 
estudiar teología: siempre he pensado que tenía que prepararme bien para las dos 
vocaciones a las que me siento llamada, religiosa y educadora.

La tesis de licenciatura se titula Inculturación del carisma “Vedruna”. Rosa se plantea los interrogantes 
que despierta en misionología el vocablo “inculturación”: ¿Cómo inculturar el evangelio?, ¿cómo 
realizar una evangelización inculturada?, ¿cómo inculturar el carisma?... Y concluye,

El carisma, vivencia profunda del misterio trinitario, es la savia oculta, el elemento 
dinamizador de toda la actividad del instituto. Se transmite a través de la vida. 
La inculturación se da cuando las hermanas nativas asumen la espiritualidad 
Vedruna, y la expresan en su propio idioma y con los símbolos de su cultura. […] La 
Congregación de Carmelitas de la Caridad, extendida por Europa, América, Asia 
y África bajo la acción del Espíritu Santo, vive en cada uno de sus miembros un 
constante proceso de inculturación.

Durante su estancia en Roma, compagina el estudio con el ejercicio del voluntariado, sirviendo cada 
semana en el comedor de Sant’Egidio. 

…se daba comida a los pobres; el primer día me explicaron que cada uno de ellos 
era Jesús, y se les servía como en un restaurante. 

En 1991 asiste a la misa celebrada en el Vaticano por Juan Pablo II, allí está el teólogo suizo, gran 
ecumenista como defensor de la unión de las iglesias cristianas —él era de origen protestante—, 
Roger Schutz, conocido como el hermano Roger y fundador de la Comunidad de Taizé, en la Borgoña 
francesa, y también la religiosa Teresa de Calcuta. 
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Rosa recuerda con ternura el día que conoció en Taipéi a la después canonizada como santa. 

Conocí a la madre Teresa de Calcuta en Taipéi cuando vino a visitar el país. En la 
sala donde nos reunimos estaba sentada en la primera fila, muy cerca de ella. Me 
impresionó su porte, su interioridad… 

Lo que especialmente admiro en ella es el haber estado atenta a las sugerencias 
del Espíritu y a las necesidades de los pobres. Estaba en un colegio y dejó el 
Instituto de la Virgen María al que pertenecía para ponerse al servicio de los pobres 
moribundos tendidos en la calle. Poco a poco se le unieron personas con su misma 
sensibilidad y fundó la Congregación de Misioneras de la Caridad, hoy extendidas 
por el mundo entero. Llevan toda suna vida de oración y de gran austeridad, 
continúan la labor de la Madre Teresa.

Su muerte, en 1997, me produjo pesar por su pérdida y acción de gracias a Dios por 
la vida de esta mujer extraordinaria.
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TA I Z É

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·

Cuando fue a Roma por primera vez en 1975 ya había oído hablar de Taizé y del hermano Roger, y 
junto a otra hermana proyectan pasar por allí al regreso; no obstante, desisten porque van cargadas 
con las maletas. Pero el deseo permanece latente.

A mi regreso de Taiwán y de Roma, ya destinada en Murcia tuve la oportunidad 
de unirme a un grupo que salía de València. El viaje a Taizé me enseñó mucho. 
Llevábamos sólo un chófer, de noche, al llegar a la frontera con Francia en un 
área de descanso, el chófer cogió su manta y se tumbó para dormir. Los cincuenta 
pasajeros estuvimos esperando largo rato hasta que regresó y reemprendimos el 
viaje.

En aquel viaje adquiere la experiencia necesaria para organizar otros: que no se puede llevar 
solamente un chófer; que es un trayecto demasiado largo para hacerlo de un tirón; cómo moverse 
al llegar a Taizé... Se ilusiona y empieza a diseñar un nuevo proyecto que ella misma lidera durante 
trece años, y que luego continuará promovido por los mismos jóvenes peregrinos.

Estaba en nuestro colegio de Murcia dando catequesis de confirmación en la 
parroquia. Tenía buena relación con el sacerdote que llevaba años yendo a Taizé 
a primeros de agosto. Él me orientó sobre el modo de hacerlo, de la compañía de 
autobuses que él contrataba… Lancé la idea y se apuntaron muchos jóvenes, el viaje 
lo hacíamos de Murcia a Montserrat, llegábamos a media tarde, podían recorrer la 
montaña, visitar el monasterio, disfrutar de la belleza del paisaje. Dormíamos en 
un albergue y por la mañana tomábamos el desayuno temprano y al autocar. 

Una vez en Taizé nos acogía un hermano, nos informaba sobre las actividades que 
se hacían, distribución de responsabilidades (limpieza de los distintos espacios, 
invitación al silencio, distribución de la comida…) nos asignaba la zona en donde 
plantar nuestras tiendas y, a vivir esa semana con miles de jóvenes del mundo 
entero. Generalmente en la segunda mitad de julio nos reuníamos alrededor de 
siete mil.

Muchos de ellos repetían porque decían que les llenaba su vida de sentido, crecían 
en la fe y era una gran riqueza el compartir con culturas y lenguas tan diversas, 
hacer amigos del mundo entero… 

El trabajo de Rosa con aquellos adolescentes es fructífero y propicia una sólida amistad que se irá 
renovando con el tiempo

Empezamos a reunirnos los fines de semana desplazándonos desde Murcia hasta 
el albergue de nuestra congregación en Vinalesa. Hoy están casados y con hijos. 
Nunca perdimos la relación porque cada vez que venía a España de vacaciones nos 
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veíamos. Ahora, al estar definitivamente en mi patria, hemos acordado reunirnos 
cada dos meses en Murcia, para continuar el camino de crecimiento en la fe y de 
maduración humana.

En Taizé tiene la oportunidad de conocer personalmente al hermano Roger, a quien sólo había visto 
en Roma.

Conocí y admiré al hermano Roger. Creo que fue un instrumento del Espíritu 
Santo para renovar la Iglesia e invitar a los jóvenes a conocer a Jesucristo. Algo 
semejante ocurrió en la Edad Media en el monasterio del Cluny que fue un foco de 
espiritualidad para renovar Europa. 

En 2005, el religioso muere asesinado por una perturbada. Rosa está en Alemania en el Encuentro 
de la Juventud con el papa Benedicto XVI, recién elegido. 

A media noche sonó el móvil y un amigo me dice: acaban de asesinar al hermano 
Roger. Fue un golpe fuerte, de gran dolor. Cuando amaneció ya nos llegaron más 
detalles, había sido una mujer rumana que se había acercado a él durante la oración 
y le había clavado un cuchillo. Él siempre llegaba para la oración rodeado de niños, 
los niños seguían atentos o jugando en el espacio reservado para los monjes. 

La respuesta de la comunidad fue admirable, aceptaron el hecho perdonando a la 
mujer que en un momento de desvarío había cometido ese acto abominable. 

El diálogo ecuménico avanza tanto en la iglesia católica como en todas las iglesias 
protestantes. Ahora el diálogo va creciendo y ampliándose al diálogo interreligioso.

Rosa cree que esa es la vía más apropiada para conseguir la paz y el entendimiento entre los pueblos.

Conocer la riqueza de las otras religiones ayuda a conocer y valorar la propia. 
Se teme lo que no se conoce. En el fondo de todos los seres humanos, sean de la 
religión que sean, está el amor, la acogida del amor del otro y el don de expresar el 
propio amor. 

En este sentido, considera que la separación Iglesia-Estado sería beneficiosa. 

Antes del emperador Constantino la Iglesia no estaba sometida al poder político, 
era libre, estaba solo pendiente de vivir el mensaje de Jesús. Es bueno que el Estado 
sea laico y potencie el respeto a todas las religiones presentes en el país. 
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M U R C I A

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · 

En 1992 regresa a España y es destinada a Murcia, da clases en el colegio Vedruna, en el Minor 
Teologia, que ofrece cursos para los profesores de Religión, y en el Centro de Estudios Teológicos 
y Pastorales (CETEP) para seminaristas. Se integra en CONFER, la Conferencia española de 
religiosos de la diócesis de Murcia y es elegida vicepresidenta, cargo que ejercerá hasta su marcha 
a Jerusalén. De ese periodo, y con motivo de la aprobación por la ONU de los Objetivos del Milenio, 
recuerda Rosa que participó con las entidades murcianas que reclamaban destinar el 0,7 por ciento 
del PIB para paliar la pobreza. 

¡Cómo deseo que esos objetivos sean una realidad!

Dos años después, es destinada por su congregación a la comunidad de Los Rosales, pero 
le resulta difícil adaptarse.

No me ha sido fácil estar en la comunidad a mi regreso de Taiwán: me sentía como 
si no estuviera dentro del carisma de nuestra congregación, porque la comunidad 
en la que vivía ponía el acento en la “lucha por la justicia”, el compromiso con 
los pobres; yo me sentía más llamada a trabajar en la educación cristiana de los 
jóvenes. A pesar de esa dificultad siempre pensé que debía ser fiel al sueño de 
Dios sobre mí, y al carisma de la congregación: trabajar por la gloria de Dios y el 
bien de los hombres, y transmitir el evangelio y promover la justicia que el mismo 
evangelio exige.

Al año siguiente ya es profesora asociada en la Universidad de Murcia; empieza impartiendo la 
asignatura Mensaje Cristiano, síntesis de fe cristiana junto con Francisco Martínez Fresneda, 
franciscano; al curso siguiente, el Departamento de Religión le propone enseñar Religión y Cultura 
con Francisco Oliver, también franciscano, porque la asignatura estudia las grandes religiones. 

En Murcia pronto comienza a dirigir talleres de relajación y técnicas orientales de oración. Más 
tarde, el departamento presenta para su aprobación oficial la materia: Fenomenología de la oración 
y técnicas orientales de relajación, que despierta notable interés. Las asignaturas que se cursan 
en el departamento son materias de créditos de libre configuración y se matriculan estudiantes de 
otras facultades, más de dos mil pasan por sus clases. 

Éramos seis profesores en el Departamento de Religión: tres franciscanos, dos 
sacerdotes diocesanos y yo. Nos complementábamos unos con otros, formábamos 
un grupo muy unido y bien coordinado. Fueron veinte años de gran satisfacción 
y riqueza, valorados por los compañeros y alumnos, por el Rectorado y por el 
personal de Secretaría y servicios de la Universidad.

Los veinte años que trabaja en el Departamento de Religión formando equipo ella sola con cinco 
hombres, le hacen reflexionar sobre el papel y la participación de la mujer en la Universidad, en la 
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investigación y en todos los ámbitos sociales y profesionales. No ve positivo un feminismo radical, 
fundamentalista, pero se alegra de como progresan en el mundo las reivindicaciones de las mujeres.

Me siento mujer, y orgullosa de ser mujer; a mis alumnas les ayudaba a potenciar 
las cualidades propias de nuestra condición de mujeres. Lo mejor es que hombres 
y mujeres colaboremos en armonía, cada uno aportando sus propios dones. Pienso 
que el mundo y la sociedad mejorarían si las mujeres tuviéramos mayor participación 
y responsabilidad en la iglesia y en la sociedad. Creo que los hombres y las mujeres 
deberíamos de tener los mismos derechos. Con alegría veo que se va tomando mayor 
conciencia en todos los países del respeto y valoración que merecen las mujeres.

Comienza una etapa de intensa y fecunda labor intelectual y docente: Escribe y edita, en coautoría 
con su compañero, el profesor Francisco Oliver, Religión y Cultura, que se utilizará en la Universidad 
de Murcia como libro de texto.

Dada su universalidad y al mismo tiempo su extrema diversidad, el fenómeno 
religioso no ha dejado de provocar múltiples reflexiones en todos los tiempos. Ni 
siquiera nuestra época, acusada injustamente de frívola y superficial, se ve exenta 
de esta tarea. Y es que el espíritu humano, desde que barruntó la huella de esa fuerza 
misteriosa que se halla presente en el discurrir de las cosas y en los acontecimientos 
de la propia vida, necesita encontrar una respuesta que le satisfaga, para hallar en 
ella el sentido profundo de su propia existencia. La riqueza de las religiones es 
patrimonio de la humanidad; en ella quedan registrados los caminos trazados por 
el hombre desde que piensa y hasta donde su memoria alcanza.

Se integra como profesora en la Escuela de Espiritualidad. Traduce y publica el libro de Yves Raguín 
La fuente: caminos de interioridad en Oriente y Occidente.

Se puede explorar el curso de un río y buscar su origen caminando por tierra firme, 
aunque también se puede permanecer en la corriente y remontarla sin salirse 
nunca de ella. Este es el camino seguido por muchos místicos, y es el camino 
particularmente seguido en la contemplación oriental (Y. Raguin).

Colabora en el libro colectivo Aspectos de didáctica de la lengua y la literatura, con el artículo 
“Comparación fonética, diagnóstico y tratamiento de las dificultades de los estudiantes chinos para 
aprender español”. Es un resumen de su tesis doctoral en Filosofía (Literatura Hispánica) presentada 
en 1990 en la Universidad de Filipinas.

Traduce y publica un segundo libro de Raguin: La salvación es para todos. 

Cuando las otras religiones se desarrollaban en el otro extremo del mundo, era 
relativamente fácil pensar y decir: “Fuera de la Iglesia no hay salvación”; pero 
¿quién que haya estado en contacto con los fieles de otras iglesias o de otras 
religiones se atreverá a defender semejante proposición? (Y. Raguin). 

La edición coincide con el fallecimiento del autor, tan valorado y apreciado por Rosa, que recibe la 
noticia con dolor pero con serenidad.
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Lo viví con la seguridad de que desde el cielo me acompaña, nos acompaña a las 
personas que amaba. 

En Madrid se le reconoce el Doctorado en Pedagogía, por homologación del obtenido en la 
Universidad de Filipinas.

En junio de 2000 la Universidad de Murcia la envía a China; vence todas las dificultades burocráticas 
para obtener el permiso de entrada, una vez allí nota que la siguen, se siente como espiada, pero 
logra su propósito y durante quince días visita varias universidades chinas en Pekín que tienen 
departamento de español.

El objetivo del viaje era presentar nuestra Universidad de Murcia en los centros 
de estudio de Pekín; así lo hice gracias a la ayuda de mi gran amiga Thérèse, que 
residía allí enviada por su superiora general para que su congregación, hermanitas 
de Jesús, estuviera presente en China. Trabajaba en el edificio del gobierno 
comunista como jefe del Equipo de Traducción chino-francés.

En 2002 se abre una nueva comunidad en Puente Tocinos, una barriada de la capital murciana, con 
otras dos religiosas. Al año siguiente asiste en la hora de la muerte a su madre, que estaba viviendo 
en Alzira en casa de su hija Mari Carmen. Rosa recuerda cómo siendo niña cuidó a su padre en los 
últimos días de vida; de joven, en Cambrils, presenció el fin de algunas hermanas mayores de la 
Comunidad; sufrió la impotencia de ver morir a una niña en Santo Domingo; lloró el tránsito de su 
maestro Yves Raguin... Rosa sabe muy bien cómo debe afrontarse la muerte.

Como una parte del proceso de la vida: nacemos, crecemos, nos desarrollamos, van 
disminuyendo nuestras fuerzas y capacidades, y morimos. Para los creyentes la 
muerte es como un momento de parto para pasar de esta vida terrena a otra vida de 
plenitud en Dios, plenitud de amor. En el cielo-tierra seguimos el camino de amor 
hacia nuestros seres queridos, hacia la humanidad… 

Se reúnen los cinco hermanos, son momentos muy emotivos, pero todo ello no frena la actividad de 
Rosa como escritora.

Traduce de nuevo a Yves Raguin: Jesucristo, Alfa y Omega, ahora pendiente de edición.

En el cristianismo, Dios es a la vez el Dios personal que nos revela la tradición 
judía y cristiana y, al mismo tiempo, el Absoluto de todas las filosofías y religiones. 
Por eso es tan importante volver en cada cultura a las concepcio nes básicas de 
estas religiones y filosofías. Es necesario que el esfuerzo hecho antiguamente en 
Occidente para integrar las corrientes filosóficas del Próximo Oriente y de Grecia, 
se reanude al contacto con la India, la China y con otras culturas.

El ser humano siempre ha soñado sumergirse en la fuente de la cual brota toda 
vida... Qué gozo cuando descubre que la fuente de esta vida es el amor. ¿Por qué 
se ha tardado tanto tiempo para descubrir esta verdad que es esencial a toda 
experiencia humana? (Y. Raguin).
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Escribe y publica Templar y contemplar: técnicas de relajación y oración; quizás su texto más 
significativo y el más divulgado, muy influido por el pensamiento de Raguin, especialmente en 
cuanto se refiere a la visión antropológica del ser humano y al contenido de las religiones.

Templar y contemplar contiene técnicas que templan, relajan, serenan, tranquilizan, 
armonizan, pacifican, apaciguan, reconcilian, equilibran… y llenan el ser de 
energía. Un instrumento útil para potenciar la salud física y psicológica, desarrollar 
los cinco sentidos, llenar el corazón de paz profunda, abrir la mente a lo positivo, 
escuchar a quien necesita ser escuchado, perdonar a quien te ha ofendido, vivir el 
presente y sobre todo crecer en el amor.

Se tiene de todo, pero se carece de lo esencial: serenidad, paz, armonía, felicidad… 
En general, el ambiente actual dificulta que el ser humano alcance su madurez 
y plenitud porque le mantiene en niveles superficiales y no le orienta hacia 
valores que dan sentido profundo a su vida. El bombardeo constante de reclamos 
al consumo, al erotismo, a la frivolidad… hace cada vez más urgente encontrar 
espacios de distensión, de encuentro con la interioridad de uno mismo, de diálogo 
confiado y profundo con Dios y con los demás; para eso hace falta estar sereno y 
relajado, es urgente aprender a relajarse.

También hay que considerar que la misma realidad social en la que convivimos 
con personas de diferentes religiones está reclamando el respeto y el diálogo 
interreligioso.

En 2007 viaja a Tierra Santa, en una peregrinación colectiva organizada por el párroco de Nuestra 
Señora del Rosario, de Puente Tocinos, donde ella reside en aquel momento y en cuya parroquia 
colaboraba. Le impacta tremendamente contemplar la realidad, sobre todo la situación de los 
palestinos. 

El guía Ranzi varias veces me dijo: ¿por qué no venís? Hace mucha falta vuestra 
ayuda; estas palabras me llegaron al corazón. Recorrer los lugares de la tierra de 
Jesús supuso crecer en la fe y en su conocimiento, una ayuda grande a la hora de 
leer los evangelios, porque todos los pasajes se llenaban para mí de vida, eran ya 
sitios conocidos.

Rosa desea volver a Tierra Santa y como es vicepresidenta de la Conferencia Española de Religiosos 
intenta organizar otra peregrinación desde Murcia, pero al estallar el conflicto de la Franja de Gaza 
en 2008 no puede llevarse a efecto. Por fin lo consigue en marzo de 2010; representando a la 
Universidad de Murcia, visita la Universidad Católica de Belén y la Universidad Nacional de Palestina 
An-Najah, en Nablus. Durante quince días da clases de español e imparte talleres de relajación, 

…un miembro del gobierno palestino participó en el último taller de relajación en 
la Universidad An-Najah y pidió que se hiciera en Ramala, sede del gobierno. El 
taller se realizó el lunes, día 12 de abril de 10h a 12h, antes de ir al aeropuerto para 
regresar a Madrid. Asistieron unas treinta personas. 
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Acompañada por profesores de ambos centros, tiene ocasión de visitar uno de los campos de 
refugiados de Belén y realiza un taller de relajación con los niños, 

…sólo dando una vuelta por las calles quedé impresionada por la miseria que 
se respira. Empezaron viviendo en tiendas pero después de tantos años han 
comenzado a construir viviendas muy apiñadas.

Y también va al campo de Nablus, Balata, en el que visita la escuela de niñas construida con ayuda 
internacional.

Nos atendió el responsable del centro cultural y en un inglés fluido estuvo durante 
más de una hora informando sobre la historia del campo y sobre la situación de 
inseguridad, miedo y opresión en que viven, pues el ejército israelí se presenta allí 
sin previo aviso a cualquier hora de la noche.

En 2010 traduce y publica un cuarto libro de Ives Raguin, Plenitud y vacío: Cristo y el camino zen:

¿Cómo se puede conjugar la experiencia espiritual cristiana con el camino del 
budismo zen? 

Es necesario que el cristiano que comienza el camino zen deje de lado su Biblia, la 
ponga en la estantería. […] el budista que sigue el camino zen, debe dejar también a 
Buda para avanzar en el camino del pensamiento. Budista o cristiano, quien siga el 
camino zen se despega de todo “pensamiento” y se adentra en una vacuidad cada 
vez más afianzada. (Y. Raguin).

Ese mismo año se cumplen los cincuenta desde que entró como novicia en Vinalesa, las bodas de 
oro, y lo celebra solemnemente en Puente Tocinos en la parroquia de Nuestra Señora del Rosario el 
22 de mayo, vigilia de Pentecostés. 

Estuvieron presentes mis hermanos y muchos amigos. Fue una eucaristía de acción 
de gracias muy hermosa. Antes tuvimos varios encuentros y celebraciones con el 
grupo de hermanas que también celebraban las bodas de oro; nos juntamos en 
nuestra casa del Manzo, donde reposan los restos de santa Joaquina de Vedruna, 
nuestra fundadora, recordando el tiempo de noviciado, compartiendo retazos de 
nuestra vida y dando gracias a Dios por sus dones.

Me preparé con un mes de ejercicios espirituales en la Trapa, en el monasterio de 
San Isidro de Dueñas (Palencia). Me unía al rezo de los monjes, oraba y paseaba 
por la hermosísima huerta. En su propiedad se junta el río Carrión con el Pisuerga, 
la abundancia de agua lo ha convertido en un bosque y una huerta llena de frutos. 
Iba a hablar con cierta frecuencia con Alberico Feliz que me acompañaba y me 
orientaba en el camino hacia Dios. Fue un mes de gran provecho espiritual, 
inolvidable.

Al año siguiente realiza su tercer viaje a Tierra Santa, también con finalidad académica: firmar e 
intercambiar los convenios de colaboración entre la Universidad de Murcia y las de Belén y An-
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Najah. Además de completar los pasos iniciados en la visita del año anterior, aprovecha para 
organizar talleres de relajación y dar clases de español.

Hay interés por aprender castellano debido al gran número de palestinos que 
emigran a Latinoamérica, muchos tienen familiares en ese continente. 

Esta vez la estancia es más larga, mes y medio, y le permite experimentar personalmente las 
condiciones de vida del país.

…utilizar los autobuses públicos me proporcionó la posibilidad de conocer un poco 
más la situación de opresión en que vive el pueblo palestino, opresión que el pueblo 
de Israel considera necesaria para evitar atentados. Trasladarse de Jerusalén a 
Belén con el paso por los controles para entrar y salir por el muro; ir a Nablus con 
cambio de autobús en Ramala, ciudad también sitiada, para llegar a la Universidad 
An-Najah, fue todo un reto y un cúmulo de vivencias.

El interés por Tierra Santa que despertó en Rosa aquel primer viaje en 2007 no ha hecho más que 
crecer, el eco de las palabras del guía ¿por qué no venís? Hace mucha falta vuestra ayuda resuena 
en su conciencia; a ello se añade la cercanía de su jubilación como profesora en la Universidad; todo 
la empuja a volver. Al fin se decide y, en agosto de 2011, presenta al capítulo general una propuesta 
para que la congregación se haga presente allí, abriendo una comunidad en Tierra Santa.

En noviembre de 2012 viaja de nuevo a Taiwán para participar en la Conferencia del Océano 
Pacífico; el congreso dura cuatro días, pero Rosa permanece un mes en la comunidad de Taipéi 
donde, además de ayudar a las hermanas, aprovecha el tiempo para ejercer la docencia en distintas 
universidades: 

En el Colegio Wenzao expuse un resumen de mi tesis doctoral e hicimos ejercicios 
de fonética a los estudiantes chinos que aprenden español. En la Universidad de 
Fujen pronuncié dos conferencias: Influencia de la religión en la mentalidad y en los 
valores de los chinos y de los españoles, y Evolución de la conciencia. En la Universidad 
Providence, participé en el VII Simposio Internacional sobre Lingüística Aplicada 
y Cultura, y presenté un estudio crítico y literario sobre el Cántico Espiritual de san 
Juan de la Cruz, conferencia que repetí también en la Universidad de Tamkang y 
en la de Taitá. He aquí un fragmento:

Mi Amado: las montañas,
los valles solitarios nemorosos,
las ínsulas extrañas,
los ríos sonorosos,
el silbo de los aires amorosos,
la noche sosegada
en par de los levantes de la aurora,
la música callada,
la soledad sonora,
la cena que recrea y enamora.
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Han pasado más de 20 años desde que Rosa regresó de Taiwán y se sorprende de la facilidad con 
que entiende y se expresa en chino, que es la lengua de sus hermanas en Taipéi. 

En 2012 se jubila como profesora de la Universidad de Murcia. Ha sido una larga carrera profesional 
como docente que le ha producido muchas satisfacciones, la principal el haber contribuido a educar 
a más de cuatro mil alumnos en las buenas prácticas, en el respeto, en el diálogo, en la solidaridad. 

Casi cinco décadas ejerciendo como educadora le han permitido conocer en primera línea las 
dificultades que sufren los profesores por las sucesivas adaptaciones legislativas de la docencia, de 
las que Rosa conoció hasta siete; precisamente en materia de educación, que es la piedra angular 
del comportamiento humano, lo que nos capacita para convivir en paz, sin prejuicios, sin violencia, 
en predisposición permanente al respeto mutuo y a la reconciliación.

Es una pena, un desastre, que las leyes sobre Educación, programas y asignaturas 
cambien constantemente en España; al ritmo de la ideología que ostenta el poder 
de turno. En otros países europeos hay una continuidad y eso da un fruto en el 
nivel de conocimientos y en el progreso y maduración de los alumnos. 

También es penoso para los profesores que tienen que atenerse a los nuevos 
programas cada vez más exigentes en planificaciones y papeleo, muchas veces sin 
tener en cuenta el proceso de aprendizaje de los alumnos. 

No obstante, hay aspectos positivos como la mayor atención al alumnado con 
dificultades de aprendizaje.
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E L  C A R I S M A  V E D R U N A

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·

En 2013 termina de escribir Joaquina, Una mujer fascinada por la Trinidad, publicado en una edición 
digital atractivamente diseñada. El libro, gestado a través de muchos años, expresa la admiración 
que Rosa siente por la fundadora. Se lo debía, era una deuda de gratitud.

La semilla [del libro] se plantó en Taiwán y quedó allí silenciosa y oculta; sólo 
comenzó a brotar durante los ejercicios espirituales de 2010: se trataba de un brote 
muy tímido, casi invisible pero con potencia interior. En la visita del equipo de 
misión a las comunidades mostré el tallo que comenzaba a verdear: pareció bien 
que se fuera regando y cobrara más vida. Las “vitaminas” más fuertes le llegaron 
al recibir los testimonios que sirvieron para la beatificación y canonización 
de Joaquina; luego todo ha consistido en mimarla, ponerla al sol, hablarle, 
acariciarla…

La fundadora no ha dejado escritos sobre su vida interior, pero Rosa intenta desentrañarla a través 
del análisis de su correspondencia, desde la perspectiva del Oriente, desde la antropología trialista:

Cómo vivía, cómo sentía, cómo se relacionaba con Dios esta gran mujer que, 
aunque como todo ser humano tenía sus zonas oscuras, se mostró con una armonía 
y madurez admirables.

Descubrir esta armonía a través de sus cartas fue la semilla plantada en el corazón de Rosa, que 
esperó tantos años para poder dar fruto.

Dios quiso que el carisma que el Espíritu derramó en Joaquina se prolongara en la 
historia en una doble dimensión: como vivencia espiritual de una familia religiosa, 
las carmelitas de la Caridad; y como expresión de amor a todos sus hijos, en especial 
a los más necesitados, a través de la educación cristiana, el cuidado a los enfermos 
y el servicio a los más pobres.

Rosa ve el carisma Vedruna como una realidad dinámica y analiza su evolución en el tiempo, desde 
el deseo inicial de la fundadora:

…quisiera remediar todas las necesidades del mundo,

que en un primer momento se tradujo en dar respuesta a las urgencias sociales: educación cristiana 
a las niñas, cuidar a los enfermos y atender a los pobres, y que se concretó luego en lo que se conoce 
como la opción fundamental de Joaquina:

Trabajar por la gloria de Dios y bien de los hombres.

Carisma para el que, tras el Concilio Vaticano II, el capítulo de la congregación adoptó una nueva 
expresión:



117

C O N V E R S A C I O N E S  C O N  U N A  T O R R E N T I N A  E X T R A O R D I N A R I A

––––––––––––––––––

Transmitir el evangelio y promover la justicia que este mismo evangelio exige. 

Los capítulos celebrados después han sido constantes en la voluntad de renovación permanente, 
dando cabida en la interpretación del carisma a conceptos innovadores de máxima actualidad:

— Aún es de noche en el mundo. El materialismo reinante aglutina increencia, 
vacío de trascendencia, desesperanza e infelicidad.

— La tierra está seriamente amenazada por la explotación desmesurada y la 
depredación causada por el mal uso del desarrollo científico-técnico y la falta de 
cuidado del planeta.

— La concepción del sistema neoliberal que tiene como criterio el crecimiento 
ilimitado genera una espiral de violencia estructural que despoja a los países de sus 
recursos y al ser humano de sus valores espirituales, y todo ello desemboca en la 
crisis mundial que ahora vivimos.

— Nuevas situaciones límite han provocado nuevas pobrezas. La opresión, agresión, 
violación y explotación sitúan a grandes grupos de personas, especialmente 
mujeres y niños, en la exclusión y en la extrema vulnerabilidad.

— Los problemas a gran escala se mezclan con los generados a pequeña escala: 
En nuestros entornos más inmediatos asoman a veces actitudes de rechazo 
a imposición de unas culturas sobre otras; resulta difícil aceptar diferencias 
culturales. 

En el capítulo XXV, 2005, las hermanas se sienten urgidas a dar respuesta a las tres grandes 
heridas de nuestro tiempo:

— La herida de la injusticia y la violencia, promoviendo la cultura de la paz, 
avivando la conciencia de la dimensión política de la caridad, implicándose en la 
transformación del injusto sistema económico imperante, uniendo fuerzas con el 
laicado Vedruna, trabajando a favor de la erradicación de las causas de la pobreza.

— La herida ecológica. El sueño de Dios, de hacer de la tierra una casa habitable, 
pide: Avivar la conciencia ecológica, emplear las capacidades en alentar todo 
germen de vida. Contribuir al desarrollo equilibrado del planeta, ser conscientes 
de la manera de utilizar los recursos de la naturaleza: ética de lo suficiente, uso de 
los productos biodegradables, reutilización y reciclaje… 

— La herida del vacío de sentido y de la ausencia de Dios. Las hermanas se sienten 
movidas e interpeladas a alentar la vida y despertar la sed de transcendencia. A 
anunciar el Evangelio de Jesús, desde la forma de vivir en la alegría, el servicio, la 
gratuidad… es la Buena noticia que puede abrir a la esperanza.

En el capítulo XXVI, 2011, las hermanas capitulares constatan las luces y sombras del mundo en 
que estamos viviendo y sugieren las respuestas que ha de dar la carmelita de la Caridad:



118 

R O S A  O R T Í   M AT E U

––––––––––––––––––

— La vida invita a salir a los caminos, impulsar el proyecto liberador de Dios y 
mantener vivo el espíritu de Joaquina.

— La conciencia ecológica compromete a promover el desarrollo integral y 
responsable de la ecología, colaborar en la defensa y protección de la vida y la 
integridad del planeta.

— Hace falta redefinir la idea de riqueza como satisfacción y uso creativo del ocio y 
la convivencia, practicar un consumo más justo y mesurado, seguir compartiendo 
solidariamente nuestros ingresos…

— Comprometidas e implicadas en cuantas acciones sean posibles a favor de los 
niños y mujeres que sufren la violencia, los que sufren la crisis económica, los que 
padecen la marginación, el abandono y la esclavitud.

— Hace falta vivir la tolerancia, alentar nuevas formas de relaciones comunitarias, 
avanzar en comunión congregacional en la diversidad, crear espacios de diálogo 
creativo y crítico.

Rosa escribe bastante más que la biografía de Joaquina, plasma la proyección que su obra ha tenido 
siglo y medio después de su muerte, describe y muestra cómo la congregación ha sabido mantener 
su carisma actualizado y adaptado, en el lenguaje y en las formas, a los avances científicos, al 
progreso y a las necesidades del mundo moderno.
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J E R U S A L É N

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·

La propuesta de abrir una comunidad en Tierra Santa no es aceptada, pero ante el interés 
demostrado por Rosa, tras varios diálogos con la superiora general, es autorizada a residir allí 
dos años, el permiso será renovado sucesivamente en 2015 y en 2017. Sin demora empieza los 
preparativos para marchar, lo más importante es programar las actividades que quiere realizar; 
además, obtiene el permiso internacional para conducir, contacta con las personas que conoce de 
viajes anteriores y encuentra muchos apoyos.

En julio de 2013 llega a Jerusalén, reside con las teresianas en una habitación alquilada, los 
franciscanos le prestan cobertura legal ante el gobierno de Israel y renuevan su visado cada año; 
también le facilitarán asistencia sanitaria en su enfermería cuando lo necesite. Su primera acción 
voluntaria es en un hospital.

A los pocos días de llegar a Jerusalén empecé a buscar un lugar para hacer 
voluntariado sin necesitar el árabe ni el hebreo. Encontré el Hospital San Luis. 
Es un hospital católico, hospital de caridad regido por religiosas católicas, con 
capacidad para unos sesenta enfermos terminales. La mayoría son pacientes 
judíos, pero también hay cristianos y musulmanes. Además de médicos y 
enfermeras colaboran voluntarios, la mayoría jóvenes estudiantes de medicina 
que se comprometen a vivir allí un mínimo de tres meses. Proceden de diferentes 
países de Europa, pero se utiliza sobre todo el francés.

Me presenté en el hospital y hablé con la hermana Valerie, responsable del 
voluntariado. Acordamos que podría ayudar a dar la comida a los enfermos que 
estaban en silla de ruedas. Nos colocábamos en un rellano amplio de la escalera, 
era el único lugar disponible en ese momento, luego ya hicieron un comedor con 
grandes ventanales hacia la Puerta Nueva, entrada a la ciudad antigua amurallada.

Solía dar la comida a Moisés, de cien años, y a los pacientes que me indicaba la 
enfermera. Fue una experiencia inolvidable, me llenaba de gozo hacer este servicio 
a los más pobres en la Tierra de Jesús. Sólo pude ir durante el primer año de estancia 
en Jerusalén porque luego me trasladé a vivir a San Pedro en Gallicanto y tenía otros 
voluntariados.

Al mismo tiempo, Rosa comienza el voluntariado con los franciscanos, les ayuda a traducir y corregir 
textos y se responsabiliza del español en el proyecto iBreviary Pro Terra Sancta, aplicación del móvil 
en once idiomas para acceder gratuitamente a los libros sagrados como lector de libros electrónicos.

…tiene como objetivo difundir, a través de las nuevas tecnologías, la acción de la 
oración, y proporciona un valioso apoyo para aquellos que deseen profundizar 
cada día en la Escrituras desde cualquier lugar y hora.



120 

R O S A  O R T Í   M AT E U

––––––––––––––––––

Habla con David Newhaus, vicario patriarcal y coordinador de la pastoral con los inmigrantes, quien 
le propone ir a las cárceles porque necesitan alguien que hable español.

Debía hablar con la hermana Emanuela, franciscana misionera de María, 
responsable del grupo de Pastoral Penitenciaria. Se alegró mucho, y más al saber 
que podía conducir, pero era imprescindible tener la licencia de Israel, para ello 
debía matricularme en la escuela. Lo hice, y cuando el profesor consideró que 
estaba preparada, me acompañó al examen un domingo a las 6:30 h. Solo tenía 
que examinarme del práctico y lo superé.

Hay un acuerdo entre Israel y el Patriarcado Latino, arzobispado de Jerusalén, para que los detenidos 
puedan recibir la visita del grupo de Pastoral Penitenciaria una vez al mes, siempre que no haya 
motivos inesperados que la impidan. El equipo está compuesto por tres sacerdotes y tres religiosas 
de diferentes países para poder atender a los reclusos en su idioma. 

Con Emanuela, la responsable, estábamos tres sacerdotes diocesanos: Piotr, de 
Polonia, Medhi, de Etiopía, y Francisco, español; y tres religiosas: Susan, de San 
Vicente de Paul, de Estados Unidos; Teresa, comboniana, de España, y yo misma. 
Más tarde el grupo cambió, a Emanuela, que había sido el alma de la pastoral 
penitenciaria durante veinte años, la sustituyó Kiril, seglar ruso establecido en 
Israel; y a Francisco, Wander, franciscano de Argentina. 

Se visitan seis penitenciarías, cinco de hombres y una de mujeres; el equipo de pastoral tiene que 
estar disponible a ir cuando el Rabino lo decide. Para llegar, Rosa conduce de hora y media a tres 
horas, dependiendo del tráfico.

Disponíamos de un vehículo Volkswagen Touran automático, se había 
conseguido a través de Misereor, la obra episcopal de la Iglesia católica alemana 
para la cooperación al desarrollo. Lo guardábamos en el Patriarcado Latino, 
ellos se cuidaban del mantenimiento y podían utilizarlo cuando nosotros no lo 
necesitábamos. Kiril, el coordinador, reservaba las fechas. Yo iba a buscarlo el 
día anterior para llevarlo a mi residencia, en Gallicanto (Jerusalén), y poder salir 
temprano a Beerseva o a Ramble, a visitar a los detenidos.

Cada visita necesita de una mañana o de una tarde. Si van a dos de las tres cárceles de 
Beerseva y coinciden las citas en días consecutivos, pernoctan en la única parroquia que 
hay en la ciudad, la de Piotr. Ramble está a una hora de Jerusalén y las visitas siempre son 
por la mañana, por lo que pueden volver a comer a casa. Durante el viaje hablan sobre la 
vida, en español y en inglés.

En la visita a las cárceles se transmite a los detenidos cercanía, ayuda, cariño. Se 
les escucha, se lee, se ora, se comenta la palabra de Dios. Se intenta acercarles el 
amor del Padre lleno de misericordia hacia ellos. Se procuraba que todos tuvieran 
la Biblia, de inmensa ayuda para ellos. Pasan muchas horas en la celda y leer la 
Palabra de Dios les reconforta, les da seguridad y esperanza. ¡Cuántas veces me 
han comentado: Dios es mi único abogado…!
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Es el rabino que hay en cada prisión quien se encarga de autorizar las visitas y de fijar el día y la hora. 

Al llegar entregábamos nuestro pasaporte y la hoja del permiso que llevaba escritos 
nuestros nombres y el de los internos que habían solicitado asistir al encuentro. 
Los policías del control comprobaban los datos y avisaban al rabino. Generalmente 
teníamos que aguardar media hora, una hora… hasta que saliera. Alguna vez se 
había suprimido la visita y teníamos que regresar a casa. Cuando llegaba el rabino 
saludaba a los hombres dándoles la mano, a nosotras, las mujeres, no nos pueden 
tocar y el saludo era con la mirada. A continuación colocábamos lo que llevábamos 
en la cinta de control y pasábamos por el detector de metales. 

Cada cárcel es diferente a las otras, un mundo bastante distinto. Quizás resulte más dura la de 
las mujeres, Never Tirsa, con espacios angostos, agobiantes, que aumentan la sensación de 
enclaustramiento, una especie de dura alegoría física para recordar al visitante la privación de 
libertad que aquel lugar representa. 

El espacio de la entrada era de un metro cuadrado y si alguien entraba teníamos 
que dar un paso atrás, y luego otro adelante, para dejar la cinta libre, que estaba 
frente a la puerta. Una vez que el policía del control había comprobado nuestros 
datos y el permiso, poníamos nuestro material en la cinta y pasábamos el detector. 
Tenía que comprobar minuciosamente lo que entrábamos. Esperábamos a que nos 
vinieran a buscar en un espacio de tres metros con dos asientos y una mesita. De 
allí nos acompañaban para cruzar un pequeño patio hasta la siguiente zona de 
control donde entregábamos la hoja con los nombres de las detenidas que iban a 
venir, y a esperar nuevamente por tiempo indefinido hasta que llegaban las mujeres 
todas juntas acompañadas por un policía, generalmente unas diez. Con frecuencia 
el policía permanecía en la puerta pendiente de todo, esto resultaba muy molesto, 
pero era lo que tocaba vivir. 

La llegada de las internas es un momento de abrazos y de expresar la gran alegría de encontrarse 
de nuevo. Para ellas estos encuentros son como una ventana abierta por la que entra aire puro que 
refresca momentáneamente el ambiente opresivo.

El encuentro lo teníamos en el locutorio, un pasillo de tres metros de largo por 
uno y medio de ancho en el lado de las visitas porque el otro pasillo era para las 
detenidas cuando alguien iba a verlas. Estaban separadas del visitante por una 
ventana y se comunicaban por teléfono. Colocábamos las sillas como podíamos, 
casi todas en una fila pegadas a la pared. Pero era tanta la alegría de estar juntas que 
no nos importaba. Primero hablaban espontáneamente de lo que vivían, después 
de desahogarse un rato, distribuíamos los folios preparados para la reflexión, el 
diálogo y la oración. Generalmente era el evangelio del domingo en varios idiomas 
(inglés, francés, portugués…). Junto al texto del evangelio había preguntas para 
dialogar. Valoraban mucho otro folio que llevaba una frase de la Biblia para cada 
día del mes, lo tomaba de la página de Taizé, que lo tiene en muchos idiomas. 
Terminábamos siempre orando el padrenuestro dándonos las manos. 
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Estábamos con ellas de una hora a dos horas, cuando se terminaba el tiempo nos 
despedíamos, ellas salían y regresaban a sus lugares acompañadas de la policía, 
nosotros esperábamos hasta que nos llevaran a la salida. De nuevo el policía de la 
entrada nos revisaba escrupulosamente lo que llevábamos en relación con lo que 
habíamos entrado. Sólo permitían dejar a las mujeres hojas para la oración. Era 
muy difícil conseguir el permiso para que se quedaran la Biblia o cualquier otro 
libro. 

A Rosa, los policías de las prisiones de hombres le parecen más benévolos, y algunos muy humanos, 
sobre todo los encargados de aquellas cárceles en donde los detenidos cumplen largas condenas y 
permanecen veinte años, treinta años... 

El esquema de la entrada era siempre el mismo en todas partes: espera, control... 
También utilizábamos el material semejante, pero en las cárceles de los hombres 
podíamos entrar la Biblia y revistas. Allí, después de los saludos nos agrupábamos 
por idiomas: Piotr inglés, hebreo, ruso, polaco; Medhi con los de Eritrea y Etiopía 
que hablan tigriño; Susan con los de inglés; Francisco o Wander, Teresa y yo con 
los de habla española. 

Las cinco cárceles de hombres que visitábamos regularmente todos los meses 
eran grandes, como un pueblo. El rabino nos llevaba por los patios amplios con 
plantas y flores, limpios y cuidados. Luego caminábamos por pasillos con muchas 
puertas cerradas con llave o por naves industriales (electrónica, carpintería, corte 
y confección…) hasta el lugar del encuentro. El mejor era el de Eshel, un aula de 
clase en la zona de estudio, otros en el comedor más o menos limpio. Durante los 
años que estuve yendo llegamos a reunimos en infinidad de espacios porque con 
frecuencia cambiaban el lugar para vernos, eso nos permitía ir conociendo ese 
mundo. 

El convenio de visitas incluye autorización para celebrar la misa dos veces al año, por Pascua y por 
Navidad. 

La misa la teníamos en la sala normal del encuentro, el sacerdote traía todo 
los necesario para la celebración. Se oficiaba en el idioma de la mayoría de los 
detenidos: a las mujeres en español, en otras cárceles en inglés y en las de larga 
detención en hebreo porque era el idioma común. 

Esos días suelen vivirse situaciones muy entrañables; se producen los momentos más emotivos…

Algo frecuente era que llegaran con caras tristes y se fueran con el rostro lleno de 
alegría. Uno de los hechos inolvidables fue el día de la misa en Ayalon. Uno de los 
detenidos estuvo viniendo durante mucho tiempo con grilletes en los pies. Primero 
tuvimos la misa y luego aún quedaba una hora para estar con ellos; Susan propuso 
hacer el juego de la silla: se colocan las sillas en círculo, una menos que el total de 
jugadores que están situados detrás de las sillas, se les asigna un número a cada 
uno de forma que cada número esté duplicado. El jugador que empieza el juego 
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se coloca en el centro dice un número y los dos que lo tienen corren para ser el 
primero de ambos en ocupar una silla. El segundo en llegar se queda en el centro 
para decir otro número y así sucesivamente hasta que sólo quedaba un jugador de 
pie. El hombre encadenado corría con las cadenas de un lugar para otro, primero 
viéndolo sentía dolor del corazón pero luego, al ver la alegría que se respiraba, di 
gracias por haberles proporcionado ese rato de liberación. Tres años después de 
aquel primer día, los guardias empezaron a liberarle de los grilletes durante la hora 
del juego. 

En los establecimientos penitenciarios de Israel se proporciona a las personas reclusas cursos de 
formación: psicología, habilidades en la relación interpersonal, desintoxicación, estudios primarios… 

David había comenzado a drogarse desde la adolescencia, y dejó de asistir a la 
escuela. A pesar de los esfuerzos de la familia él siguió su camino de la droga junto 
con otros jóvenes, hasta que por participar en un homicidio lo metieron en la cárcel. 
Los primeros años estuvo muy agresivo, luego cambió de actitud y se apuntó a los 
cursos de primaria. Me explicó que habían dado permiso a los padres para verlos 
en el aula y los profesores habían colocado para los padres las calificaciones de 
los alumnos. Cuando el padre de David vio las notas de su hijo que eran 9 y 10, se 
emocionó, lloraba y decía: mi hijo se ha hecho un hombre. Progresó tanto que lo 
nombraron profesor de hebreo para otros detenidos. David venía regularmente a 
nuestros encuentros y poco a poco fue descubriendo que Dios le ama. Se le veía 
feliz y los policías confiaban en él, se cuidaba de la biblioteca y del mantenimiento 
de la zona de estudios. 

Los detenidos saben el número de teléfono de los voluntarios, llaman para pedir ayuda, compartir 
penas y alegrías, desahogarse… Los voluntarios no pueden llamarles. Se les atiende en relación con 
su familia y los abogados.

Mi ayuda más valiosa era hacer de puente entre ellos y su familia. Recibir y poner 
dinero en su cuenta. No manejan dinero pero cada uno tiene su número en la 
cantina y le ingresan lo que gana cada mes. Algunos ahorraban para enviarlo a su 
familia. Otras veces tenía que hacerles llegar cartas que recibían de sus padres, del 
marido o de la mujer, cartas llenas de ternura; también recibía fotos que imprimía 
en blanco y negro en papel normal para ponerlas entre los papeles de rezo.

En Israel, este proyecto tiene para los reclusos un gran valor porque a la dureza habitual de una 
cárcel se añade la ausencia de su familia: están fuera de su patria, en otra lengua, otra cultura, 
las mujeres añoran a sus hijos… Recibir estas visitas les hace sentirse seres humanos, es un gran 
consuelo.

Cuando caminamos con el rabino por los patios, los corredores, cuando pasamos 
las incontables puertas hasta llegar al lugar del encuentro, pienso que hacemos a 
Dios presente en este mundo de dolor, y yo, como religiosa Vedruna, hago también 
presente a la congregación.
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En noviembre de 2014 se vincula a un tercer proyecto de voluntariado. Vive en San Pedro, en 
Gallicanto; el lugar es propiedad de la congregación de los asuncionistas quienes lo atienden con 
la ayuda de voluntarios, de las religiosas oblatas de la Asunción y de once empleados. Para poder 
ocuparse de los otros dos proyectos, le permiten un voluntariado reducido a doce horas semanales.

San Pedro Gallicanto es uno de los lugares santos de Jerusalén. Cerca de mil 
peregrinos llegan cada día para evocar en este recinto tres momentos importantes 
de la Pasión de Jesucristo: el traslado desde el Huerto de los Olivos al palacio de 
Caifás y el pozo donde pasó la noche del Jueves al Viernes Santo, su comparecencia 
ante el sumo sacerdote, su condenación a muerte por el sanedrín y la triple 
negación de Pedro, quien al canto del gallo (Gallicanto) derramó lágrimas amargas 
de arrepentimiento. Hay contratados tres trabajadores musulmanes, tres armenios, 
dos ortodoxos y dos cristianos; entre todos existe cercanía y amistad; por ello, la 
comunidad de San Pedro en Gallicanto se considera un testimonio de comunidad 
ecuménica e interreligiosa.

Igual que la fundadora de su congregación, Rosa vive con los pies en la tierra, muy atenta a las 
realidades humanas de cada día. La estancia en Jerusalén es también una fuente de aprendizaje 
para ella, que observa con atención cualquier aspecto de la cotidianeidad, la gente, el paisaje, las 
costumbres, los gestos, las actitudes  y lo anota todo en su memoria 

En Israel, como en todas partes, hay personas muy observantes de su religión; 
algunos judíos siguen meticulosamente todas las normas del descanso sabático. 
No pueden encender la luz, no pueden llamar el ascensor –por eso el sábado para 
en todos los pisos–, sólo pueden caminar unos kilómetros, no atienden el teléfono, 
etc. La finalidad que pretenden estas normas es reservar para Dios y para la familia 
el día de descanso sabático.

El negro es el color más utilizado en la indumentaria judía: los hombres visten 
traje negro y un peculiar sombrero, algunos muy llamativos; el modelo depende 
del grupo al que pertenecen. Siempre que salen a la calle se colocan la quipa, una 
especie de casquete de tela. Cuando hace viento es curioso verlos correr porque el 
aire se lo ha llevado. 

Todos los jóvenes hacen el servicio militar, los muchachos durante tres años y 
las chicas dos. Cuando terminan su servicio están bien “curtidos” y suelen ir a 
la Universidad, habitualmente aprovechando con fruto el tiempo de estudio. La 
Universidad de Israel está entre las primeras del ranking mundial. 

Ya en su primer viaje a Tierra Santa, Rosa se conmueve con la causa de Palestina; sensible 
al sufrimiento de las personas, se sitúa por naturaleza al lado del más débil, del que padece 
desesperación ante una situación de injusticia que se eterniza, que empuja a los jóvenes al 
radicalismo.

Los palestinos son tratados por muchos judíos del mismo modo que ellos fueron 
tratados en Alemania. En muchas ciudades, Belén, Gaza, Emaús, Cisjordania… 
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las murallas –dice Israel– están construidas por seguridad, por su propia seguridad. 
Los palestinos necesitan tener un permiso y pasar el correspondiente control para 
ir a territorio de Israel. Si sucede algún atentado, castigan a un grupo determinado 
retirándole el permiso de salir a trabajar. Esto es tremendo porque ellos tienen que 
mantener a su familia...

Vivía en el Monte Sión; enfrente se halla el Monte de los Olivos, y entre los dos 
el torrente Cedrón, cuyos márgenes están abarrotados de chabolas o viviendas 
muy pobres, amontonadas unas sobre otras, separadas por corredores: se trata del 
barrio Silwan, que recibe el nombre del manantial donde Jesús curó al ciego de 
nacimiento. Sólo tiene una carretera de entrada para los coches y otra de salida. 
Aunque vivan en tan precaria situación, sus moradores lo prefieren porque están 
más libres y pueden acudir a servicios básicos como enseñanza, hospitales, 
universidad…

Hay problemas que dificultan la convivencia entre los dos pueblos debido a la 
construcción de colonias en territorio palestino, donde algunos judíos compran 
viviendas y colocan en ellas una gran bandera de Israel. Los hijos de estos colonos 
no pueden salir a la calle, juegan en la terraza de la casa y van en coche blindado 
a la escuela. Los niños palestinos también tienen problemas si juegan en la 
calle porque con frecuencia hay enfrentamientos con la policía de Israel. Para 
remediar esta situación, en el barrio siempre hay personas sensibles que organizan 
actividades para los niños y los jóvenes cuando salen de las clases: deporte, 
cerámica, informática, música, danza… 

Van a la escuela uniformados, las chicas con la cabeza cubierta. Tanto las mujeres 
como los hombres llevan el cuerpo totalmente cubierto; me impresionaba ver a 
las mujeres vestidas con una especie de gabardina hasta los pies y tocadas con el 
velo. En Beersheva algunas llevaban el burka que solo deja visibles los ojos. Los 
hombres llevan túnica hasta los pies y la cabeza cubierta con un turbante. Se ve a 
los hombres en la calle, en los comercios… postrados para la oración cinco veces al 
día. Es un dolor que desde la infancia crezcan con el miedo de unos hacia los otros.

El 11 de febrero de 2017 cumple 75 años; en la comunidad de San Pedro le han preparado una tarta 
de manzana para celebrarlo, le entregan un pequeño ramo de rosas mientras le cantan el Happy 
Birthday; Rosa demuestra la misma alegría y ganas de trabajar que cuando profesó. En verano de 
ese mismo año, visita a sus familiares en Torrent y se reúnen los hermanos en un restaurante del 
Mas del Jutge, es como un pequeño homenaje a su padre que había nacido allí. 

En noviembre fallece su sobrino Jaume Ortí, hijo de su hermano Jaime. Mari Carmen la llama a 
Jerusalén para darle la noticia, lo siente, el afecto que le tenía a su padre se había trasladado también 
a él, reza y encarga una misa en la basílica del Santo Sepulcro, como suele hacer cada vez que 
fallece una persona querida, escribe un WhatsApp a la viuda y a los hijos... Recuerda la trayectoria 
de Jaume como padre de familia, como empresario, su pasión por el fútbol  y especialmente le viene 
a la memoria que el Valencia CF ganó dos ligas en los tres años en que él fue presidente, toda 
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una proeza le decían los entendidos; fue una satisfacción compartida, aunque ella no tiene mucha 
afición al fútbol. 

Rosa siempre se ha alegrado sinceramente de los éxitos de sus familiares; como cada vez que su 
hermano Vicente inauguraba una exposición de sus esculturas, o cuando el Ayuntamiento de Torrent 
le concedió el Premi Carta de Poblament; o como se alegró al saber que su sobrino nieto Rafael Ortí 
había sido nombrado director de la Jove Orquestra de la Unió Musical de Torrent.

En febrero de 2018, un incidente provoca la retirada del permiso para entrar en las cárceles a todo 
el equipo de Pastoral Penitenciaria tras ser engañados por un recluso portugués. Rosa se declara 
voluntariamente la única responsable, para liberar al resto de compañeros, así el equipo podrá 
continuar la Pastoral.

En febrero me retiraron el permiso porque un encarcelado de Dekel, distrito de 
Tel Aviv, había pedido autorización para que le lleváramos alguna ropa y nos dijo 
que se la habían concedido; pero sin decirnos que era sólo de palabra. No sabía la 
gravedad del hecho, y al pasar el primer control pusimos en peligro la visita a las 
cárceles de todo el equipo. Para que no retiraran el permiso a los demás escribí una 
carta al director diciendo que yo era la única responsable.

Rosa ha conseguido, con tesón, esfuerzo y sacrificio, cumplir su deseo de desarrollar en Tierra Santa 
el carisma Vedruna, pero al mismo tiempo ha comprobado la dificultad para encontrar acogida que 
padecen las religiosas cuya congregación no tiene comunidad establecida, cosa que no ocurre con 
los sacerdotes y religiosos quienes suelen tener abiertas las puertas de otras comunidades. Junto 
con otras dos religiosas que experimentan la misma carencia, Sara, ursulina italiana y Ana María, 
carmelita de San José francesa, elaboran y presentan al custodio, al patriarca de Jerusalén, al nuncio, 
y a la Unión Internacional de Superioras Generales un proyecto de comunidad intercongregacional.

Queremos ser puerta abierta para acoger, ayudar y acompañar a las religiosas que 
deseen pasar un tiempo en la Tierra de Jesús con el fin de peregrinar, estudiar, 
rezar, realizar un voluntariado… pero no pueden hacerlo por pertenecer a una 
Congregación con escasos medios económicos. 

El nuncio manifestó interés en el proyecto y lo trasladó al Patriarcado Latino en 2017. Está 
pendiente de respuesta. 

La superiora general de las ursulinas le dijo a Sara que no siguiera en el proyecto, 
Ana María se puso enferma y tuvo que regresar a Francia. Me quedé sola. Había 
hablado con las religiosas de Jesús María que estaban interesadas y también con 
otras religiosas. Íbamos dando pasos positivos, pero el proyecto se interrumpió al 
tener que regresar a España; Si Dios lo quiere ya encontrará otros caminos para 
llevarlo a cabo.

El 1 de marzo de 2018, durante una visita ordinaria al Dr. John, el médico que la atiende como 
voluntaria de los Franciscanos en el edificio de la Custodia, Rosa sufre una arritmia y le practican 
rápidamente un electrocardiograma; diagnóstico: fibrilación auricular intermitente con peligro de 
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embolia. La actividad que desarrolla no es compatible con los cuidados que requiere su salud.

Pienso que Dios quiere que regrese a España; hablo con Adelaida, la hermana del 
Equipo General a quien se le confió que fuera mi enlace y mi persona de contacto 
con la congregación: se toman mucho interés y envían a Pilar Cercadillo, hermana, 
enfermera y amiga, para que me acompañe durante el regreso.

Rosa acepta la nueva situación con la misma tranquilidad de espíritu, conformidad y calma ejemplar 
con que ha aceptado todos los cambios de destino, por mucho que le doliesen o contrariasen sus 
deseos; ella sabe que su misión como religiosa Vedruna la puede ejercer en cualquier lugar del 
mundo.

Pocos días después, desde la ventanilla del avión contempla con tristeza el paisaje de aquel lugar 
que tanto ansió conocer, la Tierra Santa en la que le hubiese gustado abrir una comunidad, en la 
que deseaba vivir y servir. Y junto con la tristeza siente también la satisfacción de haber logrado el 
objetivo, han sido sólo cinco años, pero suficientes para dejar su huella en los proyectos en los que 
se implicó.
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V A L È N C I A

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·

Cuando llega a València, su equipaje es ligero: algunos libros, la ropa y los efectos personales; aquello 
que más pesa no ha necesitado facturarlo: una enorme nostalgia de los compañeros de Gallicanto; 
del equipo de la Pastoral Penitenciaria; del padre Artemio, franciscano, quien le enseñó los lugares 
más significativos de Tierra Santa; del padre Estephen, su profesor de inglés; de los salesianos de 
Ratisbona; de Marta, superiora del Colegio del Pilar; y de los muchos amigos que ha conocido  Pero 
también un imborrable y apenado recuerdo de los presos que se quedarán esperando su visita, del 
muro cuya construcción avanza con el silencio cómplice de la comunidad internacional, de la mirada 
de los niños en los campos de refugiados...

Rosa vive actualmente en la comunidad del Canyamelar con otras tres hermanas; acaba de 
traducir otro libro de Raguin, Joaquina de Vedruna, y continua ejerciendo el voluntariado: con los 
franciscanos en el proyecto iBreviary que empezó en Jerusalén, y como educadora colabora con la 
asociación Espai Obert, en el mismo barrio, un espacio de intercambio cultural y de convivencia; allí 
da clases de español a inmigrantes y dirige un taller de relajación. 

Es especialmente sensible al drama de las migraciones y vive con dolor e indignación cada noticia 
de naufragio en el Mediterráneo, o de los heridos por las concertinas de las vallas fronterizas.

Todo muro y más cuando hiere al que desea cruzarlo es indignante, inhumano… 
Pienso que los responsables deberían poner todos los medios para evitar que haya 
gente forzada a emigrar por no poder vivir en paz en su propia tierra. Países europeos, 
americanos y asiáticos expoliamos las riquezas de África, y provocamos guerras con 
el fin de apropiarnos de los diamantes, del coltán, etc. 

Lo último que viví en Israel fue que obligaban a abandonar el país a todos los 
africanos de Eritrea y Etiopía; si lo hacían antes del 30 de abril de 2018, les entregaban 
3.500$, de lo contrario iban a la cárcel. Luego se supo que en el país a donde iban les 
retiraban la documentación y se les adiestraba para la guerra del Congo. Al saberlo 
la Iglesia y muchas ONG se movilizaron y se detuvo lo acordado por el gobierno. 

Con un poco de respeto al pueblo africano y de buena voluntad se podrían 
proporcionar microcréditos para potenciar la industria. En lugar de gastar millones 
para impedir la entrada de los inmigrantes, invertirlos en infraestructura y en 
educación. Pero parece que tampoco interesa a los gobernantes de los países de 
origen, si no hay cultura es más fácil manipular a la gente y mantenerse en el poder. 

Y muestra su desacuerdo cuando oye decir que no cabemos más, que peligra el sistema del 
bienestar. Frente a tal planteamiento, Rosa cree que los inmigrantes están rejuveneciendo el país.

Creo que cabemos todos, España tiene recursos si se utilizan bien, para alimentar y 
atender a quienes decidan venir a nuestra tierra. La apertura, el contacto y el diálogo 
con otras culturas entraña una gran riqueza. 
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Además hay otro problema real, la baja natalidad. La permisibilidad del aborto, 
la realidad actual de la sociedad: dificultad para que los jóvenes puedan tener un 
trabajo bien remunerado y fundar un hogar; la comodidad de algunos matrimonios 
que prefieren no tener hijos; la ausencia de una buena educación afectiva sexual de 
los niños, adolescentes y jóvenes, etc., podría acabar con la población del país. Eso 
ha ocurrido en la historia cuando no se ha respetado el proceso de desarrollo normal 
de la vida. La naturaleza es muy sabia. 

Cuando estaba en Taiwán, las familias de China continental sólo podían tener 
un hijo, los demás eran abortados. Como culturalmente cuando el hijo contrae 
matrimonio se lleva a la mujer a su casa, sus padres estarán cuidados en su vejez por 
la nuera. Pero ¿y los matrimonios que tienen una niña? No hay seguridad social, por 
lo tanto, si solo se puede tener un hijo se elimina a las niñas. En consecuencia, las 
estadísticas decían que en el año 2010 habría treinta millones de hombres más que 
de mujeres en China continental. 

Rosa se siente esperanzada con el pontificado de Francisco y el nuevo modelo de papado que está 
practicando.

Estoy viviendo con gran alegría, admiración y gratitud hacia el papa Francisco. Es 
el hombre que la Iglesia y el mundo estaba necesitando en estos momentos de la 
historia. Dios actúa.

Participa de las muchas simpatías que este papa ha despertado, pero también le preocupa la 
reacción conservadora de una parte de la jerarquía eclesiástica que intenta frenar todo intento 
modernizador o liberal impulsado por él.

Sigo con dolor el bloque de oposición al papa por parte de un grupo de cardenales y 
obispos. 

Pienso que todo puede convertirse en positivo para la purificación de la Iglesia, 
para un camino de diálogo y búsqueda del acercamiento a la vida de Jesús que nos 
muestran los evangelios. Los grandes cambios necesitan su proceso.

En València, Rosa pertenece al Foro Interreligioso Internacional Transcendence, que va avanzando 
en el conocimiento y en el diálogo de las grandes religiones, y en la voluntad de abandonar prejuicios 
entre culturas y creencias.

Los jesuitas han abierto un aula interreligiosa para los alumnos de los colegios y para 
todo el que desee conocer un poco las otras religiones presentes en la comunidad va-
lenciana. El Espai Obert el Marítim también ofrece mesas redondas en que intervie-
nen representantes de cuatro religiones. En València todas las religiones organizan 
con frecuencia charlas para darse a conocer y también encuentros interreligiosos…

El papa Francisco está demostrando con su vida y sus palabras el valor que da al 
diálogo con las otras religiones para poder convivir en paz. El 5 de febrero de 2019 el 
papa firmó un mensaje con los líderes musulmanes en Abu Dhavi. 
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Pero desgraciadamente no todos los responsables de la Iglesia católica participan en 
ese deseo de diálogo, todo necesita su tiempo para ir cambiando.

Rosa ha pasado muchos años de su vida en Cataluña, ha educado a una generación de niñas y 
niños catalanes, allí tiene amistades profundas y conoce bien el carácter y la forma de ser y pensar 
del pueblo catalán. Desde ese conocimiento sigue y sufre la situación de desencuentro que se ha 
producido y que persiste, entre Cataluña y el resto de España.

Creo que hay mucho desconocimiento por las dos partes, españoles y catalanes. 
Tanto unos como otros tenemos grandes valores y mucha riqueza. Los medios de 
información con frecuencia tergiversan la verdad histórica y la situación presente. 
Hay mucha manipulación en las noticias que se dan en Cataluña y en España. 

A veces, parece que se ha agotado la capacidad de diálogo y negociación de los 
gobernantes, tanto de los catalanes como de los españoles, pero estoy segura de que 
al final el seny català acabará triunfando. Hay muchísimos catalanes que no están de 
acuerdo con la independencia de Cataluña. 

Convencida del poder de la palabra, pide a las dos partes un esfuerzo común, porque cree que sólo 
en el acercamiento y en el diálogo se podrá encontrar la solución más deseable. 

Que surjan voces que comuniquen la verdad y que colaboren en el entendimiento 
de todos. En un mundo globalizado, interrelacionado no tiene sentido potenciar la 
separación. 

En el año 2012 estaba en Taiwán participando en un congreso internacional, su 
objetivo era hacer una confederación de los países del Pacífico. En ese momento 
los periódicos hablaban de la separación de Cataluña, en ese ambiente era algo 
incomprensible, unos buscando la unión y otros la separación.
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La presencia de Rosa transmite, sobre todo, calma; quizás ella misma es su mejor alumna cuando 
imparte técnicas de relajación. Su voz, amable y serena, infunde paz, sus palabras generan 
esperanza. Una mirada franca y la sonrisa sincera invitan a confiar en ella. Incluso sus silencios, 
respetuosos y humildes, dan sensación de acogida, de plena atención a quienes le hablan, a quienes 
escucha.

Soy consciente de que esta letanía laudatoria puede parecer subjetiva, no puede dejar de serlo, 
pero no por ello dejará de ser sincera; es la percepción que me ha quedado tras las entrevistas, 
conversaciones telefónicas y correos cruzados con Rosa para elaborar estas páginas.

En ellas se describe resumidamente la vida, la obra y la trayectoria de una mujer que forma parte de 
esa generación de torrentinos que, nacida en la precariedad de la posguerra, tuvo que abrirse camino 
con mucho sacrificio y con no menos esperanza. Y si se alega que su condición de religiosa podría en 
parte excluirla como plenamente representativa de esa generación, también puede decirse que es 
precisamente tal singularidad, elemento vertebrador de sus facetas más destacadas, la integra, por 
su tenacidad y por su abnegación hacia la sociedad, en ese esfuerzo generacional.

Rosa Ortí Mateu crece en un ambiente familiar de religiosidad impulsado por sus padres y desde 
muy pequeña es educada en la asunción de responsabilidades domésticas; en Torrent recibe su 
primera formación y de aquí son sus recuerdos más tiernos. A los nueve años ingresa en un orfanato 
regido por las carmelitas de la Caridad, en Tarragona trabajará y estudiará como becaria; allí su vida 
emprende un camino de espiritualidad y servicio a los necesitados. A partir de ese momento, Torrent 
será, más que nada, su punto de referencia familiar y lugar de visitas periódicas, de reencuentros.

Demuestra interés y capacidad para el estudio mientras crece su vocación religiosa; a los diecisiete 
años, tras obtener el título de Magisterio, ingresa en el noviciado de la congregación que la había 
acogido y que será su comunidad para siempre. Rosa ejercerá siempre en paralelo sus vocaciones 
de religiosa y de educadora, en las que no abandona nunca un ansia de mejor formación personal: 
licenciatura en Pedagogía en Barcelona, idiomas, doctorado en Filosofía y Letras en Filipinas, 
Teología en la Universidad Gregoriana de Roma. 

Como misionera reside en Santo Domingo y en Taiwán, como educadora ejerce en los colegios su 
Orden, en la Universidad de Taipéi, en la Universidad de Murcia; conoce a Yves Raguin, su maestro, 
de quien traducirá cinco libros, escribe, publica... Cuando se jubila como profesora consigue su 
objetivo de establecerse en Tierra Santa y ejercer el apostolado. Allí se vincula a proyectos de 
pastoral y de voluntariado, hasta que su salud le impide continuar. 

Toda una vida dedicada a educar y a enseñar, a ayudar a personas que sufren, a practicar el bien, es 
decir, a la inculturación del carisma Vedruna, a “transmitir el evangelio y promover la justicia que el 
mismo evangelio exige”, viendo y escuchando el lamento de los pueblos.
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Y Rosa lo hace con naturalidad y discreción, desde pequeña, permanentemente y sin interrupciones; 
como religiosa desde su congregación, y cuando es necesario colaborando con otras organizaciones 
religiosas o civiles que llevan a cabo iniciativas solidarias con los desfavorecidos. 

Acepta con humildad los cambios que le imponen sus superioras en la congregación; reconoce con 
inteligencia sus errores, lo cual le fortalece; en las contradicciones sabe encontrar oportunidades; 
observa, escucha y aprende de todo: de la disciplina de la orden, de la experiencia de las hermanas 
mayores a las que cuida, de la rebeldía de sus alumnas, de sus maestros, de la cultura oriental, de la 
miseria de los dominicanos, del sufrimiento de los palestinos, de los presos en Israel...

En su larga trayectoria intelectual y misionera ha aprendido diversos idiomas: además del valenciano, 
su lengua materna, y del castellano, puede expresarse en francés, italiano, inglés y chino, y tiene 
conocimientos básicos de árabe, hebreo y latín.

En resumen, Rosa Ortí Mateu es:

 Una humilde religiosa continuadora de la santa Vedruna, ejemplo de austeridad y de modestia, a 
quien su bondad y la fuerza del diálogo sincero que practica le han permitido hacer muchos amigos 
allí donde ha estado.

Una competente educadora que, tanto en la actividad docente como a través de sus publicaciones, 
emite constantes mensajes de paz y de amor al prójimo.

 Una intelectual estudiosa del carisma y de la Congregación Vedruna, en la cual profesa.

Una voluntaria social incansable en ejercer la acción apostólica con quienes sufren la marginación, 
mediante la educación y la asistencia a pobres, enfermos y necesitados.

Una mujer que buscó y encontró la fe y diseñó con ella su proyecto de vida.

Y una torrentina excepcional, que habla con orgullo de la ciudad donde nació; por muy lejos que 
haya estado, escuchar el nombre de Torrent siempre le ha producido una sensación de nostalgia y 
gratitud hacia el lugar donde vio la luz por vez primera.
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Escritos y publicaciones 
de Rosa Ortí Mateu 

Libros

Religión y cultura (coautora junto con 
Francisco Oliver Alcón)
ICE, Universidad de Murcia, 1999

Templar y contemplar: técnicas de relajación 
y oración
Ed. Monte Carmelo, Burgos, 2006 

Joaquina, una mujer fascinada por la 
Trinidad
Edición digital pdf, 2013

Historia de las Hermanas Carmelitas de la 
Caridad en Asia
(Pendiente de edición)

Libros en colaboración

Diccionario chino de la lengua española, 
compilado por Fernando Mateos e Ignacio 
Arrizabalaga (Rosa se integró en el equipo 
como correctora).
Sal Terrae (Santander) y Kuangchi Press 
(Taipéi-Taiwán), 1987 

Aspectos de didáctica de la lengua y la 
literatura (VV.AA) Rosa Ortí Mateu es 
autora del trabajo: Comparación fonética, 
diagnóstico y tratamiento de las dificultades 
de los estudiantes chinos para aprender 
español (pp. 319-334)
Ed. Universidad de Murcia, 1995

Libros traducidos

Autor: Yves Raguin
La Fuente: Caminos de interioridad en 
oriente y occidente
Ed. Paulinas, Madrid 1993

Autor: Yves Raguin
La salvación es para todos
Ed. Sal Terrae, 1998

Autor: Yves Raguin
Plenitud y vacío: Cristo y el camino ZEN
Ed. Nancea, 2010

Autor: Yves Raguin
Jesucristo, Alfa y Omega
Pendiente de edición

Autor: Yves Raguin
Joaquina de Vedruna
Pendiente de edición

Otras colaboraciones

Recensiones de libros en Carthaginensia. 
Revista semestral de estudios e investigación, 
Instituto Teológico de Murcia O.F.M.
Diversas entre 1998 y 2003

Un ámbito para el diálogo de la fe y la cultura
Artículo en la revista Vivir de la Fe, Surge, 
marzo-abril 2002 (pp. 177-184)

El potencial misionero de la Iglesia
Artículo en Revista de Teología Pastoral, Sal 
Terrae, junio 2002 (pp. 491-502)

A P É N D I C E

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·
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L A  A M I S TA D ,  P O R  L O S  C A M I N O S    D E L  M U N D O
ANA  MARÍA MADRIGAL LLORENTE

Doctora en Historia. Universidad de Filipinas, Manila.
Profesora de Lengua y Literatura Española en la Universidad de Puna. India.

Me encontré una mañana clara y luminosa de Manila con Rosa, a las ocho, a mi llegada al aula n. 21 
del tercer piso en la University of the Philippines, en Manila. Me produjo asombro y sorpresa. Nos 
habíamos comunicado por carta, sabía que ella deseaba cursar el doctorado en esta universidad. 
En Taiwán donde ella enseñaba no lo ofrecían, y su interés era cursarlo en la University of  the 
Philippines.

Aquel inesperado encuentro me sorprendió, me impactó, percibí ciertas pinceladas de su 
personalidad: altruista, trabajadora, estudiosa, a la vez que marcó los principios de un largo camino 
de amistad; salteado de flores silvestres, con  puestas de sol en la Bahía, largas y áridas horas de 
trabajo e investigación con el húmedo y fuerte calor de Manila. Aquel feliz encuentro el 1988 ha 
continuado haciendo caminos en diversas partes del mundo.

Rosa defendió su tesis doctoral con resultados sorprendentes en su investigación acerca de las 
facilidades o dificultades que tenían los estudiantes chinos para el aprendizaje de la lengua y 
fonética española.

Después de unas vacaciones en España, Rosa cambió su rumbo. Fijó su residencia en Roma, para 
hacer otros estudios. Más tarde en España,  ciudad de Murcia, con una brillante vida profesional y 
de acompañamiento. Yo, después de pasar  varios años más en Manila, continúe  desarrollando mi 
vida profesional en University  of Pune,  en la India.

La chispa prendida aquella mañana luminosa, no perdió su luz a lo largo de los múltiples caminos 
que la Providencia nos ha ido llevando a cada una, hasta el día de hoy, en que la llama de la amistad 
ha seguido creciendo, ayudada por el ingenio y el deseo profundo del encuentro. Separadas por 
muchas tierras y grandes mares, la distancia hacia crecer la amistad y la cercanía.

Cuando desde la India yo volvía de vacaciones a España, el ingenio siempre imaginó y descubrió 
puntos de encuentro que al final eran coincidencias. En la Estación de Chamartín en un cambio de 
trenes muy bien sincronizados. Una tarde serena en Los Negrales camino de Madrid.  Una visita a 
amigas necesitadas de apoyo. Estos y otros muchos acontecimientos fueron manteniendo el fuego, 
los caminos se cruzaban y esa era la oportunidad que atizaba el rescoldo ardiendo.

Rosa deseaba ser amiga de sus amigos, dejarse impactar por sus ideas por sus alegrías y 
sufrimientos, la amistad ha mantenido su esperanza y sobre todo su corazón abierto al amor 
encarnado en los pobres. A lo largo de los años desde nuestro primer encuentro, han sido escasas las 
largas o prolongadas charlas, más bien se ha reducido a chispazos, retazos de tiempo conseguidos 
a hurtadillas entre horarios muy apretados. Diría más bien que ha sido la calidad del encuentro lo que 
ha prolongado la amistad. Cuando el interlocutor escucha, no solo oye, transmite la sensación de que 
se identifica con el locutor, uno vive el relato, se compromete, comparte pensamientos, opiniones, 
sentimientos personales que va dejando un pozo en el alma y en el corazón del interlocutor.
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Una profunda y cualificada amistad tiene como base unas cualidades humanas que acompañan a 
la persona: la sonrisa serena, el trato amistoso, fino y elegante que hace que las relaciones fluyan y 
vayan tomando nueva profundidad. La amistad es conocimiento, hace a la persona más atractiva y 
nos lleva a un entendimiento mutuo y una compenetración con el otro.

Mantener la amistad implica igualdad, llaneza, sinceridad, requiere comprensión y valoración 
del otro.  Intuición para descubrir sus dones y actitudes sobre la vida, creatividad, constancia 
perseverante empeñativa. El desarrollo de estas facetas nos lleva a la compenetración.

La alegría y la paz, fruto de esa amistad, se recrea en la presencia en la ausencia, se apoya y 
refuerza para así, hacerla realidad en nuestras vidas. Su conocimiento de Oriente y Occidente, le ha 
abierto camino para vivir, transmitir y hacer realidad  la amistad con una gran variedad de personas 
de diversos países, creencias y culturas,  un conocimiento que  a la vez regala a la persona, algo así 
como un sexto sentido para la amistad, que te lleva a apreciar, amar y un profundo entendimiento  
con el otro, que  da lugar a relaciones fluidas desde los primeros encuentros.

Su actitud siempre fue perseverante e imperativa para alcanzar su meta. Nunca he visto tanta 
creatividad para conseguir lo que ella creía que era lo mejor, no tenía en cuenta ni los impedimentos, 
ni trabajos, ni dificultades. Hay en nuestras vidas ciertos aspectos semejantes por compromisos y 
personalidad, que sin duda hacen que la compenetración y una profunda prolongada amistad, siga 
mantenida y alimentada a lo largo de nuestra vida, a pesar de pocos encuentros y no frecuentes 
comunicaciones.

La amistad es para invierno y verano, para tiempos de luz y de oscuridad, esos son los grandes 
momentos cuando uno exclama ¿Dónde están los amigos?  Y los amigos están allí, son nuestra 
sombra. Rosa hizo su camino de Taiwán, Filipinas, Roma, España, Murcia, Jerusalén y Valencia. 
Largos, tortuosos y atrayentes caminos. Después de 52 años fuera de España, me acogí a las 
serenas murallas de Ávila, Madrid. Habiendo pasado por Estados Unidos, Roma, Jerusalén, 
Filipinas, La India.

La amistad latente estuvo en las encrucijadas de estos retos a lo largo de los caminos. Allí estuvo 
siempre el bálsamo, la comprensión, la escucha, el buen consejo. El apoyo, el marcar nuevas sendas, 
cuando una encontraba caminos desconocidos. Las vivencias acumuladas por los años estuvieron 
siempre  muy seguras ya que el gozne donde se enclavaba, nutría y reposaba la amistad, era ÉL y 
su Reino.
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R O S A  O R T Í  M AT E U ,  A M I G A  E N T R A N Y A B L E  E N  E L  C A M Í  C A P  A  D É U
ANTONI GOMIS LLADÓ. Claretià.  

Llicenciat en Teologia (Roma (Angelicum), i en Psicologia (Universitat de Barcelona).  
Psicoterapeuta (Fundació Vidal i Barraquer. Barcelona) 

Amb la Rosa, fa temps que ens coneixem. Des de l’any 1963. Ella formava part  d’una comunitat de 
religioses carmelites de la Caritat: les vedrunes de Cambrils. Jo soc claretià. Durant alguns anys, 
vaig anar una vegada al mes a aquella comunitat. Tractàvem temes d’espiritualitat i psicologia de la 
vida religiosa. Va ser allà que la Rosa aprofitava algun d’aquests encontres per a dialogar amb mi, 
en privat, sobre algunes qüestions personals. Des de llavors, ens hem anat comunicant, de tant en 
tant, presencialment, per telèfon, per carta... I, des de l’estiu del 2013, una vegada al mes ens veiem 
i parlem, gràcies a les noves tecnologies, per Skype.

Com es veurà, la nostra relació, quasi sempre propiciada per la Rosa, s’ha anat transformant en una 
relació d’amistat, en la qual posem en comú alguns aspectes o situacions concretes de les nostres 
vides. L’enriquiment ha estat i continua essent mutu. L’eix central que sempre ha donat consistència 
a la nostra comunicació ha estat la vivència i recerca de Déu. Per cert, la Rosa, no fa gaire, em 
recordava que, un dia, en acabar una de les xerrades que els feia a la comunitat de Cambrils a 
mitjans dels anys 60, els va fer aquesta pregunta:  ¿Déu, per a què serveix?, i deixà que pensessin la 
resposta fins al mes següent. Com  veurem, Déu, present en ella, l’ha anat sorprenent positivament, 
de moltes maneres.

Després de Cambrils, ens vam veure alguna vegada. Les nostres trobades més significatives 
van ser quan la Rosa era superiora de la comunitat de Santa Coloma de Queralt, entre els anys 
1978-1981. Però l’any 80 va passar un fet que canviaria, per sempre i en positiu, la seva vida. Les 
germanes vedrunes que vivien a Taiwan van enviar un SOS a tota la congregació, en què demanaven 
que alguna germana anés a reforçar la seva comunitat. La Rosa, generosa, amb una gran capacitat 
d’aprendre de l’experiència, es va sentir cridada a anar-hi. Quan ho va comunicar a les superiores, 
li van dir que abans s’ho havia de pensar i discernir més. Doncs bé, la Rosa em va  demanar que 
m’impliqués en aquest discerniment. Al cap d’un temps, va dir a la superiora general que ja ho havia 
discernit amb mi. Aquesta li va dir que, en aquest cas, ella ja li donava el permís. A la Rosa, l’anada a 
Taiwan, l’any 1982, li va transformar del tot la vida. I totalment en positiu. 

Durant els vuit anys que la Rosa va estar a l’Extrem Orient, com és natural, la nostra relació va ser 
escassa. A Taiwan, va fer un camí de maduració espiritual i humà extraordinari. Va descobrir i la 
va impactar l’antropologia oriental. A més va entrar en un autèntic diàleg amb totes les religions 
orientals. Tanmateix, crec que un dels fets més importants que la va ajudar a evolucionar en 
profunditat a Taiwan va ser la relació amb el jesuïta Yves Raguin. Per a la Rosa, ell va ser el seu gran 
mestre i amic. I, gràcies a la Rosa, per a mi, també la persona i els escrits d’Yves Raguin encara són 
un referent constant en la meva vivència de Déu.

Els 20 anys d’estada a Múrcia són els anys de la maduresa. Amb tota senzillesa, com aquella que 
no fa res, exerceix el seu mestratge a un alumnat molt nombrós. En la nostra relació, m’enriqueix 
tota la seva saviesa i experiència en l’àmbit de l’espiritualitat. I parlem de tant en tant de les seves 
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situacions comunitàries. Va ser un autèntic goig quan, invitat jo per la CONFER a fer unes xerrades 
a religiosos i religioses de Múrcia, vaig poder veure-la in situ, on ella vivia i exercia el seu mestratge. 

Però, ves per on, el juliol de 2013, va poder fer realitat un somni que havia tingut sempre, i que 
semblava impossible: poder viure a la Terra de Jesús. Concretament a Jerusalem on, amb senzillesa 
podrà expressar la seva manera de ser. A partir de llavors, com he dit, ens veiem i parlem, una 
vegada al mes. Al llarg d’aquests quatre anys i vuit mesos que ha estat a Jerusalem, feia goig veure-
la gaudir de la terra, ciutats i llocs on va viure Jesús, i on va proclamar l’Evangeli. Se la veia feliç de 
veritat. Traspuava, igualment, una altra vivència constant: sentir-se i viure vinculada estretament a 
la seva congregació i a les seves superiores, ben agraïda que li permetessin ser la presència vedruna 
a la Terra de Jesús. 

La Rosa ha mostrat sempre la seva capacitat d’adaptació a la realitat, de proposar-se objectius 
adients i de cercar serenament els mitjans per aconseguir-los. Per a ella és obvi que cal treballar i 
lliurar-se als altres. Per això, a Jerusalem s’integra al Grup de Pastoral Penitenciària que depèn del 
Patriarcat de Jerusalem. 

Al març del 2018, una arrítmia severa, la porta a València. Com sempre, accepta les frustracions 
inevitables i mira el futur amb esperança i serenitat. Controlada l’arrítmia, i inserida a la comunitat 
vedruna de Canyamelar de València, continua activa. Ha començat les seves activitats de servei 
als altres necessitats. Sempre amb serenitat, ancorada en Déu, i fidel al seguiment de Jesús com a 
vedruna. Mentrestant anem seguint les nostres xerrades mensuals.

Acabo aquestes pinzellades sobre la meva relació d’amistat amb la Rosa, sempre al compàs de la 
seva història, remarcant un tret nuclear de la seva personalitat. Em refereixo al profund sentiment 
d’agraïment que l’amara. Un sentiment que, al meu entendre, té les seves arrels en la gran confiança 
bàsica en la vida i en Déu que té. Sempre s’ha sentit profundament agraïda a la seva família i als 
valors que allí es vivien, especialment la fe en un Déu amorós. I, també, sempre, al llarg dels anys, 
m’ha expressat una  estimació i valoració especial per la seva ciutat, Torrent. Per tot allò que ella hi 
ha viscut des de petita, i per tot allò que de viu i creador té aquesta ciutat.  

Tanmateix, les  meves darreres paraules són d’agraïment pregon a ella, per tota la vida que m’ha 
donat i per tots els horitzons que m’ha obert. I m’uneixo ben de cor a l’agraïment que expressa 
Torrent a la seva filla predilecta, la Rosa.
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H E  C O N E G U T  R O S A  O R T Í  M AT E U
JOAN MARIA VERNET

Jerusalem
Professor emèrit de Sagrada Escriptura, Història i Arqueologia bíblica 

(Centre Teològic Salesià de Jerusalem).

He conegut Rosa Ortí a Jerusalem. Sóc un salesià que visc aquí fa més de 30 anys. 

La presència de Rosa es podria definir amb allò que digué sant Pere sobre Jesús a casa del centurió 
Corneli: “Va passar per aquest món fent el bé” (Ac 10, 38).

Una presència silenciosa, discreta, però activa, molt positiva, guiada només per a fer el bé.

I aquest bé el va fer a mans plenes, tant que la seva absència encara es recorda i s’enyora. “Com la 
trobem a faltar!” sento dir a persones que l’han coneguda o han estat en relació amb ella.

Rosa va venir a Jerusalem per cercar un lloc i poder establir-hi una comunitat de la seva congregació, 
carmelites de la Caritat-Vedruna. El capítol general d’aquestes religioses va acceptar la idea de 
Rosa de poder crear una comunitat a Jerusalem. Però per falta de personal no pogueren, de moment, 
enviar-hi ningú, i donaren a Rosa l’oportunitat de quedar-se dos anys més a Jerusalem.

Tingué la fortuna de poder allotjar-se en un dels llocs sants de Jerusalem més bonics com a posició 
i més impressionants com a record evangèlic: Sant Pere in Gallicantu, lloc del palau del summe 
sacerdot Annàs, on Jesús va ser interrogat i on va rebre la bufetada de part d‘un dels servents del 
pontífex.

Aquest lloc sant és regentat pels pares assumpcionistes i així Rosa podia assistir a la missa 
diària i participar en la litúrgia de les hores amb la comunitat. Allí tothom se l’estimava i ella sabia 
correspondre a aquesta estimació amb mil detalls i serveis.

Veient les seves qualitats i el seu bon esperit, el Patriarcat llatí de Jerusalem li va encomanar 
l’assistència i ajuda en les presons d’Israel, ja que es tractava especialment de presoners 
sudamericans o de parla castellana.

I ella, inspirada per les paraules de l’evangeli: “Era presoner i vinguéreu a visitar-me” va acceptar 
immediatament l’oferta i va començar una intensa activitat per a ajudar en tot sentit homes i dones 
en situacions dramàtiques, sobretot familiars, buscant solucions, donant esperança i consol, 
pregant per ells i amb ells.

Humil, però decidida, si convenia era capaç de parlar amb qui fos, autoritats eclesiàstiques i civils, 
amb rabins i directors de presons, per tal que les coses anessin més bé i amb un sentit de justícia 
i humanitat, cosa no gens fàcil en aquest país. Amb paciència, amb constància i amb molta fe en 
Déu, Rosa anà desplegant una activitat extraordinària, visitant presos i preses, ajudant-los tant 
com podia. El Patriarcat li proporcionà un cotxe per a desplaçar-se fàcilment en la seva tasca.
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Ella, a més, per pròpia experiència, veient les dificultats per a una religiosa de trobar una casa 
d’acollida en Terra Santa, pensà, amb altres religioses, crear una comunitat inter-congregacional on 
les religioses que vinguessin per algun temps a Jerusalem, poguessin trobar-hi fàcil estada. 

Treballaven amb il·lusió en aquest projecte, tan just i necessari. Es trobaven moltes dificultats i de 
tot gènere, però Rosa, sempre perseverant i ferma en les seves idees, va estar lluitant fins al final. 

Aquest grupet de religioses s’entrevistaren amb el patriarca, amb el nunci del Vaticà, amb el custodi 
dels franciscans de Terra Santa, amb superiors i superiores de cases religioses a Jerusalem, però 
s’anaven trobant moltes dificultats, negatives, esperances llunyanes. Elles, tanmateix, continuaven 
treballant per dur a terme aquesta magnífica idea d’ajudar les religioses que venien per qualsevol 
motiu a Terra Santa.

Però, enmig d’aquestes dues activitats tan positives i humanitàries, aparegué allò que ningú no 
hauria sospitat mai, davant el caràcter creatiu, actiu i alegre, de Rosa: va caure malalta.

Això va ser un obstacle insuperable perquè no es tractava d’una cosa senzilla, sinó de quelcom que 
podria tenir repercussions greus més endavant.

I va ser així que nosaltres, que la coneixíem i estimàvem, vam perdre la nostra bona, òptima amiga, 
Rosa Ortí.

I així, un bon dia, entre molta commoció, petons i abraçades de molts amics i amigues, la nostra 
bona amiga Rosa ens va deixar.

La recordem sovint i sovint surt en les nostres converses. Una persona com ella no s’oblida fàcilment 
i les seves petjades queden ben impreses en el record de tants habitants de Terra Santa, presoners 
i presoneres, autoritats, amics i amigues, i moltes altres persones que la recordem amb nostàlgia, 
agraïment i vertader afecte.

Des de Jerusalem li desitgem el millor, en salut i en activitats i li donem la nostra més cordial 
enhorabona per aquest títol honorífic que la ciutat de Torrent li ha volgut dedicar, amb tota veritat. 
Un homenatge ben merescut que ella s’ha sabut guanyar per la seva persona i la seva activitat, 
sempre positiva i constructiva en favor dels altres.
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R O S A  O R T Í  M AT E U :  H E R M A N A ,  P R O F E S O R A ,  A M I G A
FRANCISCO MARTÍNEZ FRESNEDA. Franciscano

Catedrático Emérito de Cristología (Pontificia Universidad Antonianum. Roma)

Mis relaciones con Rosa Ortí proceden de dos experiencias que no se pueden disociar. Una 
institucional; otra personal. La primera resulta de mi educación en el Colegio de las Carmelitas 
Vedruna en Murcia, desde los 4 a los 10 años, en la década de los 50 del siglo pasado, de tanta 
penuria social, cultural y religiosa. Sin embargo, las Religiosas Carmelitas, en especial sor Carmen, 
nos crearon un mundo donde los objetivos fundamentales de la vida eran aprender a leer, a rezar 
y a convivir en clase y jugando al futbol en el patio central del colegio. Puedo afirmar, sin temor a 
equivocarme, que dicha comunidad educativa colaboró con mis padres para que mi vida adquiriera 
la mayor estabilidad personal posible y unas buenas raíces cristianas.

El recuerdo de «mi colegio» siempre lo he llevado en mi alma y en mi mente. He tenido idealizadas las 
religiosas que traté, en especial a mi profesora. Por ello, me sorprendí con agrado cuando D. Javier 
Azagra, obispo de Cartagena y titular de la Cátedra de Religión, nombró como profesora a Rosa 
Ortí.  El Departamento estaba formado por tres franciscanos —Oliver, Parada y Fresneda—, dos 
sacerdotes —Domene y Carrascosa— y después, allá por el curso 1991, nos vino la única mujer del 
grupo: Rosa, religiosa carmelita de Vedruna, doctora en Filosofía, misionera en Taiwán, especialista 
en técnicas de relajación y de la interioridad cristiana en la relación con el Señor, traductora, 
dominadora varias lenguas, pensadora de los objetivos fundamentales de la congregación, etc., etc. 

Muy pronto se hizo con las riendas del Departamento, aunque no fuera la responsable jurídica. 
Y la relación que inicié con ella fue desde nuestra profesión religiosa y religiosa franciscana. Me 
recordaba que santa Joaquina de Vedruna, la fundadora de su congregación, pertenecía a la orden 
Franciscana Seglar. Compartíamos el mismo despacho y en nuestros diálogos coincidíamos en los 
objetivos de la experiencia religiosa: no era tanto conseguir una perfección individual por medio de 
las prácticas religiosas habituales en la tradición católica y disociada de la vida, sino una experiencia 
del Señor en Cristo que orientara nuestras vidas hacia los demás por medio de procesos internos 
personalizados y fundados en el mensaje de Jesús. 

La misión ahora no era Taiwán, sino los jóvenes que la sociedad nos había puesto delante: los 
alumnos que después iban a ser los Maestros de la Religión. Una tarea muy delicada, porque la 
religión, siempre débil en la enseñanza, teníamos que dignificarla en los contenidos a transmitir y 
en la comunicación ágil, clara y con un trato agradable. Pues hay asignaturas que en sí mismas se 
hacen de respetar; otras las tenemos que dignificar los profesores.

Muy pronto me di cuenta, por la cantidad de alumnos que frecuentaban el despacho, que no solo 
preguntaban cuestiones de la Ciencia de las Religiones que impartía Rosa en la Facultad, sino que 
eran consultas sobre las relaciones con el Señor desde una interioridad personal y relajación, que 
Rosa aplicaba a un mundo joven y en los grupos cristianos de Murcia, bien en las parroquias, bien 
en la Casa de Oración del Valle, bien en las comunidades que la llamaban para impartir cursos al 
respecto.
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Observar su vida tan entregada a su misión y tan servicial con todo el mundo, era cansarse. 
Imposible que nadie la siguiera. Es una valenciana que hace honor a su cultura y forma de vida: 
intensa actividad con sentido cristiano y que, de vez en cuando, se frena para festejar la misma 
existencia. Entiéndanse las fallas, la vocación musical de sus gentes y su fácil relación personal y 
social en tiempos acotados por  una rígida agenda de trabajo.

Otro aspecto en el que Rosa se integró fue en la dinámica misma del Departamento. Todos los 
años, en Navidad y para el término del curso teníamos comidas de comunicación y trabajo los seis 
profesores del Departamento. Aunque los horarios en nuestras comunidades son muy rígidos, los 
religiosos del grupo no poníamos pega, porque resultaban muy útiles para programar la enseñanza, 
para la relación personal y para el enriquecimiento de los dos sectores más ricos en la misión de la 
Iglesia: la vida sacerdotal y la vida religiosa. Estas comidas favorecían la relación personal entre 
nosotros. Sin embargo, la dificultades mayores venían de Rosa. Estaba tan programada que era 
muy difícil encontrar un hueco en su apretada agenda, y casi siempre coincidía su poco tiempo 
libre con algo inaplazable en la vida de los curas Domene y Carrascosa: enterrar a un difunto. Es 
entonces cuando sucedió el milagro. Los paseos por el monte del Valle y la Fuensanta.

Los miércoles Roncero —un franciscano muy valioso—, Rosa y yo nos permitíamos el lujo de estar 
paseando casi dos horas por estos montes de la Sierra de Carrascoy y después tomar una taza 
de leche, porque el café —decía la Maestra— perturba la serenidad interior. Aquí encontré a Rosa 
como una amiga. Porque la amistad, por lo general, surge en la relación gratuita y libre. La relación 
que nace para trabajar forma un grupo, pero nunca crea una fraternidad donde sea posible la 
comunicación espontánea y libre y, por consiguiente, formalizar una amistad. 

En estos paseos se habla de todo: de la Iglesia, de la política, de la situación personal dentro de 
la misión de nuestras congregaciones, de la relación con Dios, de las dificultades de creer, de la 
madurez afectiva, y un infinito etcétera en el que nos comunicábamos desde nuestra conciencia 
sin máscara alguna. Aquí no éramos profesores, ni sacerdotes, ni religiosos, sino creyentes que 
habían ofrecido la vida por el bien de los demás y que, a la vez, le daba su sentido pleno en las 
cuatro relaciones que fundan nuestra dignidad como hijos de Dios: quiénes somos según conciencia 
personal; cómo relacionamos nuestra bondad con la de los demás; cómo ilumina el Señor las 
diferentes situaciones personales, de la comunidad a la que pertenecemos; como se hace presente 
Dios en los árboles, en las ardillas, en los pájaros, con colores y sonidos tan diferentes, que Rosa se 
encargaba de que concienciáramos. 

Mi traslado a la Comunidad Franciscana de Murcia; la jubilación de la Facultad de Educación; 
también la jubilación de Rosa y su residencia en Jerusalén, fue alargando los encuentros entre 
nosotros, pero la amistad permanecía intacta, porque los sentidos de vida seguían iguales, aunque 
desarrollados de forma diferente. Los años no pasan en balde. Es la riqueza del ser humano visto 
desde la relación de amor de Dios en Cristo Jesús. Es una fortuna que Torrent se encuentre con 
hijas de esta talla humana y religiosa. Enhorabuena a la Ciudad. Y gracias a Dios por tenerla como 
hermana en la fe, compañera de trabajo y amiga.
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R O S A  O R T Í  M AT E U ,  E S L A B Ó N  D E  U N A  C A D E N A
MARÍA GRACIA GIL MARTÍNEZ

Provincial de la Provincia Vedruna de Europa

El alma que anda en Amor… no se cansa

Santa Joaquina de Vedruna, fundadora de la congregación de HH Carmelitas de la Caridad Vedruna 
en 1826, quería que sus hijas espirituales fueran mujeres “fuertes, humildes y diligentes”.

En  nuestra Familia Vedruna tenemos una larga cadena de mujeres que en distintos momentos de 
la historia, han ido encarnando este espíritu y han dejado una huella importante en la realidad por 
donde han pasado. 

Hoy, también tenemos a estas mujeres.

Hoy, podemos encontrar la fortaleza, humildad y diligencia, que pedía la fundadora, encarnada en 
mujeres fuertes, audaces, y fieles. Mujeres sorprendidas y atraídas por el amor del Señor. Mujeres 
amigas y discípulas. Mujeres como aquellas del evangelio que habiendo encontrado un tesoro corren 
a comunicarlo. Mujeres que eliminan las barreras del mundo para ir a encontrarse con el “Otro” y con 
los “otros”. Mujeres  acompañantes en el gozo y en el dolor. Mujeres sencillas, a cuyo lado se respira 
cercanía y bondad. Mujeres “sabias” en el sentido hondo de la palabra, mujeres que “saborean” la 
Palabra y con ese “sabor” la comunican. 

Mujeres con un objetivo claro en su vida, dar a conocer a Jesús y la Buena Noticia que nos trae.

Mujeres que son de aquí y de allá. Mujeres concretas con las que vivimos y nos relacionamos. 
Mujeres que tienen nombre y apellido como ROSA ORTÍ MATEU, nacidas en un lugar concreto, 
TORRENT; con un ambiente de familia propicio para acercarse a la fe y constituir a partir de ella, el 
eje central de su vida. 

Mujeres que optan por el seguimiento de Jesús en una Familia religiosa concreta, las CARMELITAS 
DE LA CARIDAD VEDRUNA, presente en 26 países de los cuatro continentes. 

Mujeres como Rosa, que se expanden y con ella han expandido la misión congregacional en Europa 
(España y Roma), Asia (Filipinas, Taiwán) e Israel.

Pero la vida y con ella la tarea encomendada a Rosa no ha acabado con este reconocimiento.

San Juan de la Cruz nos recuerda en unos bellos versos que el alma que anda en amor ni cansa ni 
se cansa. 

Y así hoy, Rosa continúa trabajando, ahora en los Poblados Marítimos de Valencia, y lo hace, 
acercando la Palabra del Señor en los Grupos de Jesús de la Parroquia de la Buena Guía o con 
el grupo del Altar de San Vicente; lo hace enseñando castellano a personas que vienen de otros 
países en el Espai Obert el Marítim, o visitando a enfermos cercanos, fortaleciendo puentes con 
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otras religiones en la Asociación Transcendence, acompañando a grupos de matrimonios en Murcia 
donde estuvo 20 años y todavía mantiene las relaciones con los entonces jóvenes y ahora padres y 
madres  de familia.. 

..y todo esto lo hace porque “el alma que anda en amor…no se cansa”

Esta Familia religiosa recibe y agradece este homenaje que se le brinda a través de Rosa. Y desea 
que el fin de esta Familia religiosa siga siendo “la Gloria de Dios y el bien del prójimo” teniendo en 
cuenta con S. Ireneo que la Gloria de Dios consiste en que el ser humano viva.



C A R TA S  D E  Y V E S  R A G U I N ,  S . J .
· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·

Estas tres cartas son una muestra tomada de la abundante correspondencia que Rosa Ortí Mateu 
mantuvo, durante quince años, con el misionero jesuita, escritor y sinólogo Yves Raguin, que nació 
el 9 de noviembre de 1912 en Sainte-Catherine-de-Fierbois, Francia, vivió en China continental, 
Vietnam y Taiwán. Es el fundador del Instituto Ricci (Instituto de Investigación de religiones 
orientales) y autor de diecisiete libros de espiritualidad, de los que Rosa ha traducido cinco al 
castellano. Caminos de Contemplación está publicado en catorce idiomas. 

La del 4 de diciembre de 1998 puede considerarse una carta póstuma, ya que Raguin falleció el día 
9 del mismo mes y año, y Rosa la recibió días después.
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Manila, 21 de enero de 1988

Querida Rosa:

Este mediodía me ha llegado tu carta del 17. Te contesto antes de irme a la cama. Mañana por 
la mañana tengo dos horas de clase con seminaristas sobre “Teología de la misión” y por la tarde 
también tengo dos horas con los estudiantes del Instituto de Religiones y de Culturas de Oriente. 
Esto no me fatiga demasiado porque tengo tiempo cada día para permitirme una buena siesta…
además de una larga noche.

Quédate pues tranquila con respecto a mí, querida Rosa. Me porto muy bien. Ya casi estoy 
terminando de escribir Alfa y Omega, y pronto finalizaré una segunda lectura de La Fuente. Estoy 
pensando en releer el texto una vez más antes de pasarlo a máquina para enviarlo a París.

Descansa sólo en mi corazón. Ahí encontrará siempre la paz. Es cierto, yo respeto mucho a las 
personas. No quiero imponerles nada, sino que les quiero ayudar a descubrir lo mejor que hay en 
ellas y cómo les ama Dios y les conduce. Así es como puede florecer el amor.

Rezo por ti y por todas tus actividades. Disfruta de la presencia y del amor del Señor

Un abrazo

Yves
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Taipei, 12 de diciembre de 1997

Querida Rosa:

Para desearte una Feliz Navidad te envío la imagen del Niño Jesús con sus dos primeros amigos, 
¡dos contemplativos que no necesitaron hacer ningún curso sobre la contemplación!

Gracias por tu carta del 10 del pasado mes de noviembre y por la foto del grupo de jóvenes. Ellos 
son la esperanza de nuestro mundo que, por algunas partes, está muy enfermo. Pero, como tú 
sabes, no soy pesimista. No pudiste escribirme por mi cumpleaños, pero estuviste presente, porque 
yo sé cuánto me quieres.

Gracias por la tarjeta: los amigos son puestos luminosos que las sombras de la vida no pueden 
apagar. Es del más puro San Juan en el prólogo de su Evangelio. Las tinieblas no pudieron triunfar 
sobre la luz, pues Dios es Amor.

Pienso que Vida Cristiana va a publicar mi artículo: “Reflexiones sobre el evangelio de Juan”, aunque 
no tengo noticias de ello. Como no me han dicho que no lo van a publicar, pienso que esto quiere 
decir que lo quieren hacer. Mejor esperar a publicarla en la revista Cartaginensia. Creo que no 
tendremos que esperar mucho tiempo. Pero espero siempre saber cuándo publicará Vida Cristiana 
“Cuerpo, corazón, espíritu en los evangelios.” Hay que ser pacientes pues las revistas tienen sus 
programaciones. Actualmente preparo el libro siguiente: Cuerpo, corazón, espíritu en los Hechos y 
las Cartas de los Apóstoles.

Gracias por todo lo que has hecho en la traducción de mis libros: un mensaje de salvación para 
todos, y para que sea publicado por Sal Terrae. Tengo también un artículo que lleva por título “¿Quién 
es Jesús de Nazareth?” Me gustaría que se publicara en la revista ETUDES. No sé todavía si lo han 
aceptado. Cuando tenga noticias te haré partícipe de ellas.

Ya ves, querida Rosa, que no pierdo el tiempo. Desde mi regreso, el 17 de octubre, he trabajado 
mucho, pues me encuentro muy bien. Muchas gracias al Señor. Gracias por decirme todo lo que 
haces. Ruego por ti. Tú estás en lo profundo de mi corazón y sabes cómo te quiero. Feliz Navidad y 
Feliz Año Nuevo.

Un abrazo

Yves
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Taipei, 4 de diciembre de 1998

Querida Rosa:

No he podido enviarte todavía la Biografía de Santa Joaquina porque poco después de mi regreso 
de Chang Hua, donde he participado de un buen retiro, he caído enfermo; una especie de bronquitis 
que me ha debilitado mucho. Estoy mejor, pero todavía no estoy enteramente recuperado.

El Cristo chino acaba de aparecer en París, en la editorial Desclée de Brouwer. Le pedí al editor que 
te mandara un ejemplar, aunque no sé si lo ha hecho. El volumen con tiene mi artículo: “El Jesús 
Mesías de Xi’an”, además de otros artículos de los que ya te hablaré.

Espero que tú estés siempre bien. Ahora tomemos juntos el camino de Belén.

Un abrazo muy fuerte

Yves

U N A  E X T R A O R D I N À R I A  T O R R E N T I N A

––––––––––––––––––



Aquest llibre, 
homenatge a Rosa Ortí Mateu, 

es va acabar d’imprimir 
el mes de febrer de 2020






